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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///

1-محمد شــریعتمداری وزیر ســابق صنعت، معدن و تجارت در اواخر ســال 96 در نشستی با روسای سازمان های استانی این وزارتخانه به صراحت 
اعلام کرد: »حوزه معدن و توجه به اکتشــاف اولویت اصلی ما در ســال 97 خواهد بود؛  بنابراین باید همه امکانات برای این موضوع مهم در ســازمان 

زمین شناسی و اکتشافات معدنی، معاونت معدنی وزارتخانه و ایمیدرو بسیج شوند.«
نگاهی گذرا به کارنامه وزارت صمت در ســال 97 به وضوح بیانگر این واقعیت اســت که عمده وقت مدیران این وزارتخانه از یک ســو برای موضوع 
استعفا یا عدم استعفا و استیضاح یا عدم استیضاح و در یک کلام ماندن یا رفتن محمد شریعتمداری به عنوان مقام عالی وزارت و به تبع آن مدیران 
سطوح بعدی صرف شد و از سوی دیگر چالش هایی مانند ماجرای ثبت سفارش غیرقانونی واردات خودرو و یا مشکلات ریز و درشت خودروسازان 
داخلی و کنترل بازار و قیمت اقلام مصرفی و مایحتاج ضروری مردم از پوشــک بچه و محصولات بهداشــتی تا گوشــت و مرغ و آهن و فولاد، وقت 
مدیران عالی وزارت صمت را اشغال نمود. مضاف برآنکه با اجرای قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان و زمزمه های رفتن مهدی کرباسیان از 
ایمیدرو تا انتخاب رییس جدید برای این سازمان و همچنین حاشیه های انتخاب داماد رییس جمهوری به عنوان جایگزین راضیه لک برای ریاست 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور و در نهایت استعفای آقای داماد و انتخاب رییس بعدی و به موازات اینها بالا گرفتن اعتراضات جعفر 
سرقینی به این عزل و نصب ها به دلیل عدم هماهنگی با وی که منجر به استعفا و در نهایت عدم پذیرش استعفا از سوی رضا رحمانی وزیر صمت 
شــد؛ همه و همه حاکی از آن اســت که بر خلاف وعده و تاکید محمد شریعتمداری همه امکانات سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، معاونت 
امور معدنی وزارت صمت و ایمیدرو در ســال 97 نه تنها برای حوزه معدن و توجه به اکتشــافات معدنی بســیج نشد بلکه به جرات می توان گفت که 

نسبت به سال قبل نیز کمتر به این موضوع توجه شد.
2-پس از رأی اعتماد مجلس شورای اسلامی به رضا رحمانی به عنوان وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت، وی در اولین اظهارات رسمی، ایجاد تحولی 
بزرگ در بخش معدن را وعده داد و به صراحت اعلام کرد: »باور دارم که انقلاب معدنی امکان پذیر است« البته وی تا کنون درباره نحوه تحقق این 
انقلاب در بخش اقتصادی کشور توضیح تکمیلی نداده است و لذا امیدواریم با عبور وی از چالش ها و حاشیه های عزل ونصب های روزهای آغاز وزارت، 
فرصت نمایند و ابعاد و مختصات »انقلاب معدنی« مورد نظر را برای فعالان، سرمایه گذاران و کارشناسان این بخش، به طور شفاف تبیین نمایند.

اما به طور قطع و یقین، انقلاب معدنی که آقای وزیر وعده تحقق آن را داده با هر ویژگی و مختصاتی که باشد، بیش و پیش از هر موضوعی باید از 
اکتشــافات معدنی شــروع شود و پایه اکتشــاف هم حفاری است. بر اساس اظهارات کارشناسان اکتشاف، در خوش بینانه ترین حالت، در حدود 20 
درصد از پتانســیل ها و عرصه های کشــور، اکتشــاف صورت گرفته که آن هم در اعماق نیســت. حال آنکه ایران دارای 68 نوع ماده معدنی گوناگون 

است و در جمع 10 کشور غنی معدنی جهان قرار دارد. 
توسعه عملیات اکتشافی و کشف ذخایر معدنی جدید یکی از الزامات و پیش نیازهای رشد و توسعه پایدار بخش معدن و صنایع معدنی است که به 
پشتوانه حفاری های استاندارد و به روز، قابل حصول می باشد. در کشورهایی که در بخش معدن پیشرو و موفق هستند مانند انگلیس و کانادا، سالانه 
حدود 2 تا 4 میلیون متر حفاری اکتشافی صورت می گیرد و این در حالی است که این رقم در ایران حدود 100 تا 150 هزار متر در سال می باشد.

3-یکی از موضوعات جدی که بخش حفاری اکتشــافی را به شــدت رنج می دهد، چالش تحریم و نوســانات نرخ ارز می باشــد. زیرا اکثر دستگاه ها 
و ماشــین آلات مورد اســتفاده در حفاری اکتشــافی، وارداتی است و دســتگاه های تولید داخل برای اعماق بیش از 300 متر جوابگو نیستند. حتی 
قطعات و لوازم حفاری دســتگاه های ســاخت داخل مثل ســرمته و لوله نیز باید از طریق واردات تامین شــود. ضمن آنکه این بخش به طور جدی 
نیازمند جذب ســرمایه گذاری خارجی و انتقال دانش فنی و مهندســی برای ارتقای سطح فناوری و دستیابی به استانداردهای روز حفاری اکتشافی 

و غیرنفتی می باشد. 
4-در سال 89  شرکت های فعال در امر حفاری اکتشافی اقدام به تشکیل اتحادیه حفاران غیرنفتی نمودند تا با همفکری، همگرایی و انسجام، در 
جهت رفع چالش ها و مشــکلات این بخش و توســعه فعالیت های اکتشــافی معدنی و شناسایی پتانسیل های بخش معدن گام بردارند. اکنون پس از 
گذشت نزدیک به یک دهه از تشکیل این اتحادیه، مدیران آن معتقدند که هنوز توسط برخی دستگاه های دولتی از جمله سازمان برنامه و بودجه 
جدی گرفته نمی شوند و یا کارفرمایان دولتی توجه لازم را به نظرات آنها ندارند و به تعبیری از اقتدار لازم نزد سازمان های ذیربط برخوردار نیستند. 
همچنین کمبود بودجه بخش اکتشــاف در کشــور موجب عدم دســتیابی به اهداف مورد نظر در زمینه توســعه حفاری اکتشافی شده است. از این 
رو امید می رود به منظور حصول به اهداف بخش معدن در اقتصاد مقاومتی که ســنگ بنا و زیربنای آن توســعه اکتشــافات می باشد، توجه به مقوله 
حفاری معدنی برای خروج از یخبندان مشــکلات و چالش ها، توســط همه دســتگاه های ذیربط در دولت و مجلس جدی گرفته شود و در سال آتی 

شاهد تحولات چشمگیر در زمینه حفاری و ثبت توفیقات جدید در امر اکتشافات معدنی در کشور باشیم.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

 حفاری اکتشافی 
گمشده انقلاب معدنی

سرمقاله
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 به عنوان رییس اتحادیه حفاران غیرنفتی درباره اولویت ها و 
برنامه های کاری اتحادیه در سال آینده بگویید.

ما بر اساس مجمعی که هر سال تشکیل می شود اهداف، خط مشی ها 
و برنامه های خود را مورد بررسی و تصویب قرار می دهیم و آن تبدیل 
به برنامه کاری ما در ســال آتی خواهد شد؛ در سال آینده محورهایی 
را در نظر داریم یک سری مسایل که مستقیم به کار  داخلی اتحادیه 
مربوط می شــود و در رابطه با این مســاله است که تعدادی از اعضای 
اتحادیه وارد کننده ماشین هستند که آنها چگونه به این کار می پردازند 
یا چه مشکلاتی را در رابطه با واردات لوازم و قطعات مصرفی دارند؛ در 
کنار آن برخی ســازنده لوازم و تجهیزات در داخل هستند و همچنین 
بخش ســوم اعضا که همان پیمانکاران حفاری هســتند بنابراین در 
مجموع، فعالیت هایی که در بخش های مختلف اتحادیه نیاز اســت به 

آنها پرداخته شــود تبدیل به برنامه کاری ما می شود؛ اتحادیه تلاش 
می کند مســایل و مشکلات هر بخش را تســهیل کند به عنوان مثال 
باید امکان واردات تجهیزات وجود داشــته باشد در مورد پیمانکاری 
قیمت هایی که به تبع نوسانات ارزی از ابتدای سال افزایش پیدا کرده 
باید در قراردادها اصلاح شــود در مورد تولیــد تجهیزات حفاری در 
داخل ایران ما قطعا سعی داریم هر طور هست آن قسمت از تجهیزات 
را که می شود در داخل ایران تولید کرد افزایش بدهیم و البته موکول 
به این اســت که بازار فروش این تجهیزات وجود داشــته باشد؛ برای 
اینکه ســطح بهره وری را بالا ببریم برنامه های آموزشــی که هر ساله 
داشــته ایم برای ســال آینده هم در نظر داریم و آموزش های مفیدی 
را در ایــن بخش مدنظر داریم تا اعضای اتحادیــه بتوانند به راندمان 
بالاتری دســت یابند، بهره وری دســتگاه ها بالاتر برود که خسارتی به 

مهندس اشرف سمنانی رییس اتحادیه حفاران غیرنفتی:

پتانسیل های  بالقوه معدن در ایــران را با رفع 
چالش های حفاری و اکتشاف به فعل تبدیل کنیم

یکی از اولویت های اتحادیه، حل مشکل پیمانکاران با کارفرمایان دولتی است

بدون شــک نقش معدن در اقتصاد و توسعه 
اقتصادی کشورها قابل چشم پوشی نیست؛ از 
مزایــای این بخش در کنار امــکان ایجاد یا 
افزایش تولید می توان به افزایش صادرات نیز 
اشــاره کرد؛ فرای این مفاهیم، بزرگ ترین امتیازی که 
معدن می تواند به اقتصاد کشــور تقدیم کند افزایش 
اشتغال زایی است، مساله ای که در شرایط فعلی کشور ما 
بخش بزرگی از معضلات بــه آن بازمی گردد؛ به جرات 
می توان اذعان کرد حمایت دولت از بخش معدن در کنار 
ایجاد اشتغال و توسعه پایدار اقتصادی می تواند منجر به 
افزایش تولیــد و در نتیجه افزایش صادرات و ارزآوری 

شود؛ اما با توجه به اینکه تمام کارشناسان معدنی اذعان 
دارند اساس کار معدن اکتشاف و پایه اکتشاف حفاری 
اســت حل معضلات و چالش های حفاری می تواند در 
رده های بالاتر افزایــش بهره وری در بخش معدن را به 
همراه داشــته باشد؛ مهندس رضا اشــرف سمنانی 
کارشناس ارشد مهندســی مکانیک دانشگاه صنعتی 
امیر کبیر )پلی تکنیک( و همچنین مهندســی صنایع 
دانشگاه میشیگان آمریکا از چهره های شناخته شده 
معدن و صنعت کشور و رییس اتحادیه حفاران غیرنفتی 
در گفت وگو بــا ماهنامه جهان معــدن در کنار اعلام 
برنامه های آتی اتحادیه دغدغه های خود را در رابطه با 

عدم پشتیبانی لازم از بخش معدن اعلام کرده است. به 
گفته مهندس اشــرف سمنانی پیشــرفت و توسعه 
اقتصادی در کشورهایی همچون استرالیا و کانادا بدون 
شک تا اندازه زیادی مدیون سرمایه گذاری و حمایت از 
بخش معدن بوده است؛ همان گونه که حمایت از بخش 
فولاد در ایران در مدت کوتاهی کشور ما را از یک وارد 
کننده بزرگ فولاد به یک صادرکننده تبدیل کرده است، 
حمایت از معدن نیز می تواند تاثیری مشابه و در سطحی 
بسیار بزرگ تر بر جای بگذارد؛ شرح گفت وگوی جهان 
معدن با رییس اتحادیه حفاران غیرنفتی در زیر می آید:
اکرم شعبانی
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دســتگاه وارد نشــود، برای عملیات هم دقت 
نظر بیشــتری ایجاد شــود. این آموزش ها در 
گروه هــای مختلف و در ســطوح مختلف قرار 
اســت که برگزار شــود و همزمان با اینکه ما 
بتوانیم بــازار این کار را در آینده بررســی و 
تقویت کرده و آن را گسترش بدهیم نیاز است 
که برخی کارهایی را که به صورت مستقیم با 
اتحادیه در ارتباط نیســت اما فعالیت های آنها 
بر عملکرد ما تاثیرگذار اســت دنبال کنیم، به 
عنوان مثال آنچه کــه در وزارتخانه، ایمیدرو 
و تشــکل هایی مثل خانه معدن در حال وقوع 
اســت را زیر نظر داشته باشــیم تا بتوانیم به 

امر اکتشــاف و ورای آن به بحث حفاری بپردازیــم و موانع را تا حد 
ممکن از این مســیر برداریم، اکتشاف در ایران جای کار بسیار زیادی 
دارد ما همچنان اکتشــاف کاملی از یک معدن در ایران نداشته ایم و 
برای اینکه بتوانیم به اکتشــافات کشور و شناخت ذخایر کمک کنیم 
بــه عنوان اتحادیه حفــاران غیرنفتی نیاز بوده تا قســمت حفاری را 
تقویت کنیم و تاکنون هم در حد توان به این امر پرداخته ایم. و البته 
توسعه این بخش تابعی می شود برای آنکه برنامه های اکتشافی کشور 
افزایــش پیدا کند البته ما برنامه انجام خدمات در خارج از کشــور را 
هم در دســتور کار داریم و در حال حاضر در شرایط رایزنی هستیم تا 
اکتشافات کشور که هزینه چندان بالایی هم ندارد و آغاز معدن است 
را در حد ممکن گسترش دهیم. به این مفهوم که وقتی اکتشاف انجام 
شد شناسایی ذخیره امکان پذیر می شود و در صورت شناسایی ذخیره 
اســت که معدن تجهیز و صنایع معدنی ایجاد می شود در این زنجیره 
در نتیجه عمده مســوولیت و اساس آن با اکتشاف انجام می گیرد نیاز 
بر این است که اکتشافات در کشور تسریع شده و افزایش پیدا کند و 
این چیزی اســت که ما در داخل ایران به آن نیاز داریم چرا که لازم 
است ما به اســتاندارد دیگر کشورهای معدنی در دنیا نزدیک شویم و 
از روی میــزان حفاری به صراحت می توان گفت که همچنان باید کار 
خیلی بیشتری در این بخش انجام شود و نیاز است که ما در اتحادیه 
حفاران غیرنفتی خودمان را برای آن برنامه وســیع تر اکتشافی آماده 

کنیم که در زنجیره معدن کشور در خط نخست قرار گرفته است.
 میزان حفاری ها در شرایط فعلی در کشور چگونه است؟

بــه هر حال میزان حفاری ها مثل تمــام بخش های دیگر اقتصاد تابع 
شــرایط بازار بوده اســت، از ابتدای آغاز کار معدنی در ایران ما تنها 
موفق به حفاری نزدیک به 5 میلیون متر شده ایم در حالی که ارقامی 
که ما در حال حاضر نیاز داریم به آن دست یابیم فاصله بسیار زیادی 
دارد بــا آنچه که تاکنون انجام داده ایم، به خصوص که ایران به عنوان 
یک کشور معدنی شناخته می شود و پتانسیل بسیار فراتر از آنچه که 
تاکنون انجام شده در کشور ما به عنوان یک کشور معدنی وجود دارد. 
در حقیقت ما اتحادیه را شــکل داده ایم کــه در درجه اول در داخل 
کشــور خود را برای حفاری وسیع تر و حفاری در عمق آماده کنیم و 
در مرحله بعدی مساله صدور خدمات به کشورهای منطقه و مشارکت 
بــا پیمانکارهای خارجی را با راه اندازی اتحادیه مدنظر داشــته ایم. با 
توجه به اینکه ما در یک کشــور معدنی زندگی می کنیم و پتانســیل 
اصلــی ما معدن اســت و تاکنون هم بحث ذخایری که مطرح شــده 
بیانگر اعداد دقیقی نیســت، چرا که هنوز شناخت کافی نداریم و این 
بحث هــا در حد مقدماتی انجام می شــود اما بــا عملیاتی که اتحادیه 
در نظــر دارد ما می توانیم به ذخایر واقعی دســت پیدا کنیم، ما هنوز 

در عمق ذخایری پیدا نکرده ایم و زمانی که ما 
ذخایر بیشــتر و قطعی را بتوانیم معرفی کنیم 
اعتبار کشــور در میان کشورهای معدنی بالاتر 
می رود و دوم اینکه برنامه هایی که بر اســاس 
این اکتشاف انجام می گیرد را می توانیم توسعه 
دهیم، به عنوان مثال ما به دنبال توسعه تولید 
فولاد هســتیم اما نیاز اســت که پیش از آن 
بتوانیم به ذخایر قطعی سنگ آهن دست پیدا 
کنیم، باید اکتشــاف جدید و استخراج داشته 
باشیم، در حقیقت تمام این موارد نشان دهنده 
این حقیقت اســت که ســنگ بنای تمام این 

فعالیت ها حفاری است.
 آیا این تغییر رویکرد می تواند تاثیری بر اقتصاد کل کشور 

بر جای بگذارد؟
قطعا همینطور است، در شــرایطی که ما برای خروجی بخش معدن 
میلیاردهــا دلار ســرمایه گذاری می کنیم، نیاز اســت تاکید کنم که 
اســاس کار یعنی حفاری هزینه چندان زیــادی نمی برد؛ نتیجه این 
تغییر نگرش و به تبع آن تغییر رویکرد به توســعه بخش معدن کشور 
می انجامد که منجر به توســعه پایدار اقتصادی در ســایه وابســتگی 
کمتــر به نفت و نیز فراتر از آن اقتصاد مقاومتی و عدم وابســتگی به 
پتانســیل های خارجی می شــود و تمام این موارد با سرمایه گذاری بر 
روی اکتشــاف و حفاری بخش معدن امکان پذیر خواهد بود. صنایع 
معدنی پایدار و کشــف ذخایر جدید چــه از نظر حجمی و ظرفیتی و 
چه از نظر نوع ماده معدنی که اکتشــاف می شود منجر به تنوع سبد 
محصولات معدنی ایران می شــود و ما در حقیقت در چنین شرایطی 
می توانیم ده برابر ارزش افزوده بیشتری نسبت به شرایط کنونی ایجاد 
کنیم و هر اندازه که شناســایی مواد معدنــی افزایش پیدا کند منجر 
به افزایش مشــابه میزان ارزش افزوده خواهد بود که تاثیر مســتقیم 
بــر روی تولید ناخالــص داخلی GDP ایران که بیانگر میزان رشــد 

اقتصادی است خواهد داشت.
 از ابتدای شــروع به کار در اتحادیه چه چالش هایی فراروی 

شما و همکاران تان قرار داشته است؟
بزرگ ترین چالش ما کمبود پروژه های اکتشــافی بوده اســت، به این 
مفهوم که ســطح انتظار ما بسیار بیشــتر از آن چیزی بوده که عملا 
دریافت کرده ایم. اگر شــرایط کنونی ارزی و تحریم ها را کنار بگذاریم 
و واقع بینانه نگاه کنیم ما به میزان کافی تجهیزات داریم که شــامل 
تجهیــزات وارداتی و تجهیزات داخلی می شــود در کنار آن همکاران 
ما دانش فنی اســتفاده از این تجهیزات را دارند چرا که آموزش های 
کافی را در این زمینه دیده اند و خیلی سریع می توانیم به مجرد اینکه 
پروژه های اکتشــافی افزایش پیدا کنند توان اکتشافی اتحادیه را بالا 

ببریم. 
 نظر شما در مورد انجام پروژه ها بدون در نظر گرفتن قیمت 

مصوب چیست؟
قطعــا چنین موضوعی یکی از چالش های ما بــوده، چرا که قیمت ها 
نیاز است که عادلانه و واقعی باشــد در این صورت است که می توان 
امیدوار بود کار پایدار باشــد، فقدان هر کــدام از این موارد منجر به 
این می شــود که کار پایداری خود را از دست بدهد؛ و در نهایت انجام 
کار زیر قیمت مصوب منجر به ورشکســتگی می شود. همان اندازه که 
ارزان فروشــی منجر به ورشکستگی می شود گران فروشی در کار هم 
می تواند مشکلات مشــابه ایجاد کند، چرا که به هر صورت رقابت در 

تغییر نگرش و به تبع 
آن تغییر رویکرد به توسعه 

بخش معدن کشور می انجامد 
که منجر به توسعه پایدار 

اقتصادی در سایه وابستگی 
کمتر به نفت و نیز فراتر از 
آن اقتصاد مقاومتی و عدم 
وابستگی به پتانسیل های 
خارجی می شود و تمام این 
موارد با سرمایه گذاری بر 

روی اکتشاف و حفاری بخش 
معدن امکان پذیر خواهد 

بود
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کار وجود دارد، ضمن اینکه ارزان فروشــی می تواند منجر به کاهش 
دقت و کیفیت کار شــود زمانی که اتحادیه قیمتی را در نظر می گیرد 
هم شــرایط کارفرما و هم پیمانکار را مورد بررســی قرار می دهد که 
همزمان با پیشــبرد صحیح کار از ســوی پیمانکار، کارفرما هم بتواند 
نیازهای پیمانکار را در مســایل مالی برآورده کند در حقیقت چنین 
رویکردی یک برد دو ســویه را در بــردارد. زمانی که حجم کار بالاتر 
می رود قیمت ها کمتر می شود، در واقع این رابطه معکوس است یعنی 
همانطــور که افزایش حجم کار قیمــت آن را پایین می آورد در نقطه 
مقابل کمبود پروژه و کاهش حجم می تواند منجر به بالا رفتن قیمت 
کار شود. به تبع این هم افزایی ها ما می توانیم در اتحادیه آموزش های 
مهارتی را بالاتر ببریم، نگهداری و کار با دستگاه به روش های اصولی تر 
انجام می گیرد، در نتیجه آن عمر دســتگاه بالاتر می رود و در نهایت 
قیمت باز هم با کاهش روبرو می شــود؛ در واقــع بهره وری دو طرفه 
در این حالت افزایــش پیدا می کند. گمان می کنــم در مواردی این 
ارزان فروشــی ها از سوی شرکت هایی انجام می شود که عضو اتحادیه 
نیستند، اگرچه بدون شک اعضای اتحادیه هم در مواردی این موضوع 
را نادیده گرفته اند. هدف نهایی کار ما انجام یک اکتشــاف دقیق تر و 
اصولی تر است که نتیجه آن ارزش بالاتری به کار کارفرما هم می دهد. 
اگر ایرادی در اکتشاف و حفاری وجود داشته باشد در شناسایی ذخایر 
مشــکل ایجاد می شود که این خود یک خســارت است دقیق نبودن 
مطالعات هم خسارت دیگری است که در این راستا قرار می گیرد و در 

پکیج ارایه شده نقص ایجاد می کند.
 یکی از مســایلی که تاکنون مطرح شــده این اســت که 
قراردادهای بسته شده میان پیمانکار و کارفرما کاملا به صورت 

یکطرفه و به نفع کارفرماست، نظر شما در این باره چیست؟
بــه دلیل اینکه بیشــتر کارفرماهــا دولتی بوده اند آنهــا تابع ضوابط 
ســازمان برنامه بودجه و دولت عمل کرده اند، و چون در گذشته کار 
حفاری در کشــور خیلی بزرگ نبوده، این نوع قراردادها را یک عده از 
پیمانکارها پذیرفته اند اگرچه قطعا پذیرش چنین قراردادهایی صحیح 
نیست؛ چرا که قراردادها باید به صورت عادلانه بسته شود؛ در همین 

راستا اتحادیه با یک مشاوره حقوقی مشورتی 
انجام داد و بررســی هایی بــر روی قراردادها 
صورت گرفت امــا همچنان نتیجــه ای را که 
می خواسته ایم به دست نیامده، اگرچه اتحادیه 
در مواردی دخالت هایی در قراردادها داشته اما 
برنامه این اســت که وقتی کار کمی به رونق 
رســید قراردادها را طوری تنظیــم کنیم که 
اگر کارفرما هم تخطی کــرد ولو اینکه دولتی 
باشــد موظف به جبران خسارت شود. مواردی 
از قبیل پرداخت بــه موقع حق و حقوق و نیز 
اصلاح قیمت ها در صورت تاخیر در شروع کار 
از سوی کارفرما مواردی است که در نظر داریم 
در قراردادهــای آتی آنها را بــه نحوی اصلاح 
کنیم. همانگونه که اگر حفار اشــتباهی داشته 
باشد ما خسارت آن را در قرارداد ذکر خواهیم 
کرد به موارد خسارت و اشتباه از سوی کارفرما 
هم توجه ویژه خواهیم داشت. هدف نهایی ما 
این اســت که در یک قرارداد منطقی و معقول 
نفــع دو طرف قرارداد، مــورد پیش بینی قرار 

بگیرد و از حالت یکطرفه بودن خارج شود. 

 دولت و مجلس چه کمکی می توانند به اتحادیه برای برون 
رفت از مشکلات فعلی کنند؟

باید کمک به بخش معدن مدنظر دولت و مجلس قرار بگیرد. مجلس 
باید در مورد تصویب قوانین و مقررات، بخش معدن را که پتانســیل 
اقتصادی بســیار قابل توجهی دارد از دیــد حمایتی مدنظر قرار دهد 
یعنی توســعه این بخش، در نتیجه آن افزایش تولید ناخالص داخلی 
را در نظر داشــته باشــند. چرا که ایران از لحاظ میزان و تنوع ذخایر 
معدنی با وجود اینکه شناسایی قطعی هم وجود ندارد جایگاه ویژه ای 
در جهان دارد بنابراین می بایســت این بخش را کــه در اقتصاد و به 
خصوص اقتصــاد مقاومتی تعیین کننده اســت و در حقیقت تامین 
کننده بســیاری از صنایع ما مثل فولاد و مس و دیگر صنایع فلزی به 
شمار می رود با نگاه ویژه مورد پشتیبانی قرار داد چرا که به نفع اقتصاد 
کل کشور است. نکته بسیار مهم و قابل تذکر اینکه ما در بخش معدن 
و صنایع معدنی درســت است که اشتغال مستقیم ایجاد می کنیم اما 
نکته مهمتر اینکه بیش از آنکه این بخش اشتغال مستقیم ایجاد کند 
اشــتغال غیرمستقیم به وجود می آورد که رقم آن حداقل ده تا بیست 
برابر اشتغال مستقیم است. همچنین اکتشاف و در نتیجه آن توجه به 
بخش معدن می تواند پتانسیل صادراتی را بالا ببرد و البته منظور من، 
صادرات محصولات خام نیســت بلکه محصولاتی موردنظر است که بر 
پایه صنایع ایجاد شده اســت. جان کلام اینکه توجه دولت و مجلس 
به بخش معدن می تواند هم در بخش اشــتغال هم تولید داخلی و هم 
صادرات جهش قابل توجهی ایجاد کند. در کنار این موارد پیشــرفت 

در تکنولوژی هم از مزایای این بخش خواهد بود.
 آیا دولت و مجلس تاکنون قانون یا مصوبه ای داشته اند که 

مانع کار این بخش باشد؟
مانع به صورت مســتقیم نبوده اند اما گاهی برخی از قوانین و مقررات 
وقتی وارد بطن ماجرا می شویم به نوعی مانع کار ما بوده اند، به عنوان 
مثال می توان به مســاله حقوق دولتی، مالیات و همچنین مالیات بر 
ارزش افزوده اشــاره کرد که تبدیل به پکیجی از مساله و مشکل برای 
ما در این بخــش بوده اند، به جای اینکه قرار باشــد مالیات و حقوق 
دولتــی از پیمانکار بگیریم بهتر آن اســت که 
بیاییم از تولید نهایی آنها و سود حاصل از این 
تولید بهره ببریم. در واقع این محصولات سود 
و درآمد به خودی خود ایجــاد می کنند، این 
بخش قابلیت رشد بسیار سریع دارد و باید به 
آن نگاه بلند مدت و حمایتی داشت، چرا که به 
سرعت می تواند درآمد ملی را افزایش بدهد و 
نرخ اشــتغال زایی را هم به شدت بالا ببرد و 
باید ایــن منافع را هم در نظــر گرفت. وضع 
پیاپی آیین نامه و بخشــنامه و تغییر مقررات 
موجــب بی ثباتی در کار می شــود و بهتر آن 
است که ما در هر زمینه ای قادر به ایجاد ثبات 
و مانع بی ثباتی شــویم. نگاهی به دو کشــور 
معدنی و پیشرفته استرالیا و کانادا خود بیانگر 
این اســت که پرداختن و حمایــت از بخش 
معدن در کنار مزایای داخلی که ایجاد می کند 
موقعیــت بین المللی کشــور را هم تــا اندازه 
زیادی افزایش می دهد و چه بهتر که ما هم در 
داخل ایران بتوانیم این پتانســیل بالقوه را به 

فعل تبدیل کنیم. 

باید کمک به بخش 
معدن مدنظر دولت و 

مجلس قرار بگیرد. 
مجلس باید در مورد 

تصویب قوانین و 
مقررات، بخش معدن 

را که پتانسیل 
اقتصادی بسیار قابل 

توجهی دارد از دید 
حمایتی مدنظر قرار 

دهد یعنی توسعه این 
بخش، در نتیجه آن 

افزایش تولید ناخالص 
داخلی را در نظر داشته 

باشند
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 اتحادیه حفاران غیرنفتی در چه سالی تاسیس شد و تاکنون 
به چه میزان از اهداف تعیین شده دست یافته است؟

اتحادیه به عنوان یک کمیته در خانه معدن شــکل گرفت در ابتدا کار 
به ایــن صورت بود که شــرکت ها دور هم جمع می شــدند و به بیان 
چالش ها و مشــکلات خود می پرداختند. کم کم به این نتیجه رسیدیم 
که این رویکرد می تواند به صورت یک انجمن یا تشــکل قوی تر مسیر 
خــود را ادامه دهد. به همین دلیل به اتــاق بازرگانی مراجعه کردیم و 
در مرداد 89 اتحادیه حفاران غیرنفتی با سازو کاری متفاوت از حفاران 
نفتی شــکل گرفت. از همان زمان با انتشار اطلاعیه و عضوگیری سعی 
در فعال کردن اتحادیه داشــتیم.با توجه به اینکه اساس کار معدن در 
کشور اکتشاف است و پایه اکتشاف هم حفاری است، از آنجا که بیشتر 
از 20درصد در کشور  اکتشاف صورت نگرفته آن هم نه در اعماق زیاد، 

طبیعتا حفاری هم چندان مورد توجه قرار نگرفت.
 صنایــع بزرگ معدنــی نیازمند به مواد معدنی هســتند که باید مورد 
اکتشــاف قرار گیرند ذخایری که ما در حال حاضر به آنها دسترســی 

داریم روزی به اتمام می رســند و ما نمی توانیم بدون عملیات اکتشافی 
و کشــف ذخایر جدید، چیزی جایگزین آنها کنیم. با وجود اینکه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت بر توســعه اکتشــاف تاکید داشته، اما به دلیل 
اینکه بودجه طرح های عمرانی کم اســت و بیشتر کارفرمایان اکتشاف 
و حفاری دولتی هســتند بودجه خیلــی کمی برای این بخش  در نظر 
گرفته می شود. در کشورهایی مثل کانادا، انگلیس و... در سال 2میلیون 
مترمکعــب حفاری انجام می گیرد در حالی که در ایران در کل ســال 
حــدود 100 هزار متر حفاری انجام می دهیم و در همین متراژ کم هم 
برای گرفتن بودجه دچار مشــکل هستیم و متاسفانه بخشنامه تعدیل 

نرخ ارز نیز کار ما را بیشتر دچار چالش کرده است.
اعضای اتحادیه حفــاران غیرنفتی تلاش های زیــادی انجام داده اند تا 
اتحادیه به رسمیت شناخته شود، اما با وجود اینکه شرکت های بزرگی 
عضو این اتحادیه هســتند و به صــورت تخصصی در این حوزه فعالیت 
می کنند و می توانند در کارهای حفاری به صورت تخصصی نظارت کنند 
و بازوی اجرایی دولت در پروژه ها باشند، مورد بی توجهی مسوولان قرار 

دبیر اتحادیه حفاران غیرنفتی:

 فروش خارج از نرخ مصوب اتحادیـه
بزرگترین چالش حفاران است

دولت بایداتحادیه را به رسمیت بشناسد

فعالیت هاي بخش معدن از مرحله اکتشاف 
شــروع و تا تجهیز معــادن ادامه مي یابد. 
توســعه اکتشــاف علاوه بر تامین منابع و 
بسترســازی های لازم برای توسعه فعالیت 
بخش خصوصی، تکیه بر سیستم ها، ابزارها و تجهیزات 
پیشرفته حفاری را نیز می طلبد؛ اما مبحث حفاری به 
خودی خود و با توجه به مجموع حفاری های انجام شده 

در کشور و فاصله زیاد آن با استانداردهای بین المللی 
در کشــورهای با پتانســیل معدنی، نیاز به همکاری 
دســت اندرکاران این بخش، در کنار تقویت و توسعه 
حفاری داشــته که همــواره با مشــکلات خاصی 
روبه روســت. اتحادیه حفاران غیرنفتی با هدف رفع 
مشکلات موجود و بستر سازي براي ورود سرمایه به 
کشور و متمرکز شدن بخشی از سرمایه در این بخش 

و همچنین توسعه فعالیت هاي حفاري در داخل و خارج 
کشــور تشکیل شــده اســت. در رابطه با مسایل و 
مشکلاتی که اتحادیه از ابتدا تاکنون با آنها روبرو بوده 
با مهندس شهناز نوایی دبیر اتحادیه حفاران غیرنفتی 
به گفت وگو نشســتیم که شرح این گفت وگو در ادامه 

می آید: 
طاهره گودرزی
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گرفته اند. طی جلســاتی که با دولت، مجلس، 
ایمیدرو و ســازمان زمین شناسی داشته ایم و 
نامه نگاری هــای زیادی که در این باره مبنی بر 
انجام هر گونه فعالیت حفاری غیرنفتی از طریق 
اتحادیه حفاران غیرنفتی داشته ایم و البته هدف 
ما این بوده اســت که هــم روی حفاران و هم 
روی دستگاه های حفاری شناخت داشته باشیم 
و بدانیم شرکتی که در مناقصه حاضر می شود، 
چند دســتگاه دارد و آیا دستگاه ها توان انجام 
کار را دارند یا خیر، متاسفانه این اتفاق تاکنون 
نیفتاده که در نهایت این موضوع باعث می شود 
دولت و شرکت های دولتی هم در کار به مشکل 

برخورد کنند زیرا برخی شــرکت ها با اینکه دستگاه حفاری ندارند در 
مناقصه هــا حضور پیدا می کنند و بعد از مناقصه از طریق دلال ها اقدام 
به اجاره یا خرید دستگاه می کنند. از همین روی دولت باید برنامه ریزی 
صحیح و اصولی از طریق اتحادیه داشــته باشــد و به تمامی شرکت ها 
اعلام کند که تنها اعضای اتحادیه می توانند در مناقصه ها حضور داشته 
باشند تا در این صورت سایر شرکت هایی که عضو اتحادیه نیستند هم 

مکلف شوند برای ادامه کار به عضویت اتحادیه درآیند. 
مشکل بزرگ دیگری که ما در اتحادیه با آن درگیر هستیم، قیمت هایی 
اســت که شرکت های حفاری می دهند که خارج از نرخ مصوب اتحادیه 
اســت؛ برای اینکــه متراژ حفاری در ایران کم اســت و بــرای فرار از 
ورشکستگی شرکت ها ناچارند با قیمت هایی پایین تر از نرخ مصوب کار 

کنند لذا اتحادیه را هم دچار مشکل می کنند. 
یکــی از برنامه هایی که در این راســتا اجرا کردیــم، به کمک دولت و 
ایمیــدرو 2 دوره  اپراتــوری حفاری با مدرک معتبر از ســازمان فنی و 
حرفه ای کشور و بخش آموزشی شرکت هپکو برگزار کردیم. تلاش های 
زیادی انجــام دادیم ولی به نقطه اوجی که بــرای خود متصور بودیم، 

دست نیافتیم. 
با این حال با فعالیت های خوبی که انجام گرفت از جمله درست کردن 
شناســنامه حفار که اطلاعات شــاخصی از حفار به کارفرما می دهد از 
قبیل اطلاعات مربوط به تحصیلات حفار و دوره های عملی که پشــت 
سر گذاشته و نیز سابقه ای از حفار در رابطه با اینکه در کدام شرکت ها 
و پروژه ها کار کرده و در زمان جدایی از شــرکت حتما باید مدرکی از 
کارفرمای قبلی داشته باشد که حفار از نظر شخصیتی و همچنین فنی 
مشکلی نداشته باشــد؛ متاســفانه اینقدر رکود در این کار وجود دارد 
که همچنان موفق نشــده ایم این اطلاعات را چــاپ کنیم، ما هنوز در 
مناقصه ها نمی توانیم حضور داشــته باشــیم، شرکت های عضو اتحادیه 
حق عضویتی پرداخت نمی کنند که خود این حق عضویت ها تا اندازه ای 
به اتحادیه کمک می کند. اگر دولت در این زمینه ها با ما همکاری کند 
به نفع هر دو طرف است. با این وجود می توانم ادعا کنم که تا امروز به 

40 درصد از اهداف تعیین شده دست پیدا کرده ایم.
 برنامه ها و اولویت های اتحادیه چیست و چه برنامه هایی در 

دستور کار دارید؟ 
پیگیری و نهایی نمودن حضور در جلســات و تعیین فهرست بهای 
عملیات حفاری های اکتشافی به اتفاق نظام مهندسی معدن با معاونت 

راهبردی ریاست جمهوری
نهایی کردن شناسنامه حفار

اصلاح قراردادهای حفاری با کارفرمایان که 
در جلسه اخیر با مدیر محترم اکتشاف ایمیدرو 

مورد مذاکره قرار گرفت
حضور در کشورهای همسایه برای بازاریابی 

در حفاری
جذب سرمایه گذار خارجی به منظور توسعه 
بخش اکتشــافات و حفاری و اعتباردهی معدنی 

کشور
همایش هــای  و  نمایشــگاه ها  در  حضــور 

تخصصی
ادامه همکاری با تشکل های تخصصی

حمایت و ارتباط دســتگاه های مرتبط برای 
اولویت دادن به امر اکتشاف و حفاری عمیق

هماهنگــی در تعیین لیســت پایه تعرفه و صرفــه و صلاح دولت و 
اخطار به کارفرمایان

برخــورد حرفــه ای، پیگیری، مشــورت و راهنمایی ســازمان های 
کارفرمایی )ایمیدرو، سازمان زمین شناسی، تهیه و تولید، مس و...(

تشکیل جلســات هماهنگی و مشــورت با کلیه اعضای اتحادیه به 
منظور هم افزایی، رفع تنگناها، توسعه فعالیت ها

پیگیری موضوع تعرفه سال 97 و به روزرسانی آن
دعــوت از شــرکت ها و اتحادیه های حفاری در کشــورهای دارای 
پتانســیل معدنی برای ارتقای سطح همکاری ها، صدور خدمات فنی و 

مهندسی
ارتقای ســطح توان ســاخت داخل و مهندســی بــه منظور تحقق 

بخشیدن به اقتصاد مقاومتی در ارتباط با حفاری
بالا بردن بهره وری در عملیات حفاری های غیرنفتی

افزایش کمی و کیفی و ارتقا و ســطح فنــاوری حفاران غیرنفتی با 
استفاده از آموزش و انتقال تجربیات

پیگیری حضــور و ارتقای نقــش تعیین کننده بــرای اتحادیه در 
مناقصات

پیگیری و عملیاتی کردن حضور اتحادیه در مناقصه ها با ایمیدرو
مکاتبه با ســازمان آموزش فنی وحرفه ای برای دریافت مجوز تربیت 
کارگر حرفه ای از افراد دیپلمه با 6 ماه و تکنســین دو ساله با همکاری 

ایمیدرو و وزارت صمت
تعیین متوســط عمق حفاری در کشــور و اعلام آن به بخش معدن 

کشور
بررسی نحوه پیوســتن صنف و گروه های حفاری در تخصص ما تا 

حدودی مرتبط با اتحادیه حفاران غیرنفتی
 آیا در دانشگاه واحدهای مربوط به حفاری وجود دارد؟

متاســفانه هنوز چنین واحدی در دانشــگاه ها نداریم، این در شرایطی 
اســت که به دانشگاه هم اعلام کرده ایم در صورت تمایل آنها می توانیم 
دوره های عملی را با احتســاب تخفیف برای دانشجویان برگزار کنیم، 
ما آمادگی برقراری تعاملات ســازنده با دانشــگاه ها داریم و در زمانی 
که اکتشــاف و پروژه های حفاری انجام شــود نیاز به حفار و ناظر حفار 
با تجربه خواهیم داشــت که گذراندن این دوره ها بســیار کمک کننده 

خواهد بود.
 به نظر شــما دور جدید تحریم ها چه تاثیری بر روند کاری 

اتحادیه و شرکت های عضو آن داشته است؟ 

یکی از مشکلاتی که ما 
در اتحادیه با آن درگیر 

هستیم، قیمت هایی است 
که شرکت های حفاری 

می دهند که خارج از نرخ 
مصوب اتحادیه است؛ برای 

اینکه متراژ حفاری در 
ایران کم است و برای فرار 

از ورشکستگی شرکت ها 
ناچارند با قیمت هایی 

پایین تر از نرخ مصوب کار 
کنند لذا اتحادیه را هم 

دچار مشکل می کنند
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بیشــتر دســتگاه هایی که ما با آنها کار می کنیم وارداتی است، با وجود 
اینکه سازنده داخلی هم داریم ولی بیشتر این دستگاه ها در عمق کمتر 
از 300 متــر می توانند حفاری انجام دهند و در عمق بیشــتر جوابگو 
نیســتند. برخی دستگاه هایی که ساخته شــده نیز باید قطعات و لوازم 
حفاری مثل ســر مته و لوله را همچنان با واردات از کشــورهایی مثل 
چین، کره و فرانسه تامین کنیم که در حال حاضر به دلیل تحریم ها این 
امر منتفی است و با مشــکل روبرو هستیم و مجبوریم از طریق ترکیه 
واردات داشــته باشــیم. اتحادیه با کمک کارشناسان خبره محاسباتی 
انجام داده که نتایج را به اطلاع کارفرما )ایمیدرو(  رسانده ایم و محاسبات 
بیانگر این است که به صورت 100 درصد تجهیزات شرکت های حفاری 
اتحادیه به ارز وابســته اســت ولی با نرخ تعدیل ها رقم 68 درصد را در 
محاسبات 16 صفحه ای  نوشته و اعلام کرده ایم و برای سازمان مدیریت 
برنامه و بودجه نیز پیش از تصویب بخشــنامه ای فرستادیم و به دلیل 
اینکه ســازمان مدیریت هیچ تعرفه ای در بخش معدن ندارد و نیز بند 
»الف« و »ب« این بخشنامه شامل کارهای معدنی نمی شود -در حالی 
کــه در بخش نامه آمده که این دو بنــد را می توانید باهم ادغام کنید- 
اما کارفرما ادغام این دو بنــد بخش نامه را قبول ندارد. )بند الف؛ برای 
کالاها و خدماتی که مستقیما پیمانکار توسط تولید کننده، فروشنده و 
یا توسط کارفرما به هزینه پیمانکار وارد می گردد. بند ب؛ برای محاسبه 
اثر تغییرات نرخ ارز بر کالاها و تجهیزات خارجی تهیه شــده در داخل 
یــا کالاها و تجهیزات داخلی که از قیمت هــای ارزی تاثیر می پذیرند( 
لذا پیمانکاران حفــاری، پیمانکاران معدنی به دلیــل اینکه نیاز دارند 
ابزار و تجهیزات را از خارج کشــور وارد کنند نیازمند ارز هستند و این 
بخشــنامه جوابگوی کار بخش معدن نیست. لذا دولت باید حداقل 60 
درصد روی تمامی قراردادهایی که در ســال 96 بســته شد بیافزاید تا 

شرکت ها بتوانند جوابگو باشند. 
نرخ تعدیل ارز از زمانی که اجرا شد، هیچ پرداختی بابت تعدیل از سمت 
کارفرما به پیمانکار انجام نشــده اســت. در این بخشنامه قید نشده که 
کارفرمــا تا چه زمانی وقت دارد نــرخ تعدیل را پرداخت کند. در حالی 

کــه ما در آبان ماه نامه نــگاری کرده ایم و تا به 
امروز که روزهای پایانی دی ماه است هنوز هیچ 
جوابی به ما داده نشــده اســت که چند درصد 
تعدیل به ما تعلق می گیرد. متاسفانه با این همه 
مشکل، دولت هیچ تصمیمی اعلام نکرده است. 
زمانی که در شــورا گفت وگویی برگزار می شود 
بایــد این توضیحات را به مســوولان بگوییم تا 
جلوی زیان های بیش از این را بگیرند. مهمترین 
مشــکلی که پیمانکاران حفاری و اتحادیه با آن 
روبرو هســتند قراردادهایی اســت که در سال 
گذشته بســته شده و نه تنها تعدیل به ما تعلق 
نمی گیــرد بلکه حرف ما را هــم هیچ ارگان یا 
ســازمانی نمی پذیرد، قراردادها کاملا یک طرفه 
و به نفع دولت اســت، تا زمانی که نقطه ها را به 
ما ندهند اجازه جابه جایی دستگاه ها را نداریم. 
در زمان مناقصه به دلیل اینکه دســتگاه نداریم 
نمی توانیــم حضور در مناقصه دیگری داشــته 
باشــیم و از طرفی هم شرکت و هم پیمانکار در 
حال ضرر دادن هستند. در تمام قراردادها بندی 

وجود دارد که شرکت می تواند در زمان فورس ماژور قرارداد را لغو کند. 
تقاضای ما از دولت این است که وقتی نمی تواند نرخ تعدیل را به ما ارایه 
کند حداقل اجازه لغو قرارداد را صادر کند تا بیشتر از این متضرر نشویم 
و بتوانیم وارد پروژه های دیگر شــویم. به نظر من دولت دراین شــرایط 
می تواند جهت همکاری بــا اتحادیه و دعوت از اتحادیه برای حضور در 
جلســات و نظارت بر کارهای حفاری باعث کمتر شــدن مشکلات این 

بخش شود.
 چه راهکارهایی برای برون رفت از این مشــکلات پیشنهاد 

می دهید؟
مهمتریــن کاری که دولــت می تواند برای ما انجام دهد به رســمیت 
شــناختن اتحادیه حفاران غیرنفتی است. در بند 3 قانون کسب و کار، 
دولت مکلف است در زمان قانون گذاری نظر مشورتی از بخش خصوصی 
بخواهــد. با اینکه قبل از تصویب بخشــنامه تعدیل نرخ ارز طی نامه  از 
اتحادیه، ضمن ارایه جداول محاسباتی تعدیل نرخ ارز از سازمان برنامه 
وبودجه درخواســت جلسه کارشناســی کردیم و خواستیم که پیش از 
تصویب حرف های مارا بشــنود متاســفانه به هیچ نتیجه ای نرسیدیم و 
بخشــنامه تصویب و ابلاغ شد. لذا مهمترین راهکار نزدیک شدن دولت 
به تشــکل ها و گرفتن نظر مشورتی است. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در زمان شروع وزارت اعلام کردند که به هیچ وجه بخشنامه ای تصویب 
نخواهد شد مگر با نظر مشورتی بخش خصوصی، در حالی که عملا این 

مورد تاکنون نادیده گرفته شده است.
 آیا برای حل مشکلاتی که داشته اید جلسه ای هم با کمیسیون 

صنایع و معادن مجلس برگزار کرده اید؟ 
خیــر. ولی در خانه معدن یک کمیته پیمانکاران وجود دارد که آخرین 
گزارش هــا به آنها ارایه می شــود و اطلاعــات رد و بدل می شــود. با 
سازمان های مالیات، ایمیدرو، وزارت صمت، اتاق بازرگانی، با کمیته های 
ماشــین آلات معدنی چه وارد کننده و چه ســازنده داخلی، جلساتی 
برگزار کرده ایم به این امید که بخشــی از مشکلات ما با این کار مرتفع 
شود اما متاســفانه هیچکدام از این جلسات به نتیجه مطلوبی نرسیده 

است.
 مشکلات حفاری چه تاثیری بر اکتشاف 

داشته است؟
اگر حفاری درســت انجام نشود و کارفرما )چه 
بخش خصوصی و چه دولتی( اطلاعات درســت 
و واقعی از میزان پتانسیل معدنی نداشته باشد 
امکان اعلام میزان سرمایه گذاری وجود نخواهد 
داشــت، و اینکه معدن تا چه سالی می تواند کار 
کنــد یا کارخانه های فولاد تا چه ســالی از نظر 
مواد اولیه خوراک دارند؟ریشــه همه این ها به 
اکتشاف برمی گردد و در اکتشاف هم اگر از زیرِ 
زمین اطلاعات درستی نداشته باشیم نمی توانیم 

به میزان ذخیره قطعی و واقعی دست یابیم. 
پیشنهاد من به دولت این است که متراژ حفاری را 
در ســال حداقل به یک میلیون متر برســانیم تا 
بتوانیم دســتگاه های حفاری را اضافه کنیم و حفار 
باتجربــه معرفی کنیــم از این طریــق انگیزه ای 
مضاعــف برای حفاران ایجاد می شــود زیرا  بدون 

انگیزه نمی توان پیشرفتی در کار ایجاد کرد.

اتحادیه با کمک 
کارشناسان خبره 

محاسباتی انجام داده که 
نتایج را به اطلاع کارفرما 
)ایمیدرو(  رسانده ایم و 

محاسبات بیانگر این 
است که به صورت 

100 درصد تجهیزات 
شرکت های حفاری 

اتحادیه به ارز وابسته 
است ولی با نرخ 

تعدیل ها رقم 68 
درصد را در محاسبات 
16 صفحه ای  نوشته و 

اعلام کرده ایم
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 اتحادیه حفاران غیرنفتی در چه سالی تاسیس شد و به چه میزان از 
اهداف تعیین شده خود از همان ابتدا تاکنون دست یافته است؟

اتحادیه حفاران غیرنفتی در مرداد 1389 تشــکیل شــد. حفاری در کشــور ما 
جایگاه خاصی نداشت، پیش از انقلاب اسلامی روس ها و کشورهای اروپایی انجام 
عملیات حفاری را بر عهده داشــتند و پس از انقلاب، شرکت خدمات اکتشافی 
کشــور که اصلی ترین شــرکت  حفاری در ایران بود در دهه 70 متولی  تشکیل 
شــرکت های حفاری شد و در پی آن برآمد تا شرکت های حفاری را توسعه دهد. 
به همین منظور، شروع به خرید دستگاه های حفاری کردیم و برای شرکت های 
حفاری امتیازهای خاصی هم در نظر گرفتیم تا سرمایه گذاران به سمت تاسیس 
شــرکت های حفاری پیش بروند. امید ما این بود که رویکرد کشــور به ســمت 
شناســایی معادن و رهایی از نفت باشــد و تا این اتفاق روی ندهد نمی توانیم به 

بخش های دیگر از جمله معدن و به خصوص بخش اکتشاف رسیدگی کنیم.
کشور ما از نظر زون های شناخته شــده کلی، دارای ذخایر عدیده و قوی است و 

همیشــه حرف از ظرفیت های بالقوه  60 میلیارد تن زده شده است که تاکنون 
هیچ وقــت برای بالفعل کردن  این موضوع فعالیت های اساســی صورت نگرفته 
اســت. کشورهای کانادا و اســترالیا در ســال حدود  4 تا 6 میلیون متر حفاری 
می کنند، در حالی که ما به طور متوسط حدود 150هزار متر حفاری در کل طول 
سال انجام می شــود که این رقم شایسته این میزان از ذخایر معدنی کشور ایران 

نیست. لذا اکتشاف در ایران و در چنین شرایطی معنای خاصی نیافته است. 
در حال حاضر بیشتر کشورها بر مبنای اســتاندارد JORC حرکت می کنند و 
معتقدند اکتشافات باید هماهنگ با این اســتاندارد انجام بگیرد در حالی که در 
کشــور ما، این موضوع چندان مورد توجه قرار نگرفته و جالب تر اینکه خودمان 
هم هیچ استاندارد خاصی برای اکتشاف و حفاری نداریم. به عنوان مثال در برخی 
معادن فلزی که در کشور به بهره برداری رسیده اند، در مجموع بیش از 2000متر 
حفاری انجام نشــده و معدن در این متراژ کم شناسایی شده که در حقیقت بر 
مبنای اســتانداردهای بین المللی، کار استخراج اصولی را نمی توان در این گونه 

 مهندس فاضلی نایب رییس هیات مدیره اتحادیه حفاران غیرنفتی: 

 هیچ استانداردی برای حفـــاری 
و اکتشافات معدنی در ایران نداریم 

پاکزاده: تصمیمات اتحادیه حفاران باید قدرت اجرایی داشته باشد

از شرکت هاي  تعدادي  در ســال 138۹ 
حفــاري تصمیم گرفتند بــراي تقویت 
حفاري و همفکری در راســتای تسهیل 
انجام امور از جمله شرکت در مناقصه های 
دولتی، اتحادیه اي تشــکیل دهند تا همکاري های 
گروهی در ابعاد داخلي و مشارکت هاي خارجي در 
راســتای انجام حفاری های غیرنفتی افزایش یابد. 
تشــکیل این اتحادیه قرار بود همزمان با تقویت 
بخش حفاري در کشور باشد و سرمایه گذاري ها را 
نیز به این ســمت جلب کند تا شاهد رشد بیش از 

پیش در بخــش معدن باشــیم. در اهداف اصلی 
اتحادیه به موضوع تلاش برای ساماندهی توسعه و 
صادرات، مشــارکت گروهی در تصمیم ســازی و 
تصمیم گیری ها و تهیه و تنظیم پیش نویس قوانین، 
ایجــاد ارتباط با بانک ها و ســازمان های اعتباری 
کشور و فراهم سازی زمینه تسهیلات مالی در جهت 
توســعه فعالیت های اعضا اشاره شده است. با این 
وجود ناگفته پیداست که اتحادیه حفاران غیرنفتی 
هم مثل همتایان خود در دیگر بخش های مرتبط و 
غیرمرتبــط از همان ابتدا تاکنون با مشــکلات و 

چالش هایی دســت و پنجه نرم کرده اند که بدون 
شک دستیابی به اهداف آنها را تحت تاثیر قرار داده 
است؛ در همین راستا گفت وگویی با مهندس طاهر 
فاضلی نایب رییس هیــات مدیره اتحادیه حفاران 
غیرنفتی و مهندس حمید پاک زاده جانشین مدیر 
پروژه های شــرکت خدمات اکتشــافی کشــور 
داشــته ایم، در این گفت وگو همزمان با بررســی 
برنامه ها و اهداف اتحادیه، به چالش های این حوزه 

نیز پرداخته ایم؛
اکرم شعبانی
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معادن انجام داد. در کشــورهای دیگر مثل استرالیا، 
کانــادا و ... به معــادن فلزی توجه ویژه ای می شــود 
ولی در ایران به هیچ یک از معادن فلزی، غیرفلزی و 

عناصر خاکی توجه نمی شود.
انقلاب معدنی که وزیر محترم صمت در همان ابتدای 
کار مطرح کرد باید از اکتشــاف شــروع شود. ممکن 
اســت ادعا کنند که بودجه ای برای انجام اکتشــاف 
نداریم، اما این هــم راه حلی دارد و بــرای حل این 
مشکل باید به دنبال جذب سرمایه گذار خارجی، آن 
هم به صورت مســتقیم باشــیم. یکی از راه هایی که 
چین را به موفقیت رساند جذب سرمایه گذار خارجی 
بود؛ من خــوب به خاطر دارم که یکی از شــعارهای 
اصلی جیانگ زن مین "سیاســت درهــای باز" بود 
به این مفهوم که از حضور هر ســرمایه گذار خارجی 
اســتقبال به عمل می آمد، ما نیز باید سرمایه گذاران 
خارجی را شناسایی کرده و راه را برای حضورشان در 
کشور فراهم کنیم. امتیاز حضور سرمایه گذار خارجی 
این است که تکنولوژی  و سرمایه اثربخشی با خود به 

همراه می آورد که با آن می توانیم اکتشافات خوبی انجام دهیم و به تبع حفاری 
اکتشافی رونق پیدا می کند و رونق حفاری  اکتشافی یعنی رونق معادن. لازم است 
تاکید کنم رویکرد ما در اتحادیه حفاران غیرنفتی این است که توجه مسوولان را 

به بخش اکتشاف و حفاری جلب کنیم.
 اهدافی که اتحادیه حفاران غیرنفتی بر اســاس آن تشکیل شد چه 

بود؟ 
اتحادیه ها و انجمن های صنفی تشکیل می شــوند تا مدافع حقوق اعضای خود 
باشند و راهکارهای مناسب آموزشی را برای ارتقای سطح کیفی آنها پیدا  کنند. 
اتحادیه حفاران غیر نفتی موظف است نیازهای صنفی اعضا را برطرف کند   )مثل 
نیاز به قطعات، تجهیزات، دستگاه های حفاری و...( و همچنین رتبه بندی، تعرفه و 
استاندارد سازی را جزو اهداف خود قرار داده است. وظیفه دیگر اتحادیه این است 

که سخنگوی نیازهای اعضای خود باشد. 
 مهمترین چالش هایی که اتحادیه با آن روبروست را بیان کنید؟

یکی از دغدغه های اصلی اتحادیه مساله ارز است؛ واقعیت این است که  عملیات 
حفاری اکتشــافی غیرنقتی ارزبــری بالایی دارد چرا که ســر مته ها و لوله های 
حفاری که مصرف عمده شــرکت های عضو اتحادیه اســت در داخل ســاخته 
نمی شود و مجبور به وارد کردن قطعات و لوازم هستیم، برای ثبت سفارش کالا 
هم نیازمند سیستم بانکی قوی هستیم که به خاطر نداشتن این سیستم بانکی 
 برای معاملات، شرکت های حفاری در سال جاری مشکل بزرگی با ثبت سفارش 

داشته و دارند. 
چالشــی که نتیجه تحریم  بوده، کوچک  شدن میزان اکتشاف است و در نتیجه 
کم شدن حفاری اکتشــافی. وقتی حفاری و اکتشاف کمتر انجام شود در نتیجه 
کار هم کم می شود و رویکرد بعضی شرکت ها بر این مبنا قرار می گیرد که خارج 
از نرخ مصوب اتحادیه و پایین تر از قیمت تمام شــده حفــاری و با عدم رعایت 
حداقل اســتاندارد های مورد نظر خدمات ارایه می کنند در واقع می توان گفت 
با بعضی قیمت هایی که دوســتان ما در اتحادیه برای انجام کار پیشنهاد داده اند 
خدمات رایگان در اختیار کارفرما قرار می دهند لذا ارزان فروشــی عده معدودی 
از شرکت های حفاری باعث می شود که اســتانداردها و مسایل ایمنی و  زیست 
محیطی نیز به خوبی رعایت نشود. به همین منظور اتحادیه تمام تلاش خود را به 
کار می بندد تا کارفرما را مجاب کند که دنبال نرخ ارزان نباشند. یکی از مسایلی 
که کارفرمای دولتی بیشتر آن را دنبال می کند این است که در نهایت انجام کار 
 با کمترین قیمت برای آنها تمام شــود. در سال های گذشته از شرکت ریوتینتو 

)Rio Tinto( بــرای ســرمایه گذاری دعوت کردیم، 
اســتراتژی این شــرکت بدین صورت بود که سالانه 
100 میلیون دلار برای اکتشــاف هزینــه کند و تنها  
0.3 درصد امید بهره برداری و بازگشت سرمایه داشته 
باشــد، این یعنی حاضر به پرداخت هزینه هستند. لذا 
به مســوولین توصیه می شــود که تا می توانند برای 

اکتشاف در این مملکت سرمایه گذاری کنند. 
دغدغه بعدی اتحادیــه واردات لوازم حفاری اســت. 
بعضی از کشــورها به دلیل تحریم هــا به ما تجهیزات 
و لوازم نمی فروشــند، و برخی دیگــر که می توانند به 
ما تجهیزات و لوازم حفاری بفروشــند با مشکل ثبت 
ســفارش و تبدیل و جابه جایی پول مواجه می شوند. 
بنابراین مشکل اصلی ما مسایل بانکی و فضای کسب 
و کار است که هنوز راهکاری برای آن پیدا نشده است. 
به طور مثــال دولت در بخش نفت با هندوســتان به 
توافق رســید که در ازای صادرات نفت، روپیه دریافت 
و ســپس روپیه را بــه دلار تبدیل کننــد، و همین 
مســاله بیانگر این حقیقت است که چنین روش هایی 
امکان پذیر اســت، لذا می توان این راهکار را برای بخش های دیگر مثل حفاری و 
اکتشاف نیز به کار گرفت. عرض من این است که برای دور زدن تحریم ها راهکار 
وجود دارد اما مشــکل این است که مسوولین  تا به حال نتوانسته یا نخواسته اند 
همین راهکارهای مشــابه را به همه بخش ها تعمیم دهند. بخش خصوصی باید 
ارز آزاد خریداری و برای شــرکت های واردکننده حواله یا ارســال کند و پس از 
تحویل پول، شرکت جنس را تحویل می دهد، در این میان اگر جنس ناقص باشد 
و کیفیت نداشته باشد متاسفانه کاری از دست خریدار ساخته نیست. مشکل ما 
در شرایط فعلی این است که متاسفانه دچار خود تحریمی هستیم وقتی جنس را 
با همه مشکلات وارد می کنیم، گمرک اجازه ترخیص کالا نمی دهد. پس چالش 
اصلی فضای کسب وکار است که شامل سیستم بانکی، گمرک، ثبت سفارش و 

تامین ارز می شود.
مهندس پاکزاده: قدرت نفوذ اتحادیه باید بیشتر شود

 چالش هایی که در این بخش وجود دارد دو بخش است؛ یک بخشی از چالش ها 
مربوط به خود اتحادیه است و بخش دیگر مربوط به بخش حفاری است. 

چالش  اصلی اتحادیه این است که باید در سازمان های دولتی قدرت نفوذ بیشتری 
داشته باشد تا بیش از این در بین اعضای خود و سازمان های دولتی و کارفرماها 
به رسمیت شناخته شــود. به عنوان مثال برای حفاری با متراژ 10 هزار متر در 
4 ماه ، A ریال قیمت هر متر حفاری اعلام می کنند؛ ولی شــرکت های حفاری 
خود را ملزم به نرخ اتحادیه نمی دانند. بحث دیگر این اســت که اتحادیه قیمت 
استاندارد و پایه از طرف سازمان برنامه و بودجه ندارد. اتحادیه فهرست بهایی به 
سازمان برنامه و بودجه فرستاده که اگر مصوب شود قسمتی از کار ارزان فروشی 
شــرکت های کوچک که باعث ضربه به اتحادیه و معادن در کشور است، مرتفع 
می شود. به عنوان مثال وقتی یک شرکت حفاری قمیتی را برای هر متر حفاری 
ارایه می کند که قیمت تمام شده واقعی حفاری در آن مناقصه با توجه به نیازهای 
کارفرما بیشتر از قیمتی است که در مناقصه برنده شده لذا مجبور می شود در کار، 
از میزان ایمنی و تجهیز لوازم بکاهد و همین باعث می شــود اکتشاف به صورت 

کامل انجام نگیرد.
مســاله دیگر اطلاعات نادرستی است که این شــرکت ها با کار ناقص در اختیار 
کارفرما قــرار می دهند کــه کارفرما بر اســاس آن برای ذخیره مــواد معدنی 
برنامه ریزی و معدن را بر اساس این اطلاعات طراحی می کند، با وجود اطلاعات 
اشتباه در زمان استخراج با کمتر یا بیشــتر بودن ذخیره مواجه می شود و عدم 
تخمین صحیح ذخیره موجود موجب می شــود هزینه های معدن بیشتر از آنچه 

فاضلی: دولت در بخش 
نفت با هندوستان به توافق 
رسید که در ازای صادرات 

نفت، روپیه دریافت و سپس 
روپیه را به دلار تبدیل کنند، 

و همین مساله بیانگر این 
حقیقت است که چنین 

روش هایی امکان پذیر است، 
لذا می توان این راهکار را 
برای بخش های دیگر مثل 

حفاری و اکتشاف نیز به کار 
گرفت. عرض من این است 
که برای دور زدن تحریم ها 

راهکار وجود دارد اما مشکل 
این است که مسوولین  تا به 
حال نتوانسته یا نخواسته اند 

همین راهکارهای مشابه را 
به همه بخش ها تعمیم دهند
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برنامه ریزی کرد بوده، تمام شود.
چالش هایی که به حفاری مربوط می شود، بحث تجهیزات و دستگاه های حفاری 
است. شرکت خدمات اکتشافی کشور با اینکه ســازنده دستگاه حفاری است و 
گواهی ثبت اختراع دارد بــاز باید تجهیزات و لوازم وارد کنــد برای اینکه همه 
شــرکت های حفاری )داخلی و خارجی( حتی اگر سازنده هم باشند نمی توانند 
همه تجهیزات دستگاه را بسازند و باید بسیاری از تجهیزات دستگاه و لوازم درون 

چاهی را وارد کنند.
 در شرایط کنونی که با چالش فضای کسب وکار شامل سیستم بانکی، گمرک، 
ثبت سفارش و تامین ارز روبه رو هستیم، واردات قطعات دچار مشکل می شود و 
مجبور می شویم گاهی از قطعات دسته دوم یا با کیفیت پایین تر استفاده کنیم. 
از سوی دیگر به غیر از دستگاه حفاری، قسمت اعظم تجهیزات درون چاهی نیز 
وارداتی اســت و نیاز به ارز دارد و در واردات آن هم ما دچار مشکل هستیم و به 
این دلیل که واردات از راه و مســیر صحیح آن انجام نمی شود، قیمت ها افزایش 

پیدا می کند. 
چالش دیگری که ما با آن روبرو هستیم تورم ایجاد شده ناشی از افزایش قیمت 
ارز در سال جاری است. با توجه به میزان بالای ارزبری عملیات حفاری اکتشافی، 
این تورم تمامی شرکت های حفاری را که در حال حاضر پروژه ای در دست دارند 
که مناقصه آن در سال گذشته برگزار شده دچار مشکلات عدیده ای کرده است. 
جهت برطرف شدن این چالش، سازمان برنامه و بودجه بخشنامه ای در مهر ماه 
سال جاری به تصویب رســاند که بر اساس آن شرکت هایی که قراردادهای فاقد 
تعدیل در ســال 96 و قبل از آن داشته اند و در سال 97 مشغول به ادامه فعالیت 
هستند باید مشــمول تعدیل ارزی قرار گیرند که متاسفانه هم بخشنامه بسیار 
گنگ و غیر کارشناســی تهیه شده است و هم بخش کارفرمایی راغب به اجرایی 
کردن آن نیستند. در اینجا لازم است از تلاش های مهندس متوکل )مدیر توسعه 
و اکتشاف شرکت ملی مس( که جهت اجرایی کردن این بخشنامه در شرکت ملی 
مس تلاش های فراوانی داشته اند تشکر کنم ولی متاسفانه درصد تعدیل تصویب 
شده بسیار پایین تر از تاثیر افزایش نرخ ارز بر نهاده های تمام شده قیمت حفاری 
بوده اســت. از سایر شرکت های معدنی با گذشــت حدود 5 ماه از این بخشنامه 

هیچ پاسخ مثبتی دریافت نشده است. با توجه به این 
که شرکت های حفاری اقتصادی هستند و می بایست 
انجام هر پروژه ای توجیه اقتصادی داشته باشد، عدم 
توجه به تصویب تعدیل ارزی فعالیت پروژه های بزرگ 

حفاری را به بن بست می کشاند.
 آقای مهندس فاضلی در مــورد برنامه ها و 
اولویت هــای اتحادیه توضیــح دهید و اینکه 
اتحادیه چه برنامه هایی را در دســتور کار خود 

دارد؟ 
 اتحادیه باید یک مجوز قانونی داشــته باشــد ولی در 
جایگاهی نیســت که بتواند مجوز بگیرد. شرکت های 
حفاری که عضــو اتحادیه نیســتند و پروانه  اتحادیه 
ندارند نباید به کار مجاز باشــند ولی شاهد کار کردن 
آنها هســتیم که این موضــوع به حیثیــت و اعتبار 
شرکت های حفاری و اتحادیه لطمه می زند. از دیدگاه 
من باید شرایطی فراهم شــود تا رتبه بندی شرکت ها 
صورت گیرد و بر اســاس رتبه بندی کار برای هر کدام 
از شــرکت ها تعریف شود و بر اساس رتبه پروژه به آنها 

تعلق بگیرد. 
برنامه بعدی، صدور پروانه کار برای اعضای اتحادیه از 
طریق اتاق بازرگانی ایران، وزارت کار و رفاه اجتماعی، 
مجلس یا وزارت صمت اســت. ما بایــد اقدامی انجام 

دهیم تا حفاران بدون تاییدیه اتحادیه، صلاحیت انجام کار نداشته باشند. تامین 
لوازم و قطعات از برنامه های دیگر اســت و ما همیشه به دنبال این بوده ایم که با 
تجهیزات ســاخت داخل کار کنیم. شرکت خدمات اکتشافی کشور به همراه دو 
شرکت دیگر در بخش قطعه سازی مشغول هستند و قطعات جانبی را می سازند 
ولی مــا همچنان نیاز به واردات قطعات اصلی داریم. لذا مشــکل تولید قطعات، 
سرمایه گذاری نیست بلکه مشکل اصلی نبود تکنولوژی است و در شرایط فعلی 

مسوولان حاضر نیستند برای وارد کردن تکنولوژی هزینه پرداخت کنند.
 آقای پاک زاده نظر شما در این باره چیست؟

داشتن ارتباطات اقتصادی و بانکی به شکوفایی اقتصاد داخلی کمک می کند؛ پس 
باید مشکل سیســتم بانکی و انتقال کالا و خدمات را برطرف کرده و تکنولوژی 
وارد کنیم یا بــا فرآیندهای تحقیقاتی بتوانیم به تکنولوژی تولید لوازم مورد نیاز 
صنعت دســت یابیم تا به این وسیله ریسک سرمایه گذاری کاهش پید ا کند؛ با 
این شــرایط قطعا می توانیم در بخش حفاری، اکتشاف، معدن و صنایع معدنی 

پیشرفت داشته باشیم.
 آقای فاضلی؛ با توجه به ارتباط نزدیک امر حفاری با توسعه اکتشافات 
معدنی در کشور، چالش های بخش حفاری چه تاثیری بر بخش اکتشاف 

داشته است؟ 
اتحادیه با کمک اعضای خود در ســال گذشته قول هایی به بخش معدنی کشور 
داده مبنی بر اینکه متعهد می شــود یک میلیون متر حفاری در سال انجام دهد 
ولی عملا حدود 150 هزار متر حفاری انجام شد. پیشتر اتحادیه با اعضای خود 
جلسه ای گذاشــت و آنها را برای انجام این متراژ حفاری قانع کرد و در کنار آن 
قول هایی هم مبنی بر تامین دستگاه  حفاری به آنها داد، همچنین با صندوق بیمه 
برای دادن وام مذاکراتی انجام داد، منتهی علیرغم آمادگی ها، تنها موفق شدیم به 

یک پنجم از میزان پیش بینی شده دست یابیم.
 یکی از مشکلاتی که انجمن ها و تشکل ها دارند، این است که دولت 
در تصمیم گیری ها و جلسات از آن ها نظر مشورتی نمی گیرد. اتحادیه 

حفاران غیر نقتی چه انتظاراتی از دولت و مجلس دارد؟
اصولا انجمن ها و تشــکل ها نقش ویژه ای در توســعه کشــور دارند و یکی از 
پارامترهای توســعه در کشــورها، نقش ســمن ها 
)NGOهاست( که این موضوع در کشور ما چندان 
مورد توجه قرار نمی گیرد. باید تمام تلاش خود را بر 
این متمرکز کنیم که دولت و ســازمان های دولتی 
خیلی جدی تر ما را به رسمیت بشناسند.  بحث دیگر، 
موضوع کمیــت اتحادیه اســت که بــرای دولت و 
سازمان های دولتی مهم است. زمانی که به سازمان ها 
مراجعه می کنیم اولین سوالی که از ما می پرسند این 
است که اتحادیه چند عضو دارد؟ اما مساله این است 
که اعضــای اتحادیه زیاد نیســتند چرا کــه تعداد 
شرکت های حفاری در کشور بسیار محدود است، و 
دلیل آن این اســت که ظرفیت کشــور در حفاری 
اکتشافی خیلی بالا نیست. با این شرایط، 20 شرکت 
در اتحادیه عضو هستند. بارها اعلام کرده ایم که این 
اتحادیه کیفی اســت. می توانیم شرکت های حفاری 
معدنی )که چاله های انفجــاری را حفاری می کنند( 
هم بــه اعضای خــود اضافــه کنیــم و وارد حوزه 
حفاری های معدنی شــویم ولی حفاری اکتشافی با 
حفاری معدنی بسیار متفاوت است. لذا اگر به کیفیت 
اتحادیه و فعالیت هــای آن توجه کنند به این نتیجه 
می رســند که اتحادیه حفاران غیرنفتی نقش مهمی 

دارد و می تواند اثرگذار باشد.

 پاک زاده: داشتن 
ارتباطات اقتصادی و بانکی به 

شکوفایی اقتصاد داخلی 
کمک می کند؛ پس باید 

مشکل سیستم بانکی و 
انتقال کالا و خدمات را 

برطرف کرده و تکنولوژی 
وارد کنیم یا با فرآیندهای 

تحقیقاتی بتوانیم به 
تکنولوژی تولید لوازم مورد 

نیاز صنعت دست یابیم تا به 
این وسیله ریسک سرمایه 
گذاری کاهش پید ا کند؛ با 

این شرایط قطعا می توانیم در 
بخش حفاری، اکتشاف، معدن 

و صنایع معدنی پیشرفت 
داشته باشیم
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دومین همایش و نمایشگاه تخصصی بین المللی اکتشاف مواد معدنی با نگرش ویژه 
بر توســعه پایدار )ایران جیمکس IRAN GMEX( قصد دارد به صورت تخصصی 
به حوزه اکتشــاف مواد معدنی بپردازد. این همایش 8 تا 10 بهمن ماه از سوی شرکت 
رستاک پاد ویژن با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان زمین شناسی، 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، سازمان نظام مهندسی، خانه معدن، شرکت 
ملی مس و ســایر شــرکت ها برگزار می شــود. در این همایش مهمترین و آخرین 
دســتاوردهای شرکت ها در زنجیره اکتشاف شــامل شناسایی، حفاری، اکتشاف و 

معدن به نمایش درمی آید.
درباره حضور اتحادیه حفاران غیرنفتی در دومین نمایشگاه اکتشاف، رضا اشرف سمنانی رییس 
اتحادیه عنوان کرد: اکتشاف نخستین مرحله ای است که پس از مرحله اولیه زمین شناسی برای 
شناسایی مواد معدنی پیگیری می شود، از این رو پایه هر اقدام دیگری که بخواهیم انجام دهیم 

تا معدنی را تجهیز کنیم، اکتشاف است. 
وی خاطرنشــان کرد: سرمایه گذاری در زمینه اکتشافات نسبت به سایر اقدامات دیگر در معدن 
مانند تجهیز معدن و صنایع معدنی، رقم قابل توجهی را به خود اختصاص نمی دهد، اگر اکتشافات 
را نسبت به حفاری هایی که در کشور انجام شده در نظر بگیریم باید بیش از اینها اکتشاف انجام 

دهیم، بنابراین اتحادیه حفاران غیرنفتی برای اکتشافات بیشتر، خود را آماده کرده است.
وی یادآور شد: از حدود سه سال گذشته، اتحادیه از نظر تجهیزات حفاری و همچنین آموزش هایی 
که حفاران باید می دیدند و حتی از لحاظ همکاری با شــرکای خارجی و حفاری در عمق، این 

آمادگی را دارد تا چندین برابر اکنون حفاری در عمق انجام دهد.
رییس اتحادیه حفاران غیرنفتی با اشاره به این موضوع که حفاری تابع عوامل مختلفی است، بیان 
کرد: حفاری از یک سو تابع دستگاه های حفاری است و از سوی دیگر تابع زمینه های اکتشافات 
جدید و در عمق اســت، از این رو برنامه های اکتشــافی باید با حفاری همسو شود؛ از سوی دیگر 

تامین تجهیزات و ابزار آلات برای حفاری مهم است.
وی خاطرنشــان کرد: کاری که اتحادیه انجام داده تامین دســتگاه ها از خارج و ســاخت برخی 
تجهیزات در داخل کشــور است، همزمان آموزش های وســیع کاربردی ارایه شده تا بتوانیم با 
دستگاه های نوین حفاری کنیم که در مراحل بعدی دقت را افزایش و هزینه ها را کاهش می دهد 

و آموزش نیروی انسانی نیز جزو برنامه های ماست.
اشرف سمنانی در پاسخ به این پرسش که برگزاری نمایشگاه اکتشاف تا چه اندازه می تواند برای 
شرکت های فعال در این حوزه مفید باشد، گفت: نمایشگاه به معنای معرفی فناوری های روز است. 
شرکت های مختلف آخرین یافته ها و دستاوردهای خود را ارایه می کنند و این موضوع می تواند 
ســطح دانش شــرکت ها را افزایش دهد. از سوی دیگر باعث شناخت دستگاه ها در این زنجیره 
می شود. این زنجیره شامل بخش های شناسایی، حفاری اکتشاف و معدن می شود. در حقیقت 
با نشست هایی که برگزار می شود این شرکت ها نقاط قوت همدیگر را تقویت می کنند و در مجموع 
نمایشگاه می تواند باعث هم افزایی در سطح ملی در زمینه اکتشاف شود. رییس اتحادیه حفاران 
غیرنفتی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه اتحادیه چه دستاوردی برای نمایشگاه دارد 
توضیح داد: یکی از برنامه های ما این اســت که شرکت های حفاری در نمایشگاه حضور یابند تا 
توانایی های خود را ارایه کنند و قرار شد میزگرد ویژه ای برای حفاری در این همایش و نمایشگاه 
اکتشــاف تدارک دیده شــود تا در آن، دستاوردها و ظرفیت های کاری، مهندسی و فنی خود را 
مطرح کنند.وی در پایان در پاسخ به این پرسش که پیشنهاد شما برای اکتشاف بیشتر چیست؟ 
عنوان کرد: تعداد ســازمان ها برای اکتشــاف چندان زیاد نیست، چون آنقدر در زمینه اکتشاف 
ظرفیت داریم که حتی اگر همه شــرکت ها با هم کار کنند باز کم اســت؛ موضوع این است که 

مقررات، قوانین و اولویت ها را باید بر اساس اکتشاف بیشتر تعریف کنیم.

اشرف سمنانی خبر داد: 

 آمادگی اتحادیه حفاران 
برای اکتشافات بیشتر

 همزمان با 
دومین همایش بین المللی اکتشاف مواد معدنی

 توسعه استراتژی های اکتشافی 
با تعامل دستگاه های اجرایی

شرایط زمین شناســی و نگاهی عمیق بر سازندهای زمین شناسی 
کشــور، امکان شناسایی و اکتشــاف ذخایر وافر مواد معدنی را در 
کشــور فراهم می سازد، ولیکن توسعه اکتشافی مستلزم تعامل کلیه 
دســتگاه های اجرایی و نهادهای مرتبط می باشــد، با توجه به وجود 
بسیاری از پتانسیل های ارزشمند فلزی و غیرفلزی کشور در مناطق 
حفاظت شده محیط زیســت و یا مناطق ممنوعه، عرصه های منابع 
طبیعی یا حریم شــهرها و رودخانه ها و... با اکتشافات بدون تخریب و 
منطبق با شاخص های توسعه پایدار، امکان مطالعه و شناسایی ذخایر 
پنهان با برنامه ریزی فنی در بازه های زمانی مشخص و فازبندی شده، در 

قالب استراتژی های اکتشافی در مناطق حساس تحقق می یابد.
یکی دیگر از حلقه های مفقوده اکتشافی در کشور، اکتشاف مصالح ساختمانی 
جهت تامین پروژه ها در کلان شهرهاست، که با فعال سازی طرح های عمرانی، 
مواد اولیه پروژه های انبوه ســازی، برج سازی، بازســازی و نوسازی بافت های 
فرســوده، ساخت و ســاز اماکن عمومی و مسکونی، استراتژی اکتشافی تامین 
شــن و ماسه پروژه های عمرانی برای کلان شهر تهران تا 10 سال آینده لغایت 
افق 1407 با تمام ملاحظات اجتماعی، سیاسی، اقتصادی و فرهنگی با همکاری 
مرکزی تحقیقات مسکن، شهرداری، بنیاد مسکن، وزارت مسکن و شهرسازی، 
محیط زیست، منابع طبیعی و ستاد عمران کشور و ... به نظر می رسد تاسیس 
مرکز تحقیقات شــن و ماسه در محل معادن شن و ماسه غرب تهران در "شهر 
قدس" که ســال های قبل پیشــنهاد آن ارایه گردیده است، بیش از پیش شده 

است.
از دیگر بخش های مهم توسعه اکتشافی، تامین مواد اولیه کارخانجات صنعتی 
و صنایع معدنی همچون فولاد، ذوب آهن، ســیمان، آلومینیوم، آجر، کاشــی، 
ســرامیک و ... که تحت عنوان اســتراتژی تامین مواد  اولیه کارخانجات صنایع 
معدنی امکان پذیر اســت که ادامه حیات این واحدهای بزرگ کشور با هزاران 
نفر اشــتغال و میلیاردها دلار سرمایه گذاری، مستلزم اراده قوی جهت تعامل و 

همکاری دستگاه های اجرایی مرتبط می باشد.

  

دکتر مجید پورمقدم 

مشاور معاون وزیر در امور معادن و صنایع معدنی
Dr.Poormoghadam@yahoo.com
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 کمی در مورد تاریخچه اتحادیه حفاران غیرنفتی و چگونگی 
تاسیس آن از ابتدا تا امروز توضیح دهید. 

اتحادیه حفــاران غیرنفتی ســال 1389 به همت تعــداد محدودی از 
شــرکت های فعال حفاری تشکیل شــد و از همان ابتدا بنا بر این بود تا 
اتحادیه با عنــوان اتحادیه حفاران کار خود را شــروع کند اما در همان 
ابتدای کار متوجه شدیم پیشــتر اتحادیه ای با عنوان حفاری های نفتی 
تشکیل شــده بود در نتیجه عنوان اتحادیه را حفاران غیرنفتی نهادیم. 
مشــمولیت آن هم کل صنایع حفاری به اســتثنای حفــاران نفتی در 
برمی گیرد. در این راســتا زحمات زیادی کشیده شــد تا علیرغم همه 
مشکلات و موانعی که در مسیر ایجاد شده بود اتحادیه آرمان های خود 
را دنبال کند، مهندس نوایی دبیر انجمن در این مســیر زحمات زیادی 
کشیدند تا اتحادیه پابرجا بماند. در کنار ایشان مهندس اشرف سمنانی 

که از نخبگان صنعت کشور و در کنار آن رییس اتحادیه حفاری هستند 
هم افتخار حضور در اتحادیه را به ما دادند، در حقیقت بزرگترین افتخار 
من در این اتحادیه شــاگردی مهندس اشرف سمنانی است. از سال 89 
تاکنون چندیــن دوره اعضای هیات مدیره اتحادیه تجدید شــده اند اما 
شاکله اصلی از همان ابتدا تاکنون به یک شکل باقی مانده است؛ و الان 
زمانی اســت که اتحادیه نیاز دارد پویایی لازم را آغــاز کند؛ با توجه به 
اینکه ما در ابتدا مجموعه ای نابسامان از هیچی ها بودیم و هیچ مرجعی 
وجود نداشت که بتواند از ما در مناقصات دولتی و سایر مسایل حمایت 
کند، اکنون خوشبختانه اتحادیه این پتانسیل را دارد که به این مسایل 
ورود کند و با گذشت نزدیک به 8 ســال از راه اندازی، اتحادیه متولی و 

مرجع ماست. 
 در مورد برنامه ها و اولویت های اتحادیه توضیح دهید و اینکه 

حبیبی عضو هیات مدیره اتحادیه حفاران غیرنفتی: 

 دولت یک بار برای همیشـــه 
در کنار معدن کاران قرار بگیرد 

مهندس محســن حبیبی علیرغم جوانی از 
جمله افرادی است که در گفت وگو با بیشتر 
اعضای اتحایه از او نام برده می شود؛ حبیبی 
مدیرعامل شــرکت علوم زمین پاسارگاد و 
عضــو هیات مدیره اتحادیه حفــاران غیرنفتی جزو 
معدود افرادی اســت که پیش از طرح مشــکلات و 
چالش هایی که اتحادیه با آنها روبروست راهکارهای 
حل مشــکلات را هم ارایه می دهد؛ مساله ای همچون 
تاثیر نوســانات نرخ ارز بر کارکرد شرکت های عضو 
اتحادیه، تاثیر تصویب بخشــنامه تعدیل نرخ ارز بر 

عملکرد شرکت ها و تمام مسایلی که اتحادیه از ابتدای 
راه تاکنون در پیش روی خود دیده است راهکارهایی 
دارد که اتحادیه هر کدام از آنها را به صورت جداگانه 
مدنظر قرار داده اســت، با این وجود برخی مشکلات 
داخلــی و گاهی صنفی و البتــه دولتی مانع رفع این 
مسایل و مشکلات بوده اند. کمبود وجود یک استاندارد 
مورد تایید اتحادیه، عدم به روز رسانی قیمت مصوب 
حفاری، عدم به رسمیت شــناخته شدن اتحادیه از 
سوی دولت و شرکت های دولتی، قوانینی که مدام در 
حال تغییر هستند، عدم تخصیص ارز دولتی یا نیمایی 

و به طور کلی عدم ثبت سفارش ادوات حفاری  که در 
مغایرت با بخشنامه تعدیل ارزی است.  

 عدم همکاری کارفرما در تخصیص تعدیل با پیمانکاران 
بخش حفاری مساله ای است که عموما یا این شرکت ها 
و در نهایت اتحادیه را به چالش های بزرگ کشــانده و 
یا آنها را تا مرز ورشکســتگی به پیش برده است. در 
گفت وگــو با مهندس محســن حبیبی و لیلی مهدی 
پور در کنار طرح مسایل و مشکلات اتحادیه حفاران 
غیرنفتی راهکارهایی هم برای آنها عنوان شده است: 
طاهره گودرزی
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تا چه اندازه در پیشبرد اهداف خود موفق عمل کرده اید؟ 
با وجود سیستم دولتی که در ایران وجود دارد هیچ اتحادیه ای نمی تواند 
به آن نتیجه و اهداف دلخواه خود دست پیدا کند. دولت به عنوان متولی 
تصمیم گیر و تصمیم گذار بزرگ ترین مانع در برابر اهداف اتحادیه است. 
بنابراین هر هدفی کــه از پیش تعیین کرده بودیم عمــده آن به دلیل 
مسایل ایجاد شده با دولتی ها به نتیجه نرسید. یکی از اهداف ما این بود 
که اتحادیه منبع اصلی و مرجع جامع حفاران کشــور باشد تا بتوانیم به 
دوستان مان در انتخاب پیمانکار مناسب کمک کنیم، به این مفهوم که 
تقســیم کار بین اعضا صورت بگیرد، توانایی ایجاد تغییر در قراردادهای 
یک طرفه دولتی داشته باشیم و بسیاری موارد دیگر که ناگفته پیداست 
چون مخاطب اصلی ما دولت و شرکت های نیمه دولتی )شرکت های به 
ظاهر خصوصی دولتی( هســتند کار کردن با آنها بسیار سخت است و 
مشکلات خودش را در پی دارد، اولین و بزرگ ترین هدف ما این بود که 
یک متولی واقعی و صنفی برای جامعه حفاری باشــیم؛ حفاران به چند 
دسته تقســیم می شوند حفارانی که به صورت شــرکت های متوسط یا 
کوچک فعالیت می کنند –ما شرکت بزرگ حفاری نداریم- و شرکت های 
متوسط عمده کارهای دولتی را انجام می دهند و شرکت های کوچک به 
صورت شخصی و پراکنده برای معادن کوچک بخش خصوصی حفاری 
انجام می دهند؛ این در حالی است که ما یک گزارش استاندارد اکتشافی 
نداریم که آن را به سرمایه گذار )داخلی یا خارجی( ارایه بدهیم که این 
موضوع به خصوص برای سرمایه گذار خارجی اهمیت دو چندان دارد؛ در 
کنار آن، ما استانداردها را رعایت نمی کنیم چرا که از ما خواسته نشده؛ 
وقتی مجبور باشیم استانداردی مثل اســتاندارد JORC را در حفاری 
پیاده کنیم باید افراد آموزش دیده داشته باشیم و بسیاری اتفاقات دیگر 
از جمله مسایل آموزشــی و تجهیزات و نفرات را در برمی گیرد. ما برای 
رسیدن به اســتاندارد تهیه گزارش اکتشافی باید همه چیز را استاندارد 
کنیم؛ پی جویی اولیه پی جویی ثانویه، حفاری، تعیین ذخیره و... رقابتی 
توسط شرکت های دولتی و شبه دولتی مبنی بر قیمت ایجاد کرده است. 
سال 91-92 زمانی که درصد ارزبری را محاسبه می کردیم استانداردی 
به ایمیدرو معرفــی کردیم که در آن هزینه ها تعیین شــده بود به این 
نتیجه رســیدیم که چیزی به اســم هزینه آموزش در قیمت گذاری ها 
نداریــم؛ در کنار این که ما تــوان پرداخت چنین هزینــه ای را نداریم 
دولتی ها و کارفرماها هم تاکنون چنین درخواســتی نداشته اند؛ این در 
حالی اســت که یکی از اصول اکتشاف اســتاندارد این است که حفاران 
آموزش دیده باشــند؛ ارزش معادن بزرگ ما مثل مس سرچشمه، گل 
گهر، چادرملو و معادن دیگر به این خواهد بود که ذخایر قطعی باشــند 
نه احتمالی، هر اندازه که قطعیت وجود یک ذخیره بیشــتر باشد ارزش 
آن معدن بالاتر خواهد رفت و من نمی دانم چرا کمیسیون معاملات این 
شرکت ها چنین موضوع مهمی را مدنظر قرار نمی دهند؛ ما بخشی به نام 
صرفه و صلاح داریم که در کمیسیون معاملات شرکت های دولتی عنوان 
شــده، آیا این صرفه و صلاح فقط در قیمت است؟ اگر شرکتی با قیمت 
پایین تر و کار با کیفیت کمتر معامله را به پایان برساند آیا نشان دهنده 
این است که صرفه و صلاح آن شرکت در بخش تعیین ذخیره دیده شده 

است؟  
مســاله دیگری که ما با آن روبرو هستیم این اســت که قراردادها کاملا 
یک طرفه بسته می شــوند، از نظر دیدگاه حقوق بین الملل قراردادهایی 
که دولت و شــرکت های دولتی با پیمانکار می بندند لازم الاجرا نیست، 
در قرارداد تعهــدی برای کارفرما حتی در پرداخت وجود ندارد در حالی 

که تعداد صفحات تعهدات پیمانکار بیشمار است. به نظر من این مساله 
نشان دهنده این واقعیت است که ما در درون خودمان پراکندگی داریم 
و گاهی نیاز است که خودمان را هم نقد کنیم چرا که در بسیاری موارد 
مصلحت اندیش می شــویم و با بقیه اعضای اتحادیه همگام نمی شویم، 
پیش از این، اتحادیه پیشــنهادی بــه خانه معدن ارایــه کرد مبنی بر 
تشــکیل یک بخش حقوقی، که بر مبنای آن یک واحد حقوقی مستقل 
در کنار خانه معدن قرار می گرفت و وظیفه این واحد نظارت بر قراردادها 
بود؛ با توجه به اینکــه بر این باوریم که موازی کاری مســاوی با اتلاف 
انرژی زمان و پول است، تصمیم گرفتیم جلسه ای با دوستان خانه معدن 
برگزار و وکیل موردنظر خودمان را که از هر لحاظ مورد تایید بود معرفی 
کنیم اما خانه معــدن اعلام کرد که دارای یک واحد حقوقی مســتقل 
هستند، شرکت های بزرگ هم هر کدام برای خود واحد حقوقی مستقل 
دارند و اینجا بود که من معنی تشکل را برای خانه معدن زیر سوال رفته 
یافتم؛ یکی از برنامه های ما برای تغییر قراردادهای دولتی استفاده از یک 
واحد حقوقی مســتقل بود اما قرار بر این نبود کــه ابتدا قرارداد حفاری 
اصلاح شود بعد به سراغ قرارداد اکتشاف، مشاورین، استخراج و... برویم، 
هدف این بود که به سمت اصلاح قراردادهای یک طرفه دولتی برویم. در 
قراردادهایی که شرکت های پیمانکاری با شرکت های دولتی دارند خیلی 
از مواقع به خاطر اشراف مجریان طرح از سوی کارفرما و  آگاهی و اشراف 
به اجرایی نبودن قرارداد از ورود به بندهای قراردادی پرهیز شود که این 

تبدیل به اهرمی برای تحت فشار قرار دادن پیمانکار می شود.  
 اتحادیه حفاران غیرنفتی چه چالش هایــی را از ابتدای راه 

تاکنون در پیش رو داشته است؟ 
متاسفانه دولت تبدیل به منشا مولد مشکلات برای بخش خصوصی شده 
است، یکی از مشــکلات ما خنثی کردن هر روزه مشکلات جدید است، 
به این مفهوم که یک روز ارزش افزوده مشــکل بزرگ ما می شود و تمام 
شــرکت های معدنی و غیرمعدنی، حفاری و غیرحفاری را در برمی گیرد 
و همه شــرکت ها بسیج می شــوند که این مشــکل را حل کنند، هنوز 
این مشکل به سرانجام نرسیده مشــکل گمرک ایجاد می شود، مشکل 
سوخت، مشکلات ارزی، عدم ثبت سفارش و ... هر روز پیش از حل شدن 
مشــکل قبلی به لیست اضافه می شوند در حالی که ما این وقت و انرژی 
را نداریم که به عنوان بخش خصوصی به حل همه این موانع و مشکلات 
بپردازیم، یک بار برای همیشه دولت باید در کنار ما قرار بگیرد تا بتوانیم 
به پیشبرد اهداف اکتشافی برســیم. رویه ای که اعضای کابینه در پیش 
گرفته اند در تضاد با قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار است. در این 
قانون تاکید شده دولت موظف است شرایطی برای شرکت ها فراهم کند 
که فعالیت خود را بهینه کنند و روز به روز در کار خود پیشرفت داشته 
باشند. در جلساتی که اتاق بازرگانی برگزار می کند از تشکل های بزرگ 
کشور مثل پالایشــگاه داران، کارخانه داران ســیمان، تولید کنندگان 
تجهیزات نفت، تولید کنندگان تجهیزات برق دعوت به عمل می آید و ما 
هم گاهی در کنار آنها حضور داریم هر زمانی که صحبت از یکسو شدن 
تشکل ها به میان می آید تا بتوانند مشکلات خود را حل کنند، تمام مدت 
زمان جلسات به دلیل عدم آشنایی شرکت کنندگان با حقوق اولیه خود 
و چگونگی اداره جلسه اختصاص به درددل ها و تایید درددل ها از سوی 
دیگران پیدا می کند در حالی که تایید مشــکل حل مشــکل نیست. ما 
برای تک تک مشــکلات اتحادیه راهکار داریم، که آنها را ارایه داده ایم و 

هر گاه از راهکارهای ما استفاده شده منتج به نتیجه مثبت بوده است.  
جایگاه بخش خصوصی در مملکت ما کجاســت؟ چه اندازه بر تغییرات 
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قیمت ارزی و نقدینگی بخش خصوصی تاثیر داشــته است؟ در چنین 
شــرایطی بعد از چندین ماه که شــرکت ها به خاطــر افزایش بی رویه 
قیمت و از طرف دیگر عدم تغییر در قیمت های خدمات خود به آستانه 
ورشکستگی می رســند یکی از بندهای موکد تمام قراردادهای دولتی و 
خصوصی این است که به این قرارداد تعدیل نرخ ارز تعدیل آحاد بهایی 
داده نمی شود. وقتی ما در جایی زندگی می کنیم که در بحران دایمی به 
سر می بریم، جایی که یک روز سوخت 20 برابر، روز دیگر ارز 10 برابر و 
حتما روز دیگری هم هست که تعرفه ها چندین برابر شوند، باید فکری 
در این بخش اندیشیده شود چرا که بخش خصوصی نقشی در ایجاد این 
حجم از نقدینگی ندارد، زمانی که دولت خواســته یا ناخواسته به عنوان 
متولی بخش خصوصی را وارد چالش قیمت هــای نجومی می کند بعد 
از نابودی نیمی از شــرکت ها در کنار به چالش کشیدن همه شرکت ها، 
سازمان برنامه و بودجه بخشــنامه ای را به عنوان بخشنامه تعدیل ارایه 
می دهد که اشــتباه تایپی و اشــتباه در فرمول از خصوصیات بارز این 
بخشنامه است، این مصوبات به تایید بخش خصوصی نمی رسد چرا که 
سازمان برنامه و بودجه در جلسه با 18 نفر از فعالان چند بخش محدود 
که مورد تایید آنها هســتند این تصمیم را گرفته اند و البته در شرایطی 
که همان 18 نفر هم بخشنامه را نمی پذیرند و اعتقادی به نتیجه گرفتن 
از آن ندارند؛ این مســاله هم با قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار 

منافات دارد.  
 بخشنامه تعدیل نرخ ارز چه مشکلاتی برای شما ایجاد کرده 

است؟ 
در بخشــنامه تعدیل نرخ ارز دیدگاه دولت نســبت به بخش خصوصی 
بسیار شفاف دیده شــده اســت، دولت بخش خصوصی را شرکت های 
بسیار بزرگ می داند؛ در این بخشــنامه جایی برای پیمانکاران کوچک 
دیده نشده اســت؛ کدام پیمانکار کوچک می تواند به صورت مستقل به 
امر واردات بپردازد؟ چنین چیزی در بخش حفاری نداریم چرا که تمام 
این شرکت ها متوسط رو به پایین هستند؛ ما در نهایت ناچاریم از سرمایه 
گذارانی که به عنوان واردکننده در حال واردات کالا هستند خرید کنیم، 
بنابراین در کدام بخش از بخشنامه تعدیل نرخ ارز این پیمانکاران دیده 
شده اند؟ بخشنامه به صورت واضح روش الف و ب را به عنوان راهکار ارایه 
می دهد؛ روش الف برای کسانی است که مستقیم خرید خارجی داشته 
باشند، این باعث شده که شرکت های کوچک رو به نابودی بگذارند، این 
بخشنامه به خودی خود یک چالش حقوقی است. در حقیقت مشکل ما 
در تمام مسایل ایجاد شده موضوعی است به نام جامع نگری؛ و تا زمانی 

که جامع نگری در همه امور نداشته باشیم پیشرفت نخواهیم کرد. 
 جامع نگری به چه معنا؟ 

ببینید اگر جامع نگری نباشــد در حقیقت پیشرفتی در مسیر نخواهیم 
داشت، جامع نگری به این مفهوم که آموزش باید هدفمند انجام بگیرد، 
به این مفهوم که مشــاوره بدون حفاری و حفاری بدون مشاوره مفهوم 
ندارد، اکتشاف بدون اســتخراج و استخراج بدون اکتشاف بی معناست، 
اینها همه روابط دو ســویه اســت. مــا زمانی ســرفصل های یک دوره 
آموزشــی را برای بخش حفاری می نوشــتیم که در آن دوره به موضوع 
جالبی برخورد کردیم، متوجه شــدیم که وزارت نیروبرای بخش سدها 
و حفاری های ســدی و آب و همچنین وزارت نفت بــرای حفاری های 
ژئوفیزیک بــه دنبال برگزاری این دوره بودند، بعدتر متوجه شــدیم که 
ایمیدرو و حتی سازمان فنی و حرفه ای هم برگزاری این دوره آموزشی را 
مدنظر داشته اند؛ و این به معنای موازی کاری است در نتیجه پیشنهادی 

که مطــرح کردیم این بود که این دوره را به صورت عمومی برگزار کنیم 
و تعداد بیشــماری حفار آموزش بدهیم امــا در مراحل جلوتر دوره های 
تخصصی را بر مبنای نیاز هر وزارتخانــه تفکیک کنیم، به غیر از وزارت 
نفت هیچ کدام از دیگر واحدها حاضر به این ادغام نشــدند در حالی که 
در واقع بسیاری از سرفصل ها یکسان است، نگهداری از هیدرولیک برای 
همه ماشــین ها و همینطور نحوه حفاری عمومی جزو این موارد است. 
تنها واحدی که با ما همراهی کرد واحد اکتشــاف شــرکت نفت بود که 
در نهایت این دوره ها را هم برگزار کردیم. اگرچه واحد آموزشی ایمیدرو 
شــامل آقایان اصغرزاده، سیاسی راد و... همیشــه با ما همراه بوده اند و 
در برگزاری دوره های آموزشــی کمک رسان بوده اند اما من خواهشی از 
ایمیدرو دارم که نه درخواست پول است و نه هیچ کمکی برای برگزاری 
دوره  های آموزشــی که مختص ماست، تنها خواســته من این است که 
ایمیدرو یک دوره کلاس آموزشــی با دوره های مختلف پیشــرفته برای 
مدیران شرکت های دولتی و شــبه دولتی برگزار کند تا به آنها آموزش 
بدهد پیمانکار کیســت؟ چه حق و حقوقی دارد؟ در واقع نیاز داریم آنها 
تفهیم شوند که پیمانکار نیروی انســانی یا بخشی از قسمت اجرایی هر 
شرکت کارفرمایی است که به دلایلی کارفرما تمایل ندارد و یا نمی تواند 
در آن بخش از نیروهای خود استفاده کند و در نتیجه کار را برون سپاری 
می کند؛ لازم اســت آنها بدانند که پرســنل پیمانــکار از همان حقوقی 
برخوردار هستند که پرســنل کارفرما برخوردار است به مفهوم پرداخت 
به موقع حقوق و بسیاری مسایل دیگر که هر کدام از آنها نیاز به آموزش 

دارند. 
 به مساله چالش شــرکت های کارفرما با شرکت های پیمانکار 
پرداختید، ســوال من این اســت که مهمترین چالش هایی که 
اتحادیه حفاران غیرنفتی با آن روبروست از دیدگاه شما چیست؟ 
یکی از این چالش ها این اســت که ما صدور خدمات فنی مهندســی و 
ابزار لازم را برای ورود به بازارهای بین المللی نداریم و دلایل آن عبارتند 
از عدم خودبــاوری، ناتوانی در انجام کار مشــترک، گمرک که در واقع 
به قوانین دولتــی برمی گردد و در نهایت عدم آمــوزش لازم برای ورود 
به بازارهای بین المللی؛ جالب اســت که علاوه بر مشــکلاتی که در این 
زمینه با بخش دولتی داریم بخش خصوصی هم بر این باور است شرکت 
خصوصی به معنای شرکت بزرگ خصوصی است و از شرکت های بزرگ 
و خاص حمایت می کند؛ این در حالی اســت که بــه عنوان یک راهکار 
برای رفع چنین چالشــی ما می توانیم کارهای کوچک بین المللی را به 
شرکت های کوچک حفاری بسپاریم، چرا که ما در ایران از لحاظ سخت 
افزاری با مشکلی روبرو نیســتیم و در برهه ای از زمان توانستیم امکانات 
خوبــی وارد کنیم اما در نهایت دچار چالش قیمت شــدیم یعنی فردی 
که یک دســتگاه حفاری 100 میلیونی دارد در یک مناقصه مشــترک 
با فردی که دستگاه 2 میلیاردی دارد شــرکت می کند، کارفرما در این 
مساله اهمیتی به کیفیت کار نمی دهد و قیمت است که برای او اهمیت 
پیدا می کند چون اســتفاده از دســتگاه رده پایین قیمت کار را برای او 
پایین می آورد. در واقع می توانیم بگوییم که یکی از چالش های حفاری 
این است که در دریافت کار از بخش خصوصی دچار مشکل هستیم، در 
شرایطی که نمی توانیم اصل کار را به انجام برسانیم سعی داریم هزینه ها 

را کاهش دهیم. 
 چرا اتحادیه استاندارد قیمتی تعیین نمی کند؟ 

ما در سال های قبل این استاندارد را مطرح و تعیین کردیم، این موضوع 
به دوران دولت نهم برمی گردد زمانی که تعدیل نرخ ارز در دولت مطرح 
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شــده بود و ما قیمت مصوب حفــاری تعیین 
کردیم اما موضوع این اســت که این استاندارد 
رعایت نمی شــود و در بسیاری از موارد از سوی 
اعضای اصلی اتحادیه هم نادیده گرفته می شود. 
 چطور می توان با شــرکت های متخلف 
برخورد کرد یا چه راه حلی برای حل این 

مشکل وجود دارد؟ 
پیشــنهاد من برای ورود شــرکت های حفاری 
بــه بخش معدن اســت که تنها شــرکت هایی 
اجازه حضور در مناقصات را داشــته باشند که 
عضو اتحادیه باشــند؛ اتحادیه نیاز به سنجش 
پیمانکاران دارد، که امکانات سنجی هم باید در 
این زمینه مدنظر قرار گیرد؛ پیش بردن چنین 

پروسه ای منجر به اجباری سازی آموزش می شود و در نهایت شرکت ها 
را به سمت نوآوری سوق می دهد با وجود نوآوری سرمایه ها به این سمت 
می آیند؛ مــن به جرات می گویم که ارزش یک معــدن با اعلام قطعیت 
میزان استخراج بالاتر می رود - البته قطعیت باید بر مبنای یک استاندارد 
از پیش تعیین شــده باشد- به نظر می رسد در مســایل اینچنینی ما از 
ایجاد خوراک کارشناســی برای دولت کوتاهی کرده ایم در واقع می توان 
گفت نقص ها و ضعف ها از دو سوی دولت و بخش خصوصی وجود دارد. 
زمانی که استاندارد اجباری شــود دولت و مجری طرح نمی تواند به این 
موضوع ورود کند و در این مورد من باید بازوی کارفرما باشم چه کارفرما 
از بخش خصوصی باشــد و یا بخش دولتی. در کنار تلاش ما نیاز اســت 
که ایمیدرو و معاونت معدنی وزارتخانه اتحادیه را به رســمیت بشناسند 
و به کارگیری این راهکارها منجر به اشــتغال زایی هم می شــود چرا که 
بر اساس این اســتاندارد حضور یک کارشناس معدنی مسلط به حفاری 
در کنــار هر تیم حفاری الزامی می شــود و این نیروی کار بیشــتری را 
می طلبد؛ برای انجام این مورد نیاز اســت که صنایع و معادن استان ها از 
طرف معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت تکلیف شــوند تنها 
شــرکت های عضو اتحادیه را به عنوان بخش اکتشاف و حفاری بپذیرند، 
در واقع گزارش اکتشــافی باید مورد پذیرش آنها قرار بگیرد که یکی از 
شــرکت های مورد تایید و یا عضو اتحادیه آن را ارایه داده باشند، در غیر 
این صورت گزارش های اکتشاف نباید قابل استناد باشد؛ به کارگیری این 
راهکارها در نهایت منجر به اشــتغال زایی، افزایش کیفیت کار و صورت 

گرفتن کار واقعی می شود. 
 تحریم ها چه تاثیری بر عملکرد اتحادیه و کارکرد اعضای آن 

داشته است؟ 
تحریم ها برای مــا در واقع دو قســمت دارد: تحریــم داخلی و تحریم 
خارجی؛ تحریم هــای خارجی مانع از ورود لوازم مورد نیاز ما می شــود 
که البته در نهایت می توانیــم راهکار آن را پیدا کنیــم. اما در رابطه با 
تحریم های داخلی که عمده مشــکل ما مربوط به این بخش می شــود 
با این موضوع روبرو هســتیم که وســایل مورد نیاز ما مثل لوله حفاری 
بر مبنای گروه ســوم تخصیص ارز که اولویــت تخصیص ارز ندارد ثبت 
ســفارش نمی شــود؛ یا اگر راهی پیدا کنیم و به هر طریقی جنس را با 
تمام مشــکلات وارد کنیم گمرک جنس را ترخیــص نمی کند و اجازه 
ورود نمی دهد و این مسایل باعث شده که اکنون تجهیزات مورد نیاز ما 
با قیمتی 6 برابری ارایه شوند؛ در بخشنامه تعدیل نرخ ارز سازمان برنامه 
و بود جه در روش الــف )تجهیزات وارداتی( ارز به شــرکت هایی تعلق 

می گیرد که خود واردات را به صورت مســتقیم 
انجام می دهند، در نتیجه شــرکت های حفاری 
که واردات ندارند مجبور هســتند از یک واسطه 
درخواســت کنند که لوازم مورد نیاز را برای آنها 
وارد کند. در روش ب )خریدهای ریالی که ارز به 
صورت غیرمســتقیم بر آنها اثر دارد( و این مورد 
هم شامل تجهیزات حفاری نمی شود. در نتیجه 
این هرج و مرجی که ایجاد شــده شــرکت های 
حفاری ناچارند از امکانات قبلی خود اســتفاده 
کنند چرا که توان خرید تجهیزات با قیمت های 
فعلی را ندارنــد و دولت هم که خود عامل ایجاد 
این چالش بزرگ ارزی بوده در این مساله مشکل 

گشا نیست. 
 چه راهکارهایی برای خروج از این مشــکلات پیشــنهاد 

می کنید؟ 
پیش از هر چیز دولت و شــرکت های دولتی بایــد اتحادیه حفاران 
غیرنفتی را به عنوان مرجع صاحب صلاحیت و دارای حق تصمیم گیری 

به رسمیت بشناسند. 
گواهی کشف صنایع معادن استان ها را به شرکت هایی که مورد تایید 

و عضو اتحادیه هستند بسپارند. 
قانون بهبود مستمر فضای کسب و کار برای این بخش اجرایی شود. 

قوانین تغییر مداوم نداشته باشند. )مثل قانون منع خام فروشی( 
در جلســات کمیســیون معدن مجلس با بهره برداران شرکت های 

اکتشافی هم حضور داشته باشند.  
اکتشــاف پایه معدن و معدن جایگزین واقعی نفت اســت بنابراین 

تسهیلات اکتشافی در قانون مدنظر قرار گیرد. 
بزرگ ترین مانع بخش حفاری و اکتشاف سازمان هایی مانند محیط 
زیست، منابع طبیعی و میراث فرهنگی و به تازگی انرژی اتمی هستند از 
دولت درخواست می کنیم اســتعلام را خود انجام دهد چرا که پیگیری 
درخواســت کننده پروانه اکتشــاف در اغلب موارد به ایجاد رانت برای 

کارشناسان سازمان های مذکور منتهی شده است. 
حفاران یکی از بزرگ ترین قاچاقچیان ســوخت هســتند چرا که به 
عمده شــرکت های حفاری ســوختی تعلق نمی گیرد و در نهایت ناچار 

هستند نیاز خود را به هر صورتی که هست برطرف کنند. 
جایگاه نظام مهندســی معدن همچنان برای ما مشــخص نیست و 
تفســیر به رای اشخاص می شــود که باید تفویض اختیارات شفاف تر و 

واقعی تر انجام شود. 
از ســازمان برنامه و بودجه می خواهیم که در آیین نامه اکتشــافی 
الزامی مبنی بر اســتفاده از یک یا چند استاندارد اکتشافی دنیا همچون 

استاندارد JORC مدنظر قرار گیرد. 
بازنگری جدی در قراردادهای کارفرمایی  

پذیرش حکمیت قرار گرفتن اتحادیه 
دسترســی بخش خصوصی به صورت مشــورتی با ســازمان برنامه 

ضعیف و محدود است که باید مورد بازنگری قرار گیرد. 
هزینه یک دوره کامل آموزشــی برای تربیت حفاران کاربلد از سوی 
ایمیدرو یا سازمان زمین شناسی و یا معاونت معدنی پرداخته شود و یا 
دست کم دوره ای آموزشــی برای مدیران دولتی به منظور آموزش نوع 

برخورد با پیمانکار برگزار شود. 

ما از ایجاد خوراک 
کارشناسی برای دولت 

کوتاهی کرده ایم در واقع 
می توان گفت نقص ها و 

ضعف ها از دو سوی دولت 
و بخش خصوصی وجود 

دارد زمانی که استاندارد 
اجباری شود دولت و 

مجری طرح نمی تواند به 
این موضوع ورود کند و 

در این مورد من باید 
بازوی کارفرما باشم چه 

کارفرما از بخش خصوصی 
باشد و یا بخش دولتی
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 اتحادیه حفاران غیرنفتی بر اساس چه اهدافی تشکیل شد و 
تاکنون به چه میزان از اهداف تعیین شده یافته است؟

اهــداف اتحادیه در دو بخش اهداف بلند مــدت و کوتاه مدت برنامه 
ریزی شد. در اهداف بلند مدت که ارتقای حفاری های مغزه گیری در 
کشور است و اینکه سطح متراژ به حد قابل قبولی نزدیک به کشورهای 
در حال توسعه برسد و در بخش اهداف کوتاه مدت که سالیانه تعریف 
می شود؛ در هردو بخش پیشرفت های قابل قبولی داشته ایم. در اهداف 
کوتاه مدت دوره های آموزشــی حفاری را برگزار کردیم و خدماتی را 
برای شرکت های عضو در نظر گرفتیم. در بخش اهداف بلند مدت نیز 
با توجه به تلاش هایی که ریاســت اتحادیه و همه اعضای هیات مدیره 
داشــتند موفقیت نسبتا خوبی داشتیم اما هنوز جای کار بسیار دارد و 
برای رسیدن به نقطه مطلوب راه زیادی در پیش داریم و زمان زیادی 
نیاز اســت تا نگاه سازمان های کارفرمایی که عمدتا دولتی هم هستند 

تغییر پیدا کند. 
رســیدن به یک میلیون متر حفاری در ســال جزیی از اهداف مهم و 

کمی اتحادیه اســت و این در حالی است که در بهترین حالت حدود 
220 هزار متر حفاری در ســال انجام شــده است. برای اینکه بتوانیم 
حفاری مغزه گیری را در کشور به جایگاه مناسب برسانیم نیازمند یک 
حرکت زیربنایی هســتیم و اگر این متراژ حفاری صورت نگیرد قطعا 
نمی توان در آینده انتظار داشــت کارخانه هایی که در حال کار هستند 
برای سال های آتی خوراک داشته باشند. لذا یک سرمایه گذاری لازم 
است، باید فرهنگ ســازی در این راستا صورت گیرد که پرداختن به 
این موضوع هزینه نیســت بلکه نوعی سرمایه گذاری برای شرکت های 
معدنی به حساب می آید که اگر قرار باشد کارخانه و بخش صنعتی شان 
فعال شــود نیاز به اکتشاف و حفاری دارند؛ برای رسیدن به این هدف 
باید زیرســاخت هایی فراهم شود چه از طرف کارفرماها و چه از طرف 
پیمانکاران و همچنیــن حمایت هایی باید از طرف اتحادیه نیز صورت 

بگیرد.
 به نظر شــما دلیل متراژ کم حفاری که بســیار پایین تر از 

کشورهای پیشرفته است، چیست؟

مهندس غلامرضایی عضو اتحادیه حفاران غیرنفتی:

 واردات قطعات درون چاهی
چالش اصلی شرکت های حفاری است

اتحادیه حفــاران غیرنفتی با هدف رفع 
مشکلات موجود و بستر سازي براي ورود 
ســرمایه به این بخش و همچنین توسعه 
فعالیت هــاي حفاري در داخل و خارج از 
کشور در سال 8۹ تاســیس شد. چرا که حفاری 
بدون شک و به اذعان اکثر کارشناسان سنگ بنای 
ایجاد فعالیت معدنی و سرآغاز اشتغال زایی در این 

بخش اســت؛ حفاری دقیق و کارشناسی علاوه بر 
بالا بــردن ارزش معدن منجر به توســعه پایدار 
اقتصادی می شود. انجام حفاري در مقیاس بالاتر، 
تامین قطعات درون چاهی، ســاخت دستگاه های 
حفاری و وارد کردن تکنولوژی و دانش ســاخت 
قطعات اصلی دســتگاه ها از مهمترین محورهایي 
 اســت که با تشــکیل اتحادیه مورد بحث قرار 

گرفته است. 
عــدم تخصیص نرخ تعدیــل، پایین بودن قیمت 
حفاری، مشــکلات تامین قطعات درون چاهی از 
جمله مشکلاتی بود که مهندس رضا غلامرضایی 
عضو اتحادیــه حفاران غیرنفتــی در طول این 

گفت وگو به بیان آن پرداخته است:
طاهره گودرزی
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تمام این مســاله به یک دلیل بازمی گردد، که 
آن هــم نوع نگاه مدیران شــرکت های معدنی 
اســت؛ از آنجا که عموما شــرکت های دولتی 
متقاضی اصلی و عمده حفاری های اکتشــافی 
هستند، چنانچه مدیران مربوطه نگاه توسعه ای 
به این بخش داشــته باشند، این حوزه تقویت 
خواهد  شد. لذا ضروری است که یک استراتژی 
بلند مدت وجود داشته باشد که حتی با تغییر 
مدیــران، شــرکت های کارفرمایی به مســیر 

خودشان ادامه دهند.
دلایل دیگــر می تواند راندمــان کمتر بعضی 
دستگاه ها، اختلاف فاحش قیمت حفاری حتی 

نسبت به کشورهای اطراف، عدم آموزش کافی، نبود قطعات مناسب، 
معارضین محلی و ... باشد.

 لطفا در مورد برنامه هــا و اولویت های این اتحادیه توضیح 
دهید و اینکه اتحادیه چه برنامه هایی در دستور کار خود دارد؟ 
مهمترین مســاله ای که شرکت ها با آن دســت و پنجه نرم می کنند 
این اســت که یک جهش ارزی بالایی اتفاق افتاده و شرکت ها را دچار 
چالش کرده اســت؛ شرکت های حفاری سال گذشته قرارداهایی امضا 
کرده اند و در آن مقطع وضعیت نســبتا باثباتی وجود داشــته اســت. 
لذا باید این خســارت جبران شــود. علی رغم این که در اواخر ســال 
97 هســتیم و چندین ماه از این موضوع می گذرد به غیر از شــرکت 
ملی مس ایران هیچ شــرکتی اقدامی برای تعدیل نرخ ارز نکرده است 
کــه البته آن هم جوابگوی هزینه های رخ داده نیســت. از طریق اتاق 
بازرگانی، شورای گفت وگو و رابطه هایی که با سازمان مدیریت داشتیم 

تلاش کردیم تا این مشکل را حل کنیم.
 برنامه بعدی این اســت که کارفرماهایــی که می خواهند کار حفاری 
انجــام دهند باید به این موضوع واقف شــوند کــه از طریق اتحادیه 
پروژه های خود را پیش ببرند بهتر است؛ شاهد هستیم برخی افراد به 
صورت شخصی اقدام به خرید دســتگاه می کنند و با هزینه ای بسیار 
پایین تر از نرخ عرف در پروژه های حفاری شرکت کرده و در ادامه کار 
را با مشکل عدم تحویل در زمان مقرر و یا کیفیت پایین مغزه ها و یا ... 
مواجه نموده و در عمل هزینه  سنگین تری به کارفرما تحمیل می کنند؛ 
یکی از اهداف اتحادیه ســر و سامان دادن به همین موضوع است. به 
همین منظور مذاکراتی با وزرات صمت و اتاق بازرگانی صورت گرفته 
و درخواســت کرده ایم تصدی گری این بخش را بــه اتحادیه حفاران 
غیرنفتی بســپارند برای اینکه اتحادیه یــک مرجع صاحب صلاحیت 
اســت و می تواند بر اساس ظرفیت شــرکت ها به اعضای خود کار را 

بسپارد.
 چه اقدامی برای جبران ضرر و زیان ناشی از نرخ ارز کرده اید؟
ایــن مطلب در مجموعه تشــکل های عضو اتاق بازرگانی مطرح شــد 
و درخواســت کردیم که موضوع جهش ارزی بــه عنوان یک موضوع 
فورس مــاژور در قراردادها پذیرفته و به اســتناد آن ادامه قراردادهای 
زیان ده کنســل شود و بدون فوت وقت خسارت آن بخشی از کار که 
انجام شــده است پوشش داده شــود. متاسفانه با این شرایط به خاطر 
تعهدی که در سال گذشته برای خود ایجاد کردیم فرصت های جدید 

را از دست می دهیم و در حال ضرر دادن هستیم.
 مهمترین چالش هایی کــه این صنعت در داخل ایران با آن 

روبروست بیان کنید.
 مهمترین چالش بعد از پایین بودن قیمت های 
حفــاری، تامین قطعات اســت. قطعات درون 
چاهی حفــاری عمدتا وارداتی اســت و دانش 
و تکنولوژی آن در کشــور وجود ندارد. جهش 
ارزی باعث شــد قیمت های چندین برابری بر 
این قطعات بسته شود و حتی با کیفیت گذشته 
نیز نمی توانیم تهیه کنیم. اخیرا مطرح شد که 
تمــام نیازهای اعضــا را تجمیــع کنیم و یک 
شرکت نماینده کل اتحادیه حفاران غیرنفتی و 
اعضای آن شود تا بتواند به صورت یک جا ثبت 
سفارش را انجام دهد و با قیمت عمده خرید و 

وارد کند تا هزینه ها کاهش پیدا کند.
 با توجه به ارتباط نزدیک عملیات حفاری با توسعه اکتشافات 
معدنی در کشور، چالش های بخش حفاری چه تاثیری بر بخش 

اکتشاف داشته است؟ 
قطعــا تاثیرگذار اســت. تقاضای کار وجود دارد و حتی شــرکت های 
خصوصی هم حجم کار را بالاتر برده اند و متقاضی کار هســتند و خود 
کارفرمایان دولتی بیشــتر از گذشــته کار تعریف کرده اند. اگر مساله 
قیمت حفاری حل نشــود، شرکت ها حاضر نیستند با این قمیت ها کار 
کنند و آنهایی هم که کار می کنند به امید این هستند که تعدیل اتفاق 
بیافتد. اگــر افزایش قیمت صورت نگیرد، دیگر اثری از شــرکت های 
این بخــش باقی نخواهد ماند. بعضی مدیــران برای بخش حفاری به 
نســبت ســایر زنجیره های معدن، ارزش کمتری قایلند و افرادی که 
در این حوزه کار می کنند افراد قانعی هســتند با اینکه مشکلات خود 
را پیگیری می کنند ولی کارشــان را نیــز انجام می دهند و هیچ وقت 
کار را زمین نمی  گذارند و متاســفانه از این حجب و حیای حفاران سو 

استفاده شده است. 
بحث بعدی نوسازی ناوگان حفاری است، باید حمایت هایی از شرکت ها 
صورت بگیرد تا بتوانند دســتگاه های خود را به روز کنند و با توجه به 
اینکه یک سری حفاری های عمیق در حدود 2000 متر و شاید بالاتر 
در راه است، با دستگاه های جدید می توانند از عهده این کار بربیایند.

 بحث دیگری که وجود دارد خود تحریمی هست که از داخل 
دچار هستیم. نظرتان در این مورد چیست؟ 

این مساله وجود دارد؛ چنانچه ذینفعان پروژه اعم از کارفرما یا تامین 
کننده قطعات شرایط طرف مقابل را درک نکنند، همه باهم به مشکل 
بر می خورند. به عنوان مثال فروشنده ای که با افزایش نرخ ارز قیمتش 
را بالا می برد و در زمان کاهش، باز روی همان قیمت های بالا می ماند، 
اگرچه در ظاهر سود می برد ولی وقتی پیمانکار این توانایی را نداشته 
باشــد که به همان میزان افزایش قیمــت را جبران کند و از ادامه راه 
باز بماند و نتواند کار کند، دیگر به چه کســی می خواهد قطعه و لوازم 
بفروشد؟ و یا کارفرمایی که قصد دارد کار را برون سپاری کند، چنانچه 
حمایت های لازم را به عمل نیاورد و شرایط مالی و نقدینگی پیمانکار 
را چه در اعمــال تعدیل و چه در صورت وضعیت ها درک نکند، دیگر 

پیمانکاری وجود نخواهد داشت تا کار او را انجام دهد.
بایــد به این نکتــه پی ببریم که ما همه در یــک زنجیره و به صورت 
یکپارچه به هم متصل هستیم و مشکلات هرکدام در مدت زمان کوتاه 

گریبان بقیه را هم می گیرد.

مهمترین مساله ای که 
شرکت ها با آن دست و 
پنجه نرم می کنند این 

است که یک جهش ارزی 
بالایی اتفاق افتاده و 

شرکت ها را دچار چالش 
کرده است؛ شرکت های 

حفاری سال گذشته 
قرارداهایی امضا کرده اند 

و در آن مقطع وضعیت 
نسبتا باثباتی وجود داشته 

است. لذا باید این 
خسارت جبران شود
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 اتحادیه حفاران غیرنفتی از زمان تاسیس تا به امروز به چه میزان 
از اهداف تعیین شده خود دست یافته است؟

بررســی اینکه اتحادیه به همه اهداف خود رســیده باشد یا خیر کار یک نفر 
نیســت و بایــد کل جامعه حفاران در این مورد نظر دهنــد، اما به نظر من 
اتحادیه شــاید نتواند حتی نمره قبولی بگیرد و علت این اســت که اتحادیه 
حفاران غیرنفتی در برخورد با قســمت های دولتی، کار با اعضای اتحادیه و 
شــرکت هایی که هنوز عضو نشــده اند قدرت اجرایی لازم را ندارد و می توان 
گفت رســما شکل نگرفته اســت که بتواند وظایفی را که بر عهده گرفته به 

خوبی ایفا کند.
 مهمتریــن چالش های حفاری از دیدگاه شــما چیســت و چه 

پیشنهاداتی برای برون رفت از این مشکلات دارید؟
چالش ها در این بخش را می توان به دو دسته تقسیم کرد؛ نخست چالش های 
عمومی است که کل کشور از نظر وضع اقتصادی، فضای کسب و کار، میزان 
ســرمایه گذاری، جذب سرمایه گذاری خارجی و ارتباطات با خارج از کشور با 
آن مواجه است و در این شرایط کسب و کار شرکت ها خوب نیست و چالش ها 

به اتحادیه منتقل می شود و در واقع چالش های بزرگ تری را ایجاد می کند.
موضوع دیگر اتحادیه هنوز جایگاه خود را پیدا نکرده اســت لذا تمام مراجع 
از جمله وزرات صنعت، معدن و تجارت، سازمان زمین شناسی، خانه معدن، 
نظام مهندسی معدن و تمامی شرکت ها و کارفرمایان دولتی باید اتحادیه را 

به رسمیت بشناسند و قدرت اجرایی لازم را به آن بدهند.
موضوعی که همیشــه در اتحادیه مطرح می شــود، خیلی از شرکت هایی که 
عضو اتحادیه نیســتند برای بخش خصوصی و دولتی کار می کنند و به دلیل 
عدم آگاهی و شناخت کارفرما از این شرکت ها، رضایت کافی از آنها ندارد و 
صرفا به خاطر اینکه قیمت این شرکت ها ارزان است با آنها کار می کند، روند 
کاری این شــرکت ها، وضعیت شــرکت های عضو اتحادیه حفاری را تضعیف 
می کند. وقتی قیمت پایین باشــد کیفیت به تناسب آن مناسب نخواهد بود. 
کارفرما بعد از اتمام کار متوجه می  شــود و شــاید هم تا زمان استخراج اصلا 
متوجه نشــود، برای اینکه نتیجه حفاری تا زمانی که به مرحله اســتخراج 
نرســد مشخص نمی شــود و تا به عمق نرود صحت و درســتی کار حفار را 
متوجه نخواهد شــد. نکته  مهم این اســت که اتحادیه باید مرجعی باشد که 

مهندس رضا شایسته عضو هیات مدیره اتحادیه حفاران غیرنفتی مطرح کرد:

 مصوبات بدون مطالعه و برنامه ریزی 
بلای جان حفاری های غیرنفتی

در سال 8۹ شــرکت های حفاری در اتاق 
بازرگانی ایران دور هم جمع شدند و تصمیم 
تقویت حفاری  برای  اتحادیه ای  به تشکیل 
در کشــور گرفتند؛ نتیجــه این تصمیم و 
نشست تشکیل اتحادیه حفاران غیرنفتی در کشور 
شد؛ با توجه به اینکه پیشتر اتحادیه حفاران نفتی به 
ثبت رسیده بود متولیان این کار تصمیم گرفتند نام 
حفاران غیرنفتی را برای خــود انتخاب کنند اما از 
همان ابتدا مشــکلاتی بر ســر راه آنها قرار گرفت. 
مشکلات اتحادیه حفاران غیرنفتی فراتر از تحریم ها 

و مشکلات مالی و ارزی به برخی مسایل و تحریم های 
داخلی هم بازمی گردد، از جمله آن می توان به ارزان 
فروشــی خدمات حفاری به دلیل تعداد بسیار کم 
پروژه ها در طول یک ســال اشاره کرد، در حقیقت 
ارایه قیمت کمتــر و پایین تر از نرخ مصوب اتحادیه 
تبدیل به رقابتی برای شــرکت های حفاری شد که 
تلاش داشتند به هر طریقی شده پروژه ای در دست 
بگیرند و با اندک درآمدی هم که شده امورات خود را 
بگذرانند! از دیگر مشــکلاتی که این صنعت با آن 
مواجه است به رسمیت شناخته نشدن از سوی دولت 

نداشتن قدرت  و ســازمان ها وکارفرماهای دولتی، 
اجرایی لازم، نبود سرمایه گذار خارجی، نبود سیستم 
بانکی مناســب و واردات کالا و تامین قطعات مورد 
نیاز هم می توان اشاره کرد. مهندس رضا شایسته از 
و  غیرنفتی  اتحادیه حفــاران  مدیره  هیات  اعضای 
مدیرعامل شرکت تجهیزات حفاری چرخ پارسی در 
گفت وگو با ماهنامه »جهان معدن« با اشاره به بخشی 
از این چالش ها، راهکارهایی برای آنها مطرح کرد که 

در ادامه می خوانیم:
اکرم شعبانی
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شــرکت های حفاری را مورد ارزیابی و رتبه بندی 
قرار دهد و نباید شــرکت هایی کــه عضو اتحادیه 
نیســتند اعتبار کافی داشته باشند تا امکان ایجاد 

مسایل و مشکلات معدنی داشته باشند. 
مشــکل دیگر جهش ارزی بود که امســال اتفاق 
افتاد. به دو نکته خیلی مهم اشاره می کنم؛ نخست 
سیاســت هایی کــه در خصوص ثبت ســفارش و 
واردات کالا پیاده ســازی شد که اصلا کارآیی لازم 
را نداشــت. دسته بندی و اولویت بندی کالاها، چه 
کالاهایی باید وارد شــود و چه کالاهایی نباید، به 
چه کالاهایی ارز دولتی بدهند یا ندهند،  باید خیلی 
دقیق تر مطالعه و برنامه ریزی می شد. دلیل دیگری 
کــه بخش هایی مثل معدن، نفــت، گاز و عملیات 
حفاری با مشکل مواجه شدند، از ابتدای سال جاری 
در تمام جلساتی که داشــتیم، مطرح کردیم ولی 
متاســفانه بهبودی در کار اتفــاق نیفتاد و در این 

شــرایط حفارها اعلام کردند که دیگر جنســی ندارند و به دلیل موانعی که 
وجود دارد، شــرکت ها دیگر نمی توانند کالا وارد کنند. مشــکل دیگر تغییر 
هرروز قوانین و مقررات است و اینکه نمی دانید کاری که امروز انجام می شود 
آیــا فــردا تغییر می کند یا خیر. بخش های حفاری، معدن، نفت و گاز باید به 
دلیل درآمدزایی که برای کشــور دارنــد در اولویت قرار بگیرند  و اگر جلوی 
واردات ابزار و قطعات این  بخش ها گرفته شود و پیمانکاران نتوانند کار کنند، 
معادن، نفت و گاز تضعیف می شوند و مطمئنا دیگر ارزی وجود نخواهد داشت 

تا در بخش های غذا و دارو هزینه شود. 
نکته  دوم، مصوبه ای اســت که مجلس تصویب کــرد و واردات کالاهایی که 
در داخل تولید می شــوند را ممنوع اعلام کرد. این امر قطعا ضربه بزرگی به 
بخش هایی که واردات دارند، وارد می کند و وقتی بدون برنامه ریزی و مطالعه 
دقیق جلوی واردات گرفته شود قطعا چالش های بزرگ تری ایجاد خواهد شد. 
لذا باید ظرفیت ســازی انجام شود تا مطمئن شویم به اندازه کافی می توانیم 

در داخل تولید کنیم، سپس جلوی واردات آن را گرفت.
 در مورد برنامه های اتحادیه توضیح دهید که چه برنامه هایی برای 

سال آینده در دستور کار خود دارد؟ 
هدف اول اتحادیه پررنگ جلوه دادن اکتشــاف است برای اینکه نقطه شروع 
معدنکاری، اکتشاف است. اگر اکتشاف انجام نگیرد قطعا ذخایر معادن تمام 
خواهد شــد که خیلی از معادن ما به این مرحله رســیده اند و دیگر معدن 
جدیدی وجود ندارد که بخواهد اســتخراج شود، شناسایی و اکتشاف معدن 
جدید نیز زمان بر است که نیاز به چندین سال کارهای مطالعاتی و اکتشافی 
دارد تا مطمئن شــویم برای 10 الی 15 ســال آینده معدنی که فعال باشد 
وجود دارد. پس اولویت اول درک اهمیت موضوع توســط بخش های دولتی 
و خصوصی اســت و هدف اصلی جذب سرمایه گذاری و تعریف پروژه حفاری 
کافی به شــرکت هایی که تجیهز شده اند و می توانند از ظرفیت هایشان برای 
حفاری و اکتشاف استفاده کنند، اگر از این توانایی شرکت ها استفاده نشود، 
شــرکتی که یک یا دو ســال کار برای انجام دادن نداشــته باشــد، مطمئنا 
نمی تواند ادامه دهد و حذف خواهد شــد. شــرکت ها اگر نتوانند کار کنند، 
نیروی انســانی و تجهیزات شــان را از دســت خواهند داد. باید شرکت ها را 
تقویت کرد، برای اینکه خیلی پرکار نبوده اند و تجربه ای در این زمینه کسب 
نکرده اند و نســبت به دنیا خیلی عقب هســتند برای اینکه هنوز نمی توانند 
در عمق های بالا حفاری کنند و معدود شــرکت هایی هســتند که می توانند 
بالای 1000 متر حفاری انجام دهند. بنابراین وظیفه اتحادیه حفظ انســجام 

درونی اســت و باید شرکت هایی را که توانایی دارند 
آموزش دهد تا به این وســیله توان حفاری کشــور 

مورد تقویت قرار گیرد.  
 با توجه به ارتباط نزدیک حفاری با توسعه 
اکتشــافات معدنی، چالش هــای حفاری چه 

تاثیری بر بخش اکتشاف داشته است؟ 
همانطور که می دانید اصل اکتشــاف، حفاری است. 
روش هــای ژئوفیزیــک، ژئوشــیمی و دیگری وجو 
دارد تا پتانســیل یک منطقه شناســایی شود، بعد 
از حفاری، باید اکتشــاف صورت گیرد تا ثابت کند 
ذخایر وجود دارد یا خیر و میزان ذخایر به چه اندازه 
اســت. حفاری کار ساده ای نیست بلکه کاری فنی و 
چالشی اســت مخصوصا در ایران که معادن آن در 
مناطق دارای گسل، زلزله خیز و خرده شده است و 
 Core کار ســختی است که بتوانند مغزه سالم را با
Recovery کافی از اعماق مختلف استخراج کنند 
تا تیم هایی که ذخایر را تخمین می زنند بتواند با دقت و بر اســاس اطلاعات 
درست این کار را انجام دهند. اگر دقت بالا نباشد و نتیجه مطلوب از حفاری 
گرفته نشود مطمئنا فاجعه اتفاق خواهد افتاد. برای اینکه اگر مغزه با کیفیت 
خوب در نیاید و اشــتباه تخمین زده شــود، چه بیشتر از ذخایر و چه کمتر 
از ذخایر واقعی تخمین زده شــود، باعث می شــود که نتیجه حاصل شده از 
معدنی که برای اســتخراج مناسب و مقرون به صرفه است، برعکس شود که 
وقتی وارد عمق می شوند می بینند اینگونه نبوده و چندین سال طول خواهد 
کشید که با صرف هزینه های میلیون دلاری بتوان به آن ذخایر رسید و چه 
برعکس ذخایری وجود داشته باشد و نتوانند آن را اثبات کنند و نتایج نشان 
دهد ذخایر کافی وجود ندارد و باعث شود که ذخیره بسیار خوب را از دست 
دهند و ســراغ اســتخراج آن نروند. پس نتیجه اکتشاف بستگی به دقت کار 
حفــاری دارد و آن هم به تیم حفاری بــا تجربه و آموزش دیده و تجهیزات 

خوب و به روز بستگی دارد.
 دولــت و مجلس چــه کمکی برای برون رفت از این مشــکلات 

می توانند انجام دهند؟ و چه انتظاراتی دارید؟
اتحادیه بخش کوچکی از اتاق بازرگانی ایران در فضای بزرگ کســب و کار 
کشور است. بیشتر مشکلات اتحادیه حفاران غیرنقتی عمومی است؛ تحریم ها 
و بحران اقتصادی که همه بخش ها با آن درگیر هســتند. اولویت بندی های 
مجلــس و دولت فقط به بخش ما ضربه نزده اســت بلکه تمامی بخش ها به 
مشکل خورد ه اند و به نظر می توانستند با برنامه ریزی بهتری اولویت بندی ها 
را انجام دهند و روند کاری آنهایی که دارای اولویت هســتند را تســهیل و 
تســریع کنند تا در این چرخه باطل که زمان بر است و قطعیتی وجود ندارد 

که به سرانجام برسند، درگیر نشوند.
بنابراین باید با گذشــت زمان از ابتدای امســال و سال آینده که فضا آرام تر 
می شــود باید روند را معکوس کنند و به حالت پیشــین بازگردانند تا بحران 
بیشــتر نشود. مشکل اصلی که در باقیمانده سال جاری با آن مواجه هستیم 
مشــکل ارزی و سیاســت های وارداتی اشتباه است، کشــور ما در خیلی از 
زمینه ها وابســته بوده و نیاز به واردات مواد اولیه و تجهیزات داشــته است و 
این راه حل قطعا مناســبی نیست که یک شبه تصمیم گرفته شود تا واردات 
کنســل شود و تولید داخلی تقویت شود. باید در یک بازه زمانی و به صورت 
تدریجی واردات کاهش پیدا کند و از ظرف دیگر توان داخلی را افزایش دهند 
تا تولیدکننده داخلی تقویت شــود. بایــد بدون اینکه بحرانی به وجود بیاید 

مشکل را حل کرد.

مشکل اصلی که در 
باقیمانده سال جاری با آن 

مواجه هستیم مشکل 
ارزی و سیاست های 

وارداتی اشتباه است، 
کشور ما در خیلی از 

زمینه ها وابسته بوده و 
نیاز به واردات مواد اولیه 
و تجهیزات داشته است و 

این راه حل قطعا مناسبی 
نیست که یک شبه تصمیم 

گرفته شود تا واردات 
کنسل شود و تولید داخلی 

تقویت شود. باید در یک 
بازه زمانی و به صورت 

تدریجی واردات کاهش 
پیدا کند
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 از تاســیس اتحادیه حفاران غیرنفتی بــرای ما بگویید و اینکه 
اتحادیه تاکنون به چــه میزان از اهداف و اولویت های ابتدایی خود 

دست یافته است؟
بیشــتر اتحادیه هایی که در گذشته تشــکیل شده اند بعد از گذشت 30 الی 
40 ســال تازه به نتایج مطلوب رسیده اند. از زمانی که یک اتحادیه تشکیل 
می شــود تا زمانی که به اهداف خود دســت پیدا کند که قابل لمس برای 
اعضای خود باشــد، یک بازه زمانی چندســاله را می طلبد. با توجه به اینکه 
اتحادیه حفاران غیرنفتی حدود 8 ســال از تشکیل آن می گذرد به نظر من 
کارهای ریشــه ای زیادی انجام شده است، شاید این نتایج برای اعضا خیلی 

ملموس  نباشد، ولی در راه ملموس شدن است. لذا اول باید کارهای ریشه ای 
از جمله قوانین و شــرایط را فراهم کرد تا بتوان بر اســاس آنها قوانینی که 
اجرایی باشــند مصوب کرد. اتحادیه با اتاق بازرگانی، شرکت های خصوصی 
مکاتبه و جلســات متعددی داشته تا بتواند زیربناهای قانونی را در مواردی 
که مشکل وجود دارد و موانعی را که در سر راه قرار دارد بتواند از بین ببرد 

تا مصوباتی روی قوانین بگیرد که برای اعضای اتحادیه ملموس شود.
اتحادیه یک مرجع رسمی است که می تواند صدای اعضای خود را به گوش 
مســوولان برســاند و از طریق اتحادیه و اتاق بازرگانی ایران خیلی راحت تر 
می توان این مسیر را پیمود و صدای حفاران را به گوش مسوولان رسانید. 

اتحادیه ها نه تنها برای دفاع از حقوق اعضای 
خود بلکه بیشتر نگاهبانی از حیات و هستی 
کارگاه هــای صنعتی و تضمیــن پایداری 
اقتصادی آن ها تشکیل می شوند. تشکل ها 
اهــداف متنوعی از جمله رونق بخشــیدن به بازار، 
تدوین مقررات کســب و کار، تدوین روش های فنی 
انجام کار و پیشه وری، تدوین معیارهای به کارگیری 
نیروی انسانی، چگونگی تامین و به کارگیری ابزار کار، 
را دنبال می کننــد. اتحادیه حفــاران غیرنفتی در 
شــرایطی که تلاش کرده تمام حقوق و چالش های 
اعضای خود را در نظر داشته باشد اما همچنان خود با 
چالش های اساسی روبروست. در رابطه با این چالش ها 
و مشکلات علاوه بر شرایط بین المللی و محدودیت های 
بانکی و مالی گاهی مصوبه ها و قوانین مجلس و دولت 

هم سنگی بر سر راه اتحادیه و فعالیت اعضای آن بوده 
اســت؛ از جمله آن می توان به موضــوع عدم اجازه 
واردات تجهیزات حفاری بر مبنای بخشــنامه تعدیل 
نرخ ارز اشــاره کرد؛ در شــرایطی که بســیاری از 
تجهیزات و ابزار حفاری همچنان تولید داخلی ندارند 
و برای اســتفاده از آنها نیاز به واردات داریم مصوبه 
تعدیل و روش های واردات آن راه چاره ای برای موارد 
خاصی همچون ابزار و تجهیزات حفاری باقی نگذاشته 
است؛ این اســت که اعضای اتحادیه گاهی در طرح 
مسایل خود به سخت تر بودن تحریم های داخلی در 
مقایسه با تحریم های خارجی اشاره می کنند. در کنار 
آن قراردادهــای یکطرفه ای که میــان پیمانکاران و 
بیشتر کارفرمای دولتی بسته می شود موضوعی است 
که تبدیل به یک معضل در انجــام امور پیمانکاری 

حفاری و معدن شده است؛ در شرایطی که شرکت های 
حفاری فشارهای زیادی را به دلیل شرایط اقتصادی 
تحمل می کنند در قراردادهای پیشین و فعلی خود با 
کارفرمای دولتی متحمــل قوانین کاملا یک طرفه از 
سمت دیگر قرارداد می شوند، اگرچه اتحادیه اصلاح 
قراردادهای پیمانکاری را با شرکت های دولتی مدنظر 
قرار داده اما همچنان راه حلی برای عبور از این معضل 
به اجرا درنیامده اســت. مهندس محمدپازوکی عضو 
هیات مدیره اتحادیه و مدیرعامل شــرکت مهندسی 
کیان آرتابان در گفت و گو با »جهان معدن« ضمن بیان 
برنامه های اتحادیه در سال آینده، به تشریح چالش ها 
در این بخــش پرداخت که متــن مصاحبه در ادامه 

می آید:

اکرم شعبانی

مهندس پازوکی عضو اتحادیه حفاران غیرنفتی:

 عدم شناخت در حفاری، خسارت های 
جبران ناپذیری به بخش معدن وارد می کند

اتحادیه تلاش دارد اهمیت حفاری را برای مسوولان روشن کند
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را در دستور کار  برنامه هایی  اتحادیه چه   
خود دارد؟ 

اتحادیه یک ســری اهداف کوتاه مدت دارد و یک 
سری اهداف بلند مدت. اهدف بلند مدت اتحادیه 
به کل کشور بازمی گردد. ایران یک کشور معدنی 
است و یکی از شــاخصه هایی که برای توسعه در 
نظر می گیرند میزان متراژ حفاری در آن کشــور 
است. یعنی از نظر کاری و زیربنایی دارای اهمیت 
بســیار زیادی اســت. بحث مطالعات در کشور ما 
نادیده گرفته شــده و می شود. بر اساس مطالعات 
اســت که اکتشــاف صورت می گیرد تــا خوراک 
صنایع داخلی تامین شود. بنابراین یکی از اهداف 
مهم اتحادیه روشــن کردن اهمیت اکتشــاف در 
معادن برای مسوولان است تا به این درک برسند 
که اکتشــاف زیربنای کار معدن است. بزرگ ترین 
زنجیره و هزینه برترین صنعت، حفاری است و اگر 
حفاری شــناخته نشــود و به اهمیت آن پی برده 
نشود ضرری که کشور از بعُد معادن خواهد خورد 
بســیار ملموس اســت. پس بعد از درک  اهمیت 

حفاری، مشــکلاتی را که با آن درگیر هســتند دقیق تــر توجه می کنند و 
راهکارهای مناسب برای مشکلات در نظر می گیرند. 

متاســفانه امسال با جهش نرخ ارز مواجه شدیم. همان طور که می دانید 60 
درصد کار حفاری به ارز وابســته اســت، برای اینکه ما نیاز داریم قطعات و 
لوازم درون چاهی را از خارج از کشور وارد کنیم. لوله های حفاری در داخل 
تولید نمی شوند و به دلیل عدم آگاهی نسبت به این حوزه تصور بر این است 
که لوله های حفاری کاربرد یکســانی با  لوله های گاز و آب دارد و لذا اجازه 
واردات جداگانه به این لوازم داده نمی شــود. اهداف کوتاه مدتی که اتحادیه 
دنبال می کند، این اســت که اعضای اتحادیه برای پیشبرد کارشان به شدت 
نیــاز به واردات کالا دارند و واردات قطعــات و تجهیزات حفاری در اولویت 
سوم قرار گرفته است. همچنین مجبور هستیم با 3 برابر قیمت خرید کنیم 
که این مســاله به خودی خود باعث متلاشــی شــدن این صنعت می شود. 
اتحادیه تمام تلاش خود را به کار می بندد که ارتباطاتی با افراد مسوول برای 
واردات کالاهای حفاری برقرار کند تا با شناخت بیشتری این مشکل برطرف 

شده و اولویت امر حفاری به درک مسوولین برسد. 
یکی دیگر از  مشــکلاتی که در داخل کشــور با آن مواجه هســتیم، خود 
تحریمی و بوروکراســی اداری است. یعنی شــرکت ها با ارتباطاتی که دارند 
مشکلی برای خرید کالا از خارج ندارند اما در زمان وارد کردن کالا در داخل 
کشور با مشکل مواجه می شوند. تحریم های داخلی یعنی ارز دولتی و حتی 
ارز در ســامانه نیمایی نیز به این صنعت تعلق نمی گیرد  و به اجناســی هم 
که پیشــتر وارد شده و در گمرک مانده اجازه ترخیص داده نمی شود. بارها 
در اتحادیه به این موضوع اشــاره شــده که در آینده ای نه چندان دور مثلا 
20سال دیگر، بسیار ضعیف خواهیم شد که در آن شرایط ممکن است نیاز 
بر این باشد که به منظور اکتشاف معدن با پیمانکار خارجی قرارداد ببندیم. 
از دغدغه های دیگر شرکت های حفاری مالیات و بیمه است که با آن مواجه 
هستند. هیات دولت باید شرکت هایی را که در مناطق محروم کار می کنند 
از مالیات معاف کند. ما در جایی شروع به کار می کنیم که هیچ امکاناتی در 
آن وجود ندارد یعنی هنوز معدنی شــکل نگرفته و منطقه از لحاظ امکانات 
صفر اســت. همه این مشــکلات به بدنه پیمانکاری حفاران اکتشافی کشور 
برخــورد می کنــد و آرام آرام این صنعت را تضعیــف  می کند و تا جایی که 
اطلاع دارم هیچ کدام از دوســتان در اتحادیــه و یا خارج از اتحادیه حرکت 

روبه جلویی در این زمینه ها نداشــته اند و بر اساس 
اســتانداردهای روز دنیا خــود و تجهیزات خود را 

موفق نشده اند به روز رسانی کنند. 
 با توجه به ارتباط نزدیــک امر حفاری با 
توسعه اکتشافات معدنی در کشور، چالش های 
بخش حفاری چه تاثیری بر بخش اکتشــاف 

داشته است؟ 
 همان طور که قبلا گفتــم، 60درصد کار حفاری 
به ارز وابســته است. وقتی قیمت ها مناسب باشد و 
شرکت ها از روی اجبار و بیکاری، تن به انجام پروژه 
با نرخ پایین تر از نرخ های مصوب چند ســال پیش 
ندهند، بالتبع با کیفیت بهتر و تجهیزات حرفه ای تر 
کار انجام می شــود. به تبع آن شرکت ها خود را به 
روز رسانی می کنند و دســتگاه ها و تجهیزات روز 
دنیا را وارد می کنند که تحلیل و پردازش داده ها بر 
آن اساس در معیارهای دقیق تری انجام می پذیرد و 
در زمان کوتاه تری با اپراتورهای باتجربه و حرفه ای 

اکتشاف انجام می شود. 
 آیا امکان خروج از قراردادهایی که در سال 
گذشته بسته شده وجود دارد؟ بیشــتر از این جنبه این مساله را 

مطرح می کنم که تعدیل ارزی هم به این بخش تعلق نگرفته است.
ما زمانــی که قراردادی می بندیم و کاری را شــروع می کنیــم بر آن مبنا 
ضمانت نامه ای مرتبط به کارفرما می دهیم. جهش ارزی که امسال در کشور 
اتفاق افتاد را ســال گذشته کسی پیش بینی نمی کرد تا بر مبنای آن پیش 
بینی ها تبصره ای در قراردادها قید کنیم که بر فرض مثال صرفا با 10 درصد 
افزایش نرخ ارز  قرارداد پابرجاســت. کارفرمــا پیش خود می گوید پیمانکار 
مجبور اســت کار را به پایان برســاند و این به خاطــر ضمانت نامه، صورت 
وضعیت و مطالباتی اســت که پیش او دارد و این شرایط پیمانکار را مجبور 
می کند حتی با وجود تحمل خســارت کار خود را به پایان برساند تا جلوی 
ضرر بیشــتر را بگیرد. این یک حرکت ظالمانه است و پیمانکار مظلوم واقع 
شده است. جالب تر این است که کارفرما ماده معدنی را که اکتشاف شده را 
به قیمت جدید ارز می فروشــد ولی برای پیمانکارانی که در قسمت حفاری، 
اکتشــاف و استخراج کار می کنند ریالی حساب می کند. لذا تناسبی در این 
زمینــه وجود نــدارد و این صرفا مختص صنعت حفاری نیســت و در همه 
بخش های صنعتی کشــور چنین شــرایطی میان کارفرما و پیمان کار وجود 

دارد. 
از موضوعات مهــم دیگری که در اتحادیه مطرح اســت و خیلی پیگیر آن 
هســتیم، قراردادهای حقوقی است که منافع دو طرف در نظر گرفته شود و 
بایــد این را از طریق هیات دولت مصوب کنیم که قراردادهای حقوقی مبنا 
قرار گیرند. تمام قراردادهایی که تا به امروز وجود داشته،  چه با شرکت های 

دولتی و چه خصوصی، 90درصد به نفع کارفرما بوده است. 
 چه انتظاراتی از دولت و مجلس برای برون رفت از این مشکلات 

دارید؟
اولین خواسته ما از دولت و مجلس این است که به اهمیت این حوزه پی ببرند 
کــه اگر حفاری نباشــد کارخانه هــای ذوب آهن، فولاد مبارکــه و ... نیز کار 
نمی توانند کار خود را ادامه دهند. دوم اینکه متوجه باشند کسی که وارد این 
حوزه می شود جزو افراد خاص است که سرمایه خود را باریسک بالایی که این 
صنعت دارد، وارد می کند و در این بخش سرمایه گذاری می کند. لذا ضوابطی 
باید در نظر گرفته شود که سرمایه گذار را جذب کند مثل بحث های مالیاتی، 

بیمه و ... که با شرایط کاری پیمانکار هماهنگ باشد.

ایران یک کشور معدنی 
است و یکی از شاخصه هایی 

که برای توسعه در نظر 
می گیرند میزان متراژ حفاری 

در آن کشور است. یعنی از 
نظر کاری و زیربنایی دارای 
اهمیت بسیار زیادی است. 

بحث مطالعات در کشور ما 
نادیده گرفته شده و 

می شود. بر اساس مطالعات 
است که اکتشاف صورت 
می گیرد تا خوراک صنایع 

داخلی تامین شود. بنابراین 
یکی از اهداف مهم اتحادیه 

روشن کردن اهمیت اکتشاف 
در معادن برای مسوولان 

است تا به این درک برسند 
که اکتشاف زیربنای کار 

معدن است
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چالش ها و مشکلات درونی و 
بیرونی اتحادیه حفاران غیرنفتی

مغزه حاصل از حفاری به عنوان یک ســند قابل 
اعتماد که حاوی اطلاعات مهمی از عیار،زمین 
شناسی و ژئومکانیک منطقه است که حتی پس 
از پایان عمر معدن در بایگانی مورد محافظت و 
نگهداری قرار می گیرد؛ درحقیقت مغزه حفاری تنها شاهد اثبات یا عدم اثبات مطالعات اکتشافی است. بنابراین 
عملیات حفاری مغزه گیری در زنجیره معدنکاری مهمترین مرحله به حساب می آید. رعایت استاندارد حفاری 
و استفاده از تکنیک های روز حفاری برای داشتن بهترین مغزه ارجح می باشد. اما متاسفانه در کشور ما نه تنها 
حفاری از کمترین اهمیت برخوردار اســت؛ بلکه بســیاری از معدنکاران و فعالان اکتشــافی به دنبال فرار از این 
مرحله و سرهم بندی هستند چرا که هزینه کردن در این بخش را بی مورد می دانند چه برسد به اینکه تفاوتی 
بین حفاری دقیق و استاندارد با حفاری بی دقت قایل باشند. از سوی دیگر عملیات دقیق و استاندارد هزینه خود 
را نیز می طلبد به طوری که در دنیا حفاری هزینه ای از 35 تا 200 دلار دربردارد که این اعداد در کشور ما بیشتر 
شبیه رویایی دست نیافتنی به حساب می آید. اما نکته اینجاست که نمی توان با کمترین هزینه به دنبال بهترین 

مغزه، با دقت و استاندارد بالا نیز بود.
این تفکر بین معدنکاران و فعالان اکتشاف باعث شده است اشخاصی که هیچ تجربه و دانشی در زمینه حفاری 
ندارند و بعضا حتی با معدن و زمین شناسی بیگانه هستند به عنوان مالک شرکت های حفاری، سرپرست حفاری 
و یا  حتی حفار در این عرصه حاضر شوند. به عقیده من این مهمترین چالش در امر حفاری های اکتشافی است. 
در شرایطی که قیمت حفاری حداقل در دنیا 35 دلار است ما در داخل ایران با قیمت های بسیار کمتر در حال 
انجام عملیات هســتیم آیا می توان این فروش زیر قیمت را به فشــارهای دولتی نســبت داد؟ یا عدم هماهنگی 
مالکان شرکت های حفاری و عدم شناخت و آگاهی آنها نسبت به زمین های منطقه مورد عملیات را می توان در 
این مورد دخیل دانست؟ این معضل را می توان به نگاه اشتباه در کشور به مساله حفاری نسبت داد؛ آنچه مسلم 
است مدیران شرکت های مشاور و معدنکاران با عدم توجه به میزان دقت در حفاری صرف اینکه داوطلب انجام 
پروژه دارای دستگاه های حفاری است و فارغ از نیاز به سطح دانش و آگاهی، پروژه های خود را صرف پرداختن 
کمترین هزینه به شرکت ها می سپارند،  در همین راستا بارها پیش آمده است که عملکرد پیمانکار چنان ضعیف 
بوده که منجر به خسارت شده است. تا زمانی که به کارشناسان سازمان های صمت استان ها، ستاد، نظام مهندسی 
اهمیت و تفاوت بین یک حفاری بی دقت و با دقت معرفی نشود هیچکس به اهمیت این موضوع پی نخواهد برد. 
مادامی که در کلاس های دانشگاهی، دانشجویان از عملیات حفاری اکتشافی بازدید نداشته باشند و اتحادیه نیز 

به نقش مهم حفاری در کلاس های آنها اشاره نکند این چالش به قوت خود باقی خواهد ماند.
این موضوع مهمترین مساله در راستای اهمیت حفاری اکتشافی کشور است که باید معاونت محترم امور معدنی 
وزارتخانه، ســازمان زمین شناســی و اکتشافات کشور و همچنین نظام مهندسی معدن و ایمیدرو  آموزش ها و 

مسوولیت های لازم را در این باره به عهده گیرند.

  

    سید سهراب حسینی
              مدیرعامل شرکت معدن کانسار پویان

 حفاری علمــی 
و جاذبـه های آن

زمانی که من در سال 1384 در رشته مهندسی معدن قبول 
شدم مصادف با برگزاری اکســپو 2005 در ایران بود و به 
همین مناسبت شرکت های خارجی زیادی در ایران حضور 
داشتند در آن نمایشــگاه تعدادی از تجهیزات بین المللی 
معدن و حفاری را از نزدیک دیدم؛ در ســال 87 در معدن 
ســرب و روی انگوران دوره کارآموزی را می گذراندم که با 
وجود بخش هــای مختلفی که معدن انگوران داشــت اما 
حفاری مغزه گیری جذابیت دیگری برای من داشت و در آن 
دوره چیزهای زیادی آموختم؛ با توجه به پیش زمینه ای که 
برای من ایجاد شد شرکت معدن کانسار پویان را در زمینه 
حفاری راه اندازی کردیم و با دانش و تجربه کمی که از این 
کار داشتیم حفاری را آغاز کردیم اما در نهایت به دلیل عدم 
احاطه کامل به امر حفاری و عدم درک آکادمیک حفارهای 
تجربی نتیجه ای را که دلخواه ما بود از پروژه های شــرکت 
دریافت نمی کردیــم. در حقیقت حفاری تجربی با روس ها 
در زمانی که شــرکت فــولاد را در دوران پیش از انقلاب 
راه اندازی می کردیم به ایران وارد شد، روس ها در آن دوره 
تعدادی حفار تکنسین آموزش دادند. حفارها در حقیقت 
کار حفاری را انجام می دادند اما دانشی نسبت به آنچه که 
انجام می دادند نداشتند به عنوان مثال اینکه برای چه نوع 
سنگ چه نوع مته ای نیاز است و کار به صورت سنتی انجام 

می شد. 
با گذشت زمان گاهی به دلیل مشکل با حفار و یا گاهی به 
دلیل مشکلات منطقه ای و امکان ناپذیر شدن حضور حفار 

  

     حمید رضا رفیعی
             مهندس حفاری شرکت معدن کانسار پویان
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راهی برای عبور 
از تحریم های 
داخلی نداریم

با حدود 20 ســال ســابقه کار به صورت مستقیم یا در 
زمینه حفــاری و یا زمینه های مرتبــط با حفاری که ده 
ســال آن را در یک شرکت حفاری پیمانکاری گذرانده ام 
و تجربه کســب کرده ام و ده سال بعدی را در شرکتی که 
خــودم راه اندازی کرده ام گذرانده ام، در واقع می توانم اذعان کنم که یکی از مشــکلات ما در اتحادیه حفاران 
غیرنفتی و در حال حاضر بحث واردات است؛ با وجود این که بحث معدن بسیار در اقتصاد کشور تاثیرگذار است 
و نیاز به توجه ویژه دارد اما متاســفانه در بحث های اولویت بندی واردات کالا ما همیشــه مظلوم واقع شده ایم 
کما اینکه در حال حاضر هم در بحث تخصیص ارز و واردات مشــکلات زیادی پیش روی ما قرار گرفته اســت. 
با شــروع سال 97 و نوسانات نرخ ارز و سپس طرح راه حل دلار دولتی با قیمت 4200 تومان، اگرچه تعدادی 
از واردکننده ها از این دلارهای دولتی منتفع شدند اما در واقع شرکت های واردکننده اتحادیه دسترسی به ارز 
دولتی نداشــتند؛ با وجود اینکه تعداد زیادی از واردکننده های لوازم لوکس موفق به دریافت ارز دولتی شدند 

اما ما را در دسته بندی ها قرار ندادند.
 با وجود اینکه برخی از کالاهای ما داخل ایران قابل تولید هســت اما همچنان اغلب این کالاها تولید داخلی 
ندارند و نیاز مبرم به واردات آنها وجود دارد و همین امر موجب شــده فعالیت های ما با چالش روبرو شــود و 
افزایش سرســام آور قیمت ها را داشته باشیم و نتیجه نهایی این اســت که این نوسانات بر روی قیمت نهایی 

حفاری تاثیر بر جای می گذارد.
در بخش معدن نیاز بر این اســت که در پیشامدهای کنونی آینده نگری داشته باشیم به این مفهوم که ممکن 
است تاثیر کوتاه مدت نداشته باشند اما در بلندمدت تاثیرگذاری مشهود می شود. کالای حفاری زمانی که وارد 
گمرک می شود ارزیاب ها و کارشناسان گمرک قادر به شناسایی آن نه از لحاظ قیمت، نه از لحاظ نوع کالا و نه 
از لحاظ کاربرد آن هســتند و ما همیشه با این مساله درگیر هستیم و شاید همین عدم شناخت ها باعث شده 
ما در بخش واردات هم محروم از ارز دولتی باشــیم و هم در بحث ارز دولتی مورد چشم پوشی قرار بگیریم به 

این مفهوم که کارشناسی های انجام شده برای تصویب قانون مشکل داشته است.
اگرچه تعدادی از دستگاه های حفاری در داخل کشور تولید می شود اما در حقیقت این تولید کفاف مصرف را 
نمی دهد، یا کیفیت لازم را ندارد یا تعداد تولید تامین کننده نیازها نیســت، همچنین این دستگاه ها در عمق 
زیاد پاسخگو نیستند؛ در کنار دستگاه ها، ما لوازم و ابزار حفاری هم داریم که آنها قطعا نیاز به واردات دارند، در 
این بخش می توان به مته ها و لوله های حفاری اشــاره کرد که در داخل کشور قابل تولید نیست. مشکل عمده 
ما بر روی لوازم حفاری درون چاهی است چرا که شرکت ها واردات این لوازم به صورت مرتب انجام نمی گیرد 
و آنچه که در حال حاضر انجام می شــود نیاز مقطعی اســت و زمانی که لوازم و ابزار نداشته باشیم حتی وجود 
دســتگاه هم کارآمد نخواهد بود. در حقیقت ما نیاز به مجوزی برای واردات کالای مورد نیاز اعضای پیمانکار 

داریم.
در پایان اینکه ما در اتحادیه حفاران غیرنفتی مثل خیلی از دیگر دوستان در انجمن ها و اتحادیه های دیگر، بیشتر 
با مشــکل تحریم های داخلی دســت و پنجه نرم می کنیم؛ در حقیقت تمام این مسایل را در یک جمله می توان 
خلاصه کرد: در شــرایطی که راه های زیادی برای دور زدن تحریم های خارجی وجود دارد ما راهی برای عبور از 
تحریم های داخلی نداریم! در دور پیشــین تحریم ها با پرداخت هزینه های بیشتر توانستیم کالاهای موردنظر را 

وارد کنیم اما آنچه که در حال حاضر راه حلی برای آن نداریم برخوردها و تحریم های داخلی است.

  

    حمیدرضا اسماعیلیان
عضو اتحادیه حفاران غیرنفتی  

من به شخصه پای دســتگاه های حفاری ایستادم و 
گمانه ای را از صفر آغاز کردم و به صد رساندم؛ البته 
پیشتر از آن و پس از پایان دوران تحصیل در تعدادی 
از دوره های آموزشــی که اتحادیه حفاران غیرنفتی 
برگزار کرد شــرکت کردم در کنار آن برخی دوره ها 
هم با کارشناسان خارجی که به دعوت شرکت های 
داخلی برگزار می شــد را گذراندم و تمام اینها پیش 
زمینه حضور مســتقیم من در بحث حفاری شد و بر 
همین مبنا شــرکت تصمیم گرفت در این زمینه به 
صورت علمی تر وارد شــود، برخی مقاله های علمی 
حفاری را با کمک دوســتان ترجمه کردیم که تمام 
دستورالعمل ها و استانداردهای حفاری در آنها وجود 
داشــت، در کنار آن به ترجمه کاتالوگ های حفاری 
هم پرداختیم اینکه هر ابزاری چه ســاختاری دارد 
و هر ســاختار متفاوت چه کارکرد متفاوتی را باعث 
می شود؟ در این ترجمه ها به جزییات مهندسی مته 
حفاری دســت یافتیم؛ تمام این ترجمه ها به صورت 
مقالات علمی کاربــردی در مجلات مختلف به چاپ 
رسید و منتشر شد، یکی از نکات مهم این بود که ما 
بسیاری از این اطلاعات را پیشتر در کشور نداشتیم 
و در حقیقت سطح علم حفاری در کشور بسیار پایین 
بود، به این شکل ما سعی کردیم ظرفیت علم حفاری 
را بالا ببریم و آگاهی ها را تکمیل کنیم. به مرور زمان 
به تکنولوژی ســاخت مته های حفاری رسیدیم ولی 
امکان تولید آن با توجه به نیاز خیلی پایین داخلی 
اقتصادی نبود و امکان صــادرات هم به دلیل وجود 

رقبای خیلی قوی خارجی وجود نداشت. 
در طول کار متوجه شدیم وسایلی خاص و پیشرفته 
به منظور حفاری در دنیا طراحی شــده و در بازار به 
فروش می رســد که ما در ایران نمونه آنها را نداریم 
مثل انحراف دهنده گمانه، وســیله ای که اگر گمانه 
دچار انحراف شود می تواند انحراف را بازگرداند، به 
عنوان مثال اگر قرار به انحراف در عمق خاصی باشد 
مثلا در عمق 50 متری قرار باشد 3 درجه زاویه ایجاد 
شود یا اینکه دستگاه در عمق 50 متری 6 درجه زاویه 
خطا گرفته باشد که نیاز به اصلاح دارد این وسیله به 
ایجاد انحراف یا اصلاح انحراف ایجاد شــده کمک 
می کند؛ در کنار آن می توان به Core oriented هم 
اشاره کرد بحث شناسه مغزه ها و علامت گذاری آنها، 
تصمیم گرفتیــم خودمان وارد کار شــویم و این 
تجهیزات را تولید کنیم به همین دلیل به عنوان پایان 
نامه مقطع فوق لیسانس بحث Core Oriented  را 
پیش گرفتم و آن را طراحی کردم و موفق به ساخت 
آن شدم، همچنین پس از آن موفق به ساخت انحراف 
دهنده هم شــدم؛ در حقیقت مخلص کلام اینکه 
حفاری اگرچه در ظاهر امری سخت و سطح پایین به 
نظر می رسد اما مبحث علمی پیشرفته و جذابی دارد 
کــه در صورت دنبال کردن آن بازار کار فوق العاده و 

اشتغال زایی بالایی هم ایجاد می کند.
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نخستین جشنواره و نمایشــگاه ملی فولاد ایران با حضور خداداد 
غریب پور رییس هیات عامل ایمیدرو، جعفر ســرقینی معاون معدن 
و صنایع معدنی وزیر صنعت معدن و تجارت، مهدی الیاســی معاون 
سیاست گذاری و توســعه معاونت فناوری ریاست جمهوری، محمود 
نیلی رییس دانشگاه تهران، رییس دانشگاه صنعتی اصفهان، حمیدرضا 
عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه، منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان، محمد کشانی مدیرعامل فولاد خوزستان، سید حسین 
احمدی مدیرعامل فولاد خراسان، اردشیر سعدمحمدی عضو هیات 
مدیره ایمیدرو، مهرداد اکبریان رییس انجمن سنگ آهن و جمعی از 
روسای تشــکل های زنجیره فولاد دی ماه در سالن همایش های برج 

میلاد برگزار شد.
دکتر سرقینی معاون معدن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
در آیین گشایش نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران گفت: صنعت 
فولاد به یکی از صنایع مهم تبدیل شــده و افتخار این مهم، برای فولادسازان 
و صنعتگران است. وی افزود: رتبه ایران در تولید فولاد از پانزدهم به دهم در 

جهان در سال جاری ارتقا یافته است.
ســرقینی خاطرنشان کرد: بیشترین توسعه در صنعت فولاد در دولت یازدهم 
بوده اســت. تا پیش از دولت یازدهم زنجیره فولاد به 120 میلیون تن رسیده 
بود اما امروز به 205 میلیون تن ظرفیت رسیده که گویای بیشترین توسعه در 

این صنعت در طول سال های اخیر است.
وی پــی ریزی توســعه صنعت فــولاد را از دولت مرحوم آیت الله هاشــمی 
رفســنجانی عنوان کرد و گفت: بازدهی صنعت فولاد 70 درصد است و دلیل 

آن این است که بیشتر واحدها در ابتدای راه اندازی هستند.
وی دستیابی به تولید 55 میلیون تن فولاد را دور از دسترس ندانست و گفت: 
تنش در صنعت فولاد در این چند وقت و پس از تحریم ها زیاد شده چون این 
صنعــت در جای جای زندگی مردم حضور دارد اما امروز این تنش به حداقل 
رســیده است. صادرات تا هفته قبل مشروط بود اما امروز دیگر تکلیف عرضه 
در بورس برداشــته شده و شرکت ها یا نمایندگان آنها، بدون هیچ محدودیتی 

می توانند صادرات داشته باشند.
معاون معدن و صنایع معدنی وزارت صنعت ادامه داد: همچنین شــرط خرید 
از بورس نیز برداشته شده و همه می توانند از بورس کالا خرید داشته باشند. 
عرضه اســلب نیز اختیاری شــد و در آینده این اتفاق برای سایر محصولات 

فولادی نیز خواهد افتاد.
وی در بخشــی از صحبت های خود این موضوع را نیز یادآور شد که به جهت 
رونــد کاهش قیمت ها، باید خود را برای ریــزش قیمت ها مطابق قیمت های 

جهانی آماده کرد.
سرقینی رشد وزنی صادرات فولاد را 10 درصد عنوان کرد و گفت: فولاد صد 
دلار ارزبری دارد و هنوز هم مواد اولیه گلوگاه این صنعت اســت. امیدواریم با 

نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران برگزار شد

بیشترین رشد صنعت فولاد 
در دولت های یازدهم و دوازدهم به دست آمد

صنعت فولاد در جای جای زندگی مردم حضور دارد
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اقداماتی از قبیل راه اندازی واحد الکترود گرافیتی در کشور، این 100 دلار ارزبری کاهش یابد.
وی بازگشت ارز را یک الزام قانونی دانست و تصریح کرد: تنها 10 درصد ارز فولادسازان مجوز 
اســتفاده در واردات آنها را دارد اما در حال مذاکره برای بازگشت ارز مازاد آنها هستیم. معاون 
وزیر ادامه داد: اکتشافات را به طور جدی پیگیری خواهیم کرد. در افق چشم انداز کمبود 80 

تا 100 میلیون تنی سنگ را خواهیم داشت.
ســرقینی در پایان عنوان کرد: کمیسیون معادن و صنایع معدنی مجلس همواره حمایت گر 

صنایع کشور بوده است.

سبحانی: بخش عمده صنعت فولاد در ایران 
بومی سازی شده است

دکتر بهرام سبحانی، رییس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نیز ضمن خوشامدگویی گفت: بر 
آنیم تا حلقه مفقوده بین تولیدکنندگان مواد مصرفی و فولادسازان را برقرار کنیم.

سبحانی عنوان کرد: امروز صفر تا صد خطوط کنسانتره، تغلیظ، احیای مستقیم، فولادسازی 
توسط شرکت های مهندسین مشاور ایرانی انجام می شود.

رییــس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تصریح کرد:  کاتالیســت ها که از عناصر حیاتی در 
کوره های احیای مستقیم به شمار می آیند در داخل کشور بومی سازی شده اند.

وی با اشــاره به اینکه در فرآورده های نســوز که تماما وارداتی بودند، امروزه در داخل کشور 
طراحی و اجرا می شود، تاکید کرد: همچنین اتوماسیون در داخل اجرا می شود.

سبحانی با بیان اینکه توانمندی های حوزه های مختلف زنجیره فولاد در داخل کشور، در یک 
جا به نام نخســتین نمایشگاه ملی فولاد در معرض دید قرار گرفته اند، ادامه داد: تمامی دانش 
تقریبا در ایران وجود دارد اما در برخی موارد که تولید اقتصادی مطرح باشــد از خارج کشور 

تامین می شود با این حال وابستگی ها به میزان بسیار قابل توجهی از بین رفته است.
رییس انجمن فولاد در رابطه با خصوصی ســازی شــرکت های فولادی و این صنعت توضیح 
داد: صنعت فولاد از سیســتم دولتی آغاز به کار کرد اما از دهه گذشته فولادسازی های بزرگ 
خصوصی شدند و بخش خصوصی به طور مستقیم وارد سرمایه گذاری در حوزه های مختلف 

صنعت فولاد شد.

غریب پور: امروز صاحب دانش و لیسانس در 
زنجیره فولاد هستیم

رییس هیات عامل ایمیدرو در مراسم افتتاح جشنواره ملی فولاد گفت: امروز صاحب دانش و 
لیسانس در زنجیره فولاد هستیم و توان تنظیم فرآیند و اجرایی در این زنجیره داریم.

 خداداد غریب پور در نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد با بیان این مطلب اظهار داشت: 
در پشت صحنه دستیابی به ظرفیت 33 میلیون تن فولاد، تلاش خستگی ناپذیر مردان و زنان 

این سرزمین نهفته است.
وی افزود: از ابتدای امســال تا پایان آبان، صادرات زنجیره فولاد به 3.2 میلیارد دلار رســید. 

اکنون در حال برگزاری جلسات با بانک مرکزی برای برون رفت از مشکلات ارزی هستیم.
رییس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه امسال حدود یک میلیارد دلار طرح افتتاح می شود، 

تصریح کرد: سال آینده نیز حدود 1.5 میلیارد دلار وارد مدار تولید خواهد شد.
وی افزود: نسبت ظرفیت به تولید حدود 70 است اما در طرح جامع فولاد به بیش از 70 درصد 

دست خواهیم یافت. البته این امر از موانع تولید است که برطرف باید شود.
غریب پور با بیان اینکه اکتشاف جزو سیاست های اصلی ایمیدروست و با جدیت دنبال می شود، 
گفت: از بخش خصوصی در اکتشــاف بهره می گیریم. اکنــون در این زمینه، تعامل بالایی با 

شرکت های خصوصی داریم.
وی افزود: صنعتگران باید ســخن خود را به راحتی به دولت منتقل کنند. در کنار هم بودن، 
نتایج فوق العاده ای به بار می آورد. استفاده از کنسرسیوم های خصوصی، از تجارب قابل توجه 
این مجموعه اســت. در واقع صنعت گران و ســرمایه گذران با هدایت دولت، توسعه را پیش  

خواهند برد. 
رییس هیات عامل ایمیدرو خاطرنشان کرد: توجه به مسوولیت اجتماعی و جلوگیری از تمرکز 
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سرمایه گذاری در یک نقطه، از سیاست های اساسی ایمیدرو به شمار می آید.
وی افــزود: ایمیدرو همــواره خود را متعهد به انجام اقدامــات لازم در حوزه 

مسوولیت اجتماعی می داند.
غریب پور به موضوع زیرســاخت ها به عنوان یکی از ضرورت های توســعه در 
بخش معدن و صنایع معدنی اشــاره کرد و گفت: زیرساخت ها را با هماهنگی 

دستگاه های مختلف توسعه می دهیم.
وی ادامه داد: جلســات ثمربخشی در وزارت صنعت، معدن وتجارت برای رفع 
مشکلات تامین مواد اولیه به ویژه سنگ آهن برای ذوب آهن اصفهان برگزار 

شده است.
رییس هیات عامل ایمیدرو بیان داشت: همکاری با واحدهای تحقیق و توسعه، 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان، آینده پژوهشی با هدف خلق ارزش را در 

اولویت قرار داده ایم.
وی افزود: اشتراک گذاری دانش از اقدامات اساسی ایمیدروست و در این زمینه 
پورتال جامع آموزش، پژوهش و فناوری ایجاد شــده و نتایج و دستاوردهای 

پروژه های پژوهشی در آن اشتراک گذاری می شود.
غریب پور اذعان کرد: اگر تحریم ها نبود شــاید برگزاری جشنواره برای بومی 
سازی معنای چندانی نداشت. چرا که در شرایط تحریم تامین قطعات اهمیت 

زیادی پیدا کرده است.
وی افزود: تامین مواد اولیه ای که در داخل نیست با هماهنگی بانک مرکزی و 

بخش خصوصی با هدف حذف موانع تولید انجام می شود.
رییس هیات عامل ایمیدرو در پایان گفت: از اصحاب رسانه و تشکل ها به ویژه 

در این رویداد تقدیر می کنیم.

نیلی احمدآبادی: ضرورت توجه دقیق 
به بخش تحقیق و توسعه

محمود نیلی احمدآبادی، رییس دانشــگاه تهران، در این مراسم با بیان اینکه 
ایران بهشــت منابع است اما آنچه که به منابع زیرزمینی ارزش می دهد منابع 
انسانی اســت، گفت: در دنیا در شاخص توسعه منابع انسانی رتبه پنجاهم را 
داریم اما در به کارگیری منابع انسانی در جایگاه 128 هستیم. به این معنا که 

در نحوه بهره برداری از این منبع اساسی دچار چالش هستیم.
وی افزود: توسعه کشور بدون درکنار هم قرار دادن منابع ممکن نیست.

نیلی احمدآبادی با اشــاره به اینکه اگر در بخش تحقیق و توسعه دقیق عمل 
نکنیم اتفاق ویژه ای در حوزه دانش و توسعه رخ نمی دهد، تصریح کرد: آمریکا، 
چین و کره در سرمایه گذاری در حوزه تولید دانش بالاترین سهم را دارند. به 
عنــوان مثال، کره جنوبی 4.3 درصد از تولید ناخالص داخلی را صرف تحقیق 

و توسعه می کند.
وی افزود: این رقم در ایران 12صدم درصد است که ممکن است دقیق نباشد 

و در حدود 7 دهم درست باشد.
رییس دانشگاه تهران گفت: باید به گونه ای در اقتصاد عمل کنیم که زیان های 

اعمال تحریم، عمدتا به تحریم کنندگان وارد شود.

فولادگر:  سهم 6.5 درصدی بخش 
معدن و صنایع معدنی در اقتصاد

حمیدرضا فولادگر، رییس کمیســیون حمایت از تولید نیز در این مراســم با 
اشــاره به اینکه ما فولاد کشور را صنعت پیشران می دانیم، تصریح کرد: سند 

ابلاغی استراتژی در بخش صنعت و معدن نداریم.
وی ادامه داد: صنایع معدنی و فولادی کشــور صنایع پیشــران اقتصاد ایران 
هستند و با توجه به مزیت های نسبی تولید فولاد در کشور نیروی انسانی خبره 

و فناوری های نوین جایگاه نخست را در اقتصاد کشور دارد.
ایــن نماینده مجلس گفت: در بحث بومی ســازی نیــز صنعت فولاد جایگاه 
نخســت کشور را دارد، بیان کرد: در حال حاضر سهم ایران در تولید فولاد در 

جهان 1.6 است.
وی با اشــاره به اینکه باید سهم صنایع معدنی و فولاد در تولید ناخالص ملی 
ایــران افزایش یابد، اضافه کرد: در حال حاضر مزیت نســبی داریم و هنوز تا 

وضعیت مطلوب فاصله داریم.
فولادگــر بر تکمیل زنجیره از تولید تا مصــرف در صنعت فولاد تاکید کرد و 
گفت: توســعه و تکمیل این زنجیره بهره وری و ســودآوری را در این صنعت 

افزایش می دهد.
وی با بیان اینکه مجوزهای بسیاری در حوزه صنایع فولادی صادر شده است، 
اما به سودآوری نرسیده، افزود: تدوین استراتژی واحد در حوزه صنایع و معادن 
شــرایط فعلی را بهبود و سبب تسریع در ســودآوری بهتر و بیشتر این حوزه 

خواهد شد.
این نماینده با تاکید بر عنوان بومی ســازی در این جشنواره تصریح کرد: در 
بومی سازی و تولید داخل این پیشنه غنی را داریم و ما باید سهم مان را بیش تر 

از این میزان فعلی کنیم.
وی بر استفاده از توان نخبگان و اجرای صحیح قانون برای رشد صنعت فولاد 
تاکید کرد و گفت: با اقدامات انجام شــده سامانه ای با محوریت وزارت سمت 
طراحی شده که تمام نیازمندی های صنعت فولاد و همه تامین کنندگان این 
حوزه در این سامانه ثبت نام و از ظرفیت های یکدیگر بهره برداری خواهند کرد.

فولادگر با اشاره به برگزاری جلسات متعدد برای حل مشکلات فعالین صنعت 
فولاد تصریح کرد: با حضور رییس بانــک مرکزی تصمیمات خوبی در حوزه 
ارزی گرفته و اجرا شــد و با توجه به این روند مجلس آمادگی حمایت از این 

موارد را دارد. 

 محلوجی:  همراهانی قوی تر از خویش 
انتخاب کنید

وزیر صنعت معدن و تجارت دولت سازندگی در نخستین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران گفت: متاســفانه مدیران کنونی دنبال مشــاوران بله قربانگو 
هستند و مشاوران شــان باید خط و مشی سیاسی یکسان با خودشان داشته 

باشند و همین است که راه به جایی نمی بریم.
حســین محلوجی در این مراســم عنوان کرد: روزی که دولت آقای هاشمی 
شــروع شــد، ما ارز نداشــتیم و در دوران پس از جنگ منابع محدودی نیز 
داشتیم، جاده توسعه کشور سنگلاخی بود به گونه ای که حتی بیش از سه روز 
ذخیره گندم نداشتیم و در پان شرایط از بین 400 نفر از کسانی که بیشترین 
ســابقه و نبوغ را داشتند به عنوان مشاور اســتفاده کردیم که هر کدام بسیار 

کارآمد بودند.
وی با اشــاره به اینکه اگر امروز دستاوردی را در صنعت فولادی داریم نتیجه 
تلاش این مدیران جهادی اســت که تحولات شگرفی را پس از جنگ در آن 
شرایط دشوار بوجود آوردند، افزود: من روی صحبتم به مدیران است و اینکه 

مدیران مشاوران و مدیران همراه خود را قوی تر از خویش انتخاب کنند.
محلوجی ادامه داد: در طول هشــت سال یک بخشنامه صادر کردم و تنها به 

دنبال مشاوران شایسته بودم.
این مســوول با سابقه در صنعت فولاد با اشــاره به اینکه زمانی که طرح قایم 
ذوب آهن اصفهان اجرایی شــد ارکستر ملی ایران سرودی را از این غرور ملی 
ســاختند و نواختند، اضافه کرد:  به واقع تاســیس ذوب آهن و فولاد مبارکه 
یک شکوه ملی بود اما متاسفانه با اعمال بخشنامه های نادرست راه را بعضا بر 

توسعه این صنعت ناهموار می کنند.
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وی یادآوری کرد: به خاطر دارم که در طول وزارتم در طی هشــت ســال تنها یک بخشنامه 
صادر کردم و آن این بود که هیچ کسی حق وضع بخشنامه را ندارد و همه باید تسهیل کننده 

صنعت باشند.
انعقاد تفاهم نامه همکاری میان انجمن ملی فولاد و صندوق نوآوری ریاست جمهوری

در نخستین جشنواره ملی فولاد ایران دو تفاهم نامه میان انجمن ملی فولاد با مرکز فرآوری 
مواد معدنی ایمیدرو و صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری منعقد شد.

تفاهم نامه ای میان دکتر سبحانی رییس هیات مدیره انجمن فولاد ایران و دکتر علی وحدت 
به نمایندگی از انجمن ملی فولاد با صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری به امضا 

رسید.
به موجب این تفاهم نامه شــرکت های دانش بنیان به انجمن معرفی می شــوند و در راستای 

انجام فعالیت های دانش بنیان همکاری های لازم صورت می گیرد.
همچنین تفاهم نامه ای میان انجمن ملی فولاد و مرکز فرآوری مواد معدنی ایمیدرو توســط 
دکتر ســبحانی و دکتر وفایی فرد منعقد شد که به موجب این تفاهم نامه شرکت های دانش 

بنیان موثرتر در خدمت صنعت فولاد ایران و توسعه آن هستند.
تجلیل از برگزیدگان صنعت فولاد

در انتهای این مراســم نیز از شــرکت های برگزیده در حوزه تامین تجلیل شد؛ همچنین از 
مدیران توسعه گرای آهن و فولاد ایران جهت تجلیل در جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران 
شامل اسحاق جهانگیری، حسین محلوجی، محمدتقی بانکی، علی شکریز، احمد علی هراتی 
نیک، مصطفی موذن زاده، محمد حسن عرفانیان آسیایی، علی پالیزدار، رضا اشرف سمنانی و 

سروش کامیاب نیز تجلیل به عمل آمد.
علاوه بر این از ســامانه جامع تامین کنندگان و فولادسازان و نیز اطلس ملی فولاد رونمایی 

صورت گرفت.
در حاشیه این جشنواره و نمایشگاه 30 کارگاه تخصصی از سوی انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران و فولادســازانی مانند فولاد مبارکه، فولاد تکنیک، فولاد خراســان، فولاد آلیاژی ایران، 
فولاد آلیاژی اصفهان، فولاد اسفراین، گســترش فناوری خوارزمی، کاوش جوش، ذوب آهن 
اصفهان، MME، نفت و گاز ســرو، ایران غلتک، هفت الماس و شرکت ورق های پوشش دار 

تاراز به شرح ذیل برگزار شد که با استقبال علاقمندان همراه شد:
1-  پنل ارایه تاریخچه اقدامات بومی ســازی و قطعات و تجهیزات و تکنولوژی های خطوط 

تولید صنعت فولاد ایران
IRC-marking 2-  پنل معرفی مدل بومی ارزیابی انطباق

3-  مطالعات امکان سنجی، مهندسی مفهومی و فرآیند یکپارچه زنجیره فولاد
4-  اتوماسیون صنعتی با رویکرد افزایش بهره وری، کاهش آلودگی و مصرف انرژی، بهسازی 

وافزایش طول عمر واحدهای صنعت فولاد
5- طراحی و ساخت تجهیزات تکنولوژیک صنعت فولاد

6- ساخت و تولید قطعات صنعتی مورد استفاده در صنعت فولاد
7- تعمیر موضوعی ترانس کوره قوس الکتریک با تقبل ریسک توسط مجتمع فولاد خراسان 

و شرکت توان تجهیز آسیا
8- طراح و ساخت سایلنسر کمپرسور سیل کارخانجات احیا مستقیم با همکاری مجتمع فولاد 

خراسان توسط شرکت صنعت پروژه توس
9- ســاخت )KT Injection System ( KT Lance کــوره قوس الکتریکی با حمایت 

مجتمع فولاد خراسان و شرکت همپای صنعت
10- تعمیر پمپ های واحد احیا با همکاری مجتمع فولاد خراسان و شرکت آب فلز پمپ
11- پنل تخصصی نقش شرکت های فولاد آلیاژی در بومی سازی و تولید محصول جدید

12- بومی ســازی فناوری توسعه کاتالیست های مورد اســتفاده در زنجیره تولید واحدهای 
احیای مستقیم

13- ارایه توانمندی های بومی سازی مواد مصرفی زنجیره فولاد از جمله پودر قالب از طریق 
مشارکت با شرکای اروپایی

14- ارایه و معرفی محصولات جدید فولاد مبارکه اصفهان در راســتای بومی سازی و توسعه 
تکنولوژی و اقتصاد مقاومتی )ورق های API  و آجدار و...(

15- مزایای استفاده از تیرآهن بال پهن H30 به جای تیر ورق
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16- تکنولوژی بومی و ایرانی PERED در گستره جهانی
 High-Tech 17- انتقال تجربیات موفق در حوزه صنایع تکنولوژی پیشرفته

High Volume-Low Margin با معرفی مدل کسب و کار
18- ارایه روش های بومی بهبود عمر و کارآیی غلتک های نورد

19- بررسی خواص متالوژیکی پوشش گالولوم و مواد مصرف آن
20- ســاخت قطعات ریخته گری، اســکلت فلزی و ماشین کاری در صنعت 

فولاد
21- مهندســی معکوس و ساخت اولیه قفسه کارتریج نهایی نورد در ایران با 

مشارکت  فولاد خراسان و گروه صنعتی آرکو )آلومینیوم رضا(
22- بومی سازی مبدل های صفحه وارداتی از کشور چین

23- طراحی مدل اقتصاد مقاومتی سرمایه گذاری های زود بازده شرکت های 
کوچک و متوسط )SME( در صنعت فولاد

24- نگهداری و تعمیرات خطوط زنجیره تولید فولاد
25- تولید فولادهای زنگ نزن آستنیتی و فولادهای سوپاپ

26- تولید فولادهای ابزاری کربن وکرم بالا
27- تولید اینگات با مقطع گرد
MS PlAN 28- ارایه برنامه

29- ارایه عملکرد دستگاه  تست شیرهای هیدرولیک ساخته شده در شرکت 
فولاد آلیاژی ایران

30- کسب دانش فنی و راه اندازی، نگهداری و تعمیرات سیستم موج گیری 
)AFC( اتوماتیک

در چهار روز نمایشــگاه علاوه بر برگزاری کارگاه های تخصصی، کارگروه های 
تخصصی هدایتگر و میزهای هدایتگر در 8 حــوزه و با رویکرد ایجاد فضایی 
برای سامان بخشی نیازهای شــرکت های فولادی و توانمندی تامین زنجیره 
آهن و فولاد و نیز فن بازار و شــرکت های دانش بنیان فولاد با 30 کانتر فعال 
بودند و شخصیت های مهمی از این نمایشگاه بازدید کردند که شامل مهندس 
ســیف الله امیری مدیرکل دفتر صنایع معدنــی وزارت صمت، دکتر گرمابی 
نماینده مردم نیشــابور در مجلس شورای اســلامی، معاونت اعتباری بانک 
صادرات، دکتر واعظ مهدوی مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان و 
سهامدار عمده فولاد خراسان، طیبه سیاوشی نماینده مجلس و دکتر سیاوشی 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی و بسیاری از مدیران و فعالان 

حوزه فولاد بودند.
همچنین از قطعات و تجهیزات بومی سازی شده شرکت ها رونمایی شد.
بیانیه پایانی نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران

در روز پایانی نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران و پس از امضای 
تفاهم نامه های شــرکت های فولادی با تامین کنندگان داخلی، بیانیه پایانی 
نخستین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران از سوی مهندس اسدااله فرشاد، 
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و مدیر عامل شرکت آهن 

و فولاد غدیر ایرانیان در 7 بند ایراد شد.
متن بیانیه به این شرح است:

اعضــا و هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فــولاد ایران، ضمن خیرمقدم به 
مهمانان محترم نخستین جشنواره این نهاد برخاسته از خانواده فولاد کشور 
و ضمن تبریک 50 ســالگی صنعت فولاد ایران در آستانه ورود به دهه ششم 

تاریخ فولاد ایران، این بیانیه را خطاب به ذی نفعان خود ایراد می کند.
صنعت فولاد ایران با عبور از مرز 25 میلیون تن تولید سالانه و قرار گرفتن در 
رتبه دهم جهانی، در حال نزدیک شدن به جایگاه شایسته خود در میان 30 
کشور فولادساز جهان است، در حالی که 10 سال پیش، ایران دومین واردکننده 
فولاد جهان بود و نیمی از مصرف فولاد کشور از خارج تامین می شد. با تلاش 
مدیران و کارشناســان پرتلاش این صنعت، در سال های آینده شاهد افزایش 

کمی و ایجاد ارزش افزوده از طریق تنوع هرچه بیشتر این محصولات خواهیم 
بود تا تولید داخلی فولاد بتواند علاوه بر هدف گیری بازارهای صادراتی در جایگاه 
واقعی خود یعنی به عنوان سکوی جهش صنایع پایین دستی ایفای نقش کند. 
برای دستیابی به این اهداف متعالی و با عنایت به موفقیت ها و تجربه های به 
 دست آمده، توجه به این موارد از تمام ذی نفعان به ویژه نهادهای سیاست گذار 

درخواست می شود.
نخست: اهمیت صادرات

کمی بیش از نیمی از فولاد تولیدی در ایران در داخل مصرف می شــود و با 
توجه به طرح های در دست اجرا در کمتر از 5 سال آینده، این نسبت به کمتر 
از 40 درصد بالغ می شود. صنعت فولاد ایران درحال حاضر و آینده نزدیک به 
طور حیاتی متکی به بازار پیچیده صادرات و تجارت جهانی خواهد شد. انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران انتظار دارد ضمن رفع موانع صادراتی و تسهیل این 
امر هر گونه تغییر در مقررات حاکم بر صادرات با کارشناسی دقیق و سنجش 

کامل پیامدهای تصمیم، انجام شود و از تصمیم های عجولانه دوری شود.
دوم: بازگشت ارز به چرخه تولید

با توجه به تشدید تحریم های ظالمانه علیه کشورمان و محدودیت های تامین 
ارز درخواست می شود برای رفع نگرانی ها بابت بازگشت ارز به کشور، صادرات 
به طور مستقیم از ســوی تولیدکنندگان یا شرکت های مورد معامله و تایید 
ایشان انجام شود. تاکید می شود تمام تولیدکنندگان فولاد ایران، ارز حاصل از 

صادرات را برای استمرار چرخه تولید به کشور بازمی گردانند.
سوم: رقابت برابر و مدیریت بازار داخل

با توجه به خصوصی سازی بیشتر کارخانه های دولتی و به چرخه تولید رسیدن 
کارخانه های بخش عمومی در سال های اخیر، لزوم تغییر رویکرد جدید دولت 
در نگاه برابر به تمام تولیدکنندگان اعم از خصوصی تاسیس شده و خصوصی 
شده، بیش از پیش اهمیت می یابد. برخورد نهادهایی از جمله بانک، مالیات، 
بیمه و… بین بنگاه های با ریشه مالکیت خصوصی یا دولتی، نیازمند یکسان 

سازی است.
چهارم: بومی سازی فناوری

صنعت فولاد ایران آماده اســت در آســتانه دهه ششم فعالیت خود و بر پایه 
تلاش های انجام شده در سال های گذشته، در سال تولید ملی نسبت به تلاش 
بیشتر برای بومی سازی بیشترین نیازها با همکاری و یاری متخصصان توانمند 
داخلی اقدام کند و با کمک خداونــد از این دور خطیر نیز عبور کند تا برگ 

دیگری بر افتخارات صنعتی جمهوری اسلامی ایران اضافه شود.
پنجم: روز ملی فولاد

در پایان از دولت محترم درخواســت می شود برای ثبت 23 دی به عنوان روز 
ملی فولاد ایران در تقویم رسمی کشورمان اقدام کند.

 ششم: ارتقای کیفیت محصولات فولادی 
در کنار توجه به ارتقای کمی تولید

دســت اندرکاران صنعت فولاد، خود را متعهد می دانند علاوه بر ارتقای کمی 
تولید فولاد کشــور برای ارتقــای کیفیت محصولات در حد اســتانداردهای 
جهانی، کاهش مصرف برق و گاز و به ویژه آب، حفاظت و حراســت از محیط 
زیست، سلامت کارکنان، ارتقای همه جانبه ســطح ایمنی و بهداشت فردی 
و جمعی، آموزش موثر کارکنان بهره بردار، بــالا بردن بازدهی و به کارگیری 
ظرفیت های اقتصادی و به روزرســانی فناوری، تلاش بیشتری کنند و در این 

راه دست مساعدت مسوولان ذیربط را به گرمی می فشارند.
هفتم: طرح جامع فولاد به عنوان سند ملی به رسمیت شناخته شود

طرح جامع توسعه فولاد با اعمال اصلاحات پیشنهادی تولیدکنندگان زنجیره 
فولاد به عنوان سند ملی، رسمیت یافته و از سوی همه تولیدکنندگان فولاد 

کشور رعایت می شود.



ماهنامه جهان معدن  شماره بیست وچهارم  دی 97 33
Jahane Madan

 رییس ســازمان نظام مهندســی معدن گفت: صیانت از مواد معدنی، 
هوشمند سازی و جذب بخش خصوصی سه اولویت اصلی این سازمان 
است.  داریوش اسماعیلی در دیدار با سرپرست استانداری خراسان رضوی گفت: 
در حال حاضر یکی از مشکلات و معضلات اصلی اقتصاد کشور ما نقدینگی بالا 

و سرمایه های سرگردان است. 
وی با اشــاره به تمرکز مجلس و برنامه ششــم در بخش معدن اظهار کرد: همه 
مسوولان باید به این موضوع مهم توجه داشته باشند و تمرکز بایسته و شایسته ای 
بر بخش معدن و صنایع معدنی داشــته باشــند تا بتوانیم بخشی از سرمایه ها و 
نقدینگی های سرگردان در کشور را به بخش معدن و صنایع معدنی سوق دهیم.

رییس نظام مهندســی معدن به مشــکلات بخش معدن در حوزه تصمیم گیری 
پرداخت و اظهار کرد: یکی از مشکلات اصلی در کشور ما تمرکز در تصمیم گیری ها 
است، به عنوان مثال اگر در این حوزه بخشنامه ای تصویب شود که اگر در صد متر 
مربع درختی وجود داشت نباید آن را قطع کنید، همین موضوع و مصوبه باید در 
جنگل های گلستان اجرا شود و در بخش کویری کشور نیز باید اجرا شود. در واقع 
هر تصمیمی که اتخاذ می شــود باید کاملا متناســب با استاندارد آن استان اجرا 
شود و به همین دلیل تصمیم به تشکیل شورای معادن استان ها گرفته شد.وی 
به تشــکیل شــورای معادن استان ها اشاره و تصریح کرد: تمام جهت گیری ها و 
تصمیمات در بخش معادن باید در شورای معادن انجام شود که متاسفانه در برخی 
استان ها، صرفا تصمیمات کوچک در این شوراها مطرح می شود و مسوولان از 
داشتن یک نقشه راه معدنی برای استان خود غافل شده اند.وی به تهیه و تدوین 
نقشــه راه معدن توســط دبیرخانه شورای معادن اشاره کرد و افزود: توقع ما این 
اســت که اســتان ها نقشه راه معدن داشــته باشند و آن را جدی بگیرند و آن را 
عملیاتی کرده و حتی از سایر استان ها نیز سبقت بگیرند که سرانجام این رویکرد، 

ارتقا و پیشرفت بخش معدن کشور است.
وی با اشاره به اینکه سازمان نظام مهندسی معدن تنها تشکل مردم نهادی است 
که قانون مختص به خود و اهداف تعیین شده دارد، به اولویت های این سازمان 
پرداخت و اظهار کرد: اولویت اول ســازمان نظام مهندســی معدن کشور صیانت 
از مواد معدنی است زیرا مواد معدنی تجدیدناپذیر است و در اکتشاف نیز چیزی 

تولید نمی کنیم.

 اســماعیلی با اشــاره به اینکه هوشمند سازی مجموعه نظام مهندسی معدن و 
معادن کشور، اولویت دوم سازمان نظام مهندسی معدن است، تصریح کرد: فساد 
مالی در دولت های مختلف خودنمایی می کند که برای حل آن تنها دو راه وجود 
دارد، ابتدا اینکه رسانه ها در بیان نظرات خود آزاد باشند و دوم اینکه همه موارد 

و مسایل بخش معدن، الکترونیکی و آنلاین باشد.
وی ادامه داد: به عنوان مثال در بخش معدن، پروانه های بهره برداری معادن به نام 
خانم های خانه دار ثبت شده که در این حوزه هیچ تخصصی ندارند و این مشکل 
تنها به دلیل عدم شفافیت شکل گرفته است. رییس سازمان نظام مهندسی معدن 
به اولویت سوم این سازمان پرداخت و اظهار کرد: جذب سرمایه گذار در بخش 
معدن و عجین شدن بخش خصوصی با این حوزه، سومین اولویت سازمان نظام 
مهندسی معدن محسوب می شود و باید زمینه و بستری را فراهم کنیم که بخش 
خصوصی در این حوزه ورود کند. وی با اشاره به اینکه استان خراسان رضوی یکی 
از بهترین استان ها در بخش نظام مهندسی معدن است، اظهار کرد: 37 هزار نفر 
عضو نظام مهندسی معدن در کشور وجود دارد که 3 هزار و 130 نفر از آنها در 
استان خراسان رضوی هستند و به سبب ایجاد اشتغال و سودرسانی در بخش های 
دولتی و خصوصی، تفاهم نامه هایی را با دســتگاه های مختلف همچون سازمان 
زمین شناسی، وزارت نیرو، صندوق بیمه معادن و چند دستگاه دیگر داریم که با 
توجه به این موضوع می توانیم در بخش های نظارتی و آموزشی وارد و اقدامات 
مفید و موثری را در حوزه های طراحی، نظارتی، پژوهش و آموزشی انجام دهیم. 
در ادامه، سرپرست استانداری خراسان رضوی نیز به ارایه توضیحاتی در حوزه 
معدن پرداخت و تاکید کرد: جذب ســرمایه گذاری در بخش معدن باید توســط 
ســازمان نظام مهندســی معدن صورت گیرد. قربان میرزایی در ادامه با اشاره به 
اینکه سرمایه گذاری در روستاها به این صورت در قانون مطرح شده است که 15 
درصد حقوق دولتی باید در منطقه ای هزینه شود که معدن در آن وجود داشته، 
اظهار کرد: زمانی که یک روستایی در وضعیت نامساعدی قرار دارد و ایجاد معدن 
در روستای وی سبب بروز ضرر و زیان شده است، قطعا در سرمایه گذاری بخش 
معدن همکاری نمی کند اما در صورتی که احداث معدن بتواند برای روســتا و 
روستاییان آبادانی به همراه داشته باشد، قطعا از سرمایه گذاری و احداث معدن 

استقبال خواهد کرد.

داریوش اسماعیلی عنوان کرد:

۳ اولویت سازمان نظام مهندسی معدن
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سي وسومین جلســه کمیسیون معادن   و  صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران این ماه با حضور دکتر 
خداداد غریب پور در ساختمان ایمیدرو برگزار شد. در این نشست صمیمانه 
اعضاي کمیســیون معدن و صنایع معدني از مشکلات و دغدغه هاي خود 
سخن گفتند و دکتر غریب پور رییس هیات عامل جدید ایمیدرو نیز از آنها 
خواست تا راهکارها و پیشنهادات خود را براي حل این مشکلات به صورت 
مکتوب به این ســازمان ارایه کرده تا در ارتباط با برطرف کردن آنها تدابیر 

مناسب اتخاذ شود. 
به گزارش جهان معدن؛ دکتر خداداد غریب پور در این نشســت از اقدامات ســازمان 
ایمیدرو سخن گفت و از حمایت این سازمان از مشارکت با بخش خصوصی در تحقق 
اهداف و افزایش سرمایه صندوق بیمه معدنی با هدف حمایت از معدنکاران خبر داد.

رییس هیات عامل ایمیدرو در این نشست اعلام کرد: سیاست ما در ایمیدرو به طور 
مشخص استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی با شتاب و انسجام بیشتر خواهد بود؛ 

چراکه اعتقاد داریم تحقق این مهم مشوق توسعه اقتصادی کشور است.
 وي در ادامه افزود: نقش ما به عنوان ایمیدرو ارایه خدمات به فعالان بخش معدن و 

صنایع معدنی و نقش بخش خصوصی همفکری با دولت است. 
دکتــر غریب پور با بیان اینکه در الگوی مشــارکت ایمیــدرو و بخش خصوصی باید 
اولویت ها مشخص شود، اظهارداشت: به طور حتم مشارکت بخش خصوصی و دولت 

در رفع موانع و تسریع عملیات های اجرایی پروژه ها موثر خواهد بود.
رییس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به توســعه همکاری های ایمیدرو با دانشگاه ها 
در بخش معدن و صنایع معدنی گفت: معدن و صنایع معدنی حوزه پیشــران اقتصاد 
کشور است و در راستای رشد و توسعه پایدار؛ باید پیوند اقتصاد معدنی و دانشگاه را 

مورد توجه قرار داد.
افزایش سرمایه صندوق بیمه معدنی

دکتر غریب پور در بخش دیگری از ســخنان خود از افزایش ســرمایه صندوق بیمه 
ســرمایه گذاری و فعالیت های معدنی خبر داد و گفت: افزایش سرمایه صندوق بیمه 
معدنی به 400 میلیارد تومان در دستور کار قرار دارد که امیدواریم اقدامات صندوق، 

حمایت از بخش خصوصی را سرعت بخشد.
ضرورت توجه به اکتشاف

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه از امضای تفاهم نامه با سازمان های انرژی 
اتمی و محیط    زیست در بخش اکتشاف معادن خبر داد و عنوان کرد: در زمینه اکتشاف 

تعامل با سازمان های انرژی اتمی و محیط زیست در دستور کار قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه با برنامه ریزی های صورت گرفته واگذاری پهنه های اکتشافی را ادامه 
خواهیم داد، افزود: ایمیدرو در حوزه اکتشــاف اقدامات قابل توجهی داشته است. در 

همین راستا با کمک بخش خصوصی برنامه ها با شتاب بیشتری دنبال خواهد شد.
ارایه پیشنهادات فعالان بخش خصوصی به ایمیدرو

رییــس هیات عامــل ایمیدرو در ادامه خطاب به فعالان بخش معدن و صنایع معدنی 
اعلام کرد: بخش خصوصی پیشنهادات مرتبط با بازار و صادرات بخش معدن و صنایع 
معدنی را به ما اعلام کند تا زمینه ایجاد ارزش  افزوده آماده و اثربخشی آن برای فعالان 

این حوزه و اقتصاد کشور محقق شود.
دکتر غریب پور ضمن تاکید بر زمینه ســازی پیشــرفت تکنولوژی در بخش معدن و 
صنایع معدنی گفت: پیشــرفت تکنولوژی، ایجاد ارزش افزوده در صنایع پایین دست 

این بخش را به همراه خواهد داشت.
تدوین طرح جامع مس، طلا، سرب و روی

دکتر بهرام شــکوری رییس کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران 
نیز در این نشســت ضمن اشاره به ظرفیت های قابل توجه ایمیدرو در حل مشکلات 
این حوزه اعلام کرد: با توجه به ظرفیت های ایران در حوزه معدن پیشــنهاد می شود 
همچون طرح جامع فولاد برای محصولاتی همچون مس، طلا، سرب و روی نیز طرح 

جامع تدوین کرد.
وي ادامه داد: ایران را در جهان با فولاد نمی شناســند؛ بلکه به نام طلا، مس، ســرب 
و روی می شناســند؛ بنابراین باید طرح جامع مس و طلا نیز مانند طرح جامع فولاد 
که از سوی شرکت فولاد تکنیک نوشته شد، نوشته شود و ایمیدرو نیز در این زمینه 

حمایت مالی کند.
دکتر شکوري افزود: کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی آمادگی دارد تا 

در دستیابی به اهداف مورد توجه این حوزه کمک رسان باشد.
وي در بخش دیگری از ســخنان خود از عنوان »ضرورت تولید با ضایعات صفر« در 
بخــش معدن و صنایع معدنی نام بــرد و در این خصوص گفت: هر چه تولیدات ما با 
ضایعات کمتری همراه باشد، شاهد کاهش باطله ها خواهیم بود و چاره ای نداریم جز 

در سي  وسومین جلسه کمیسیون معادن و صنایع معدني اتاق ایران به میزباني دکتر غریب پور تاکیدشد؛

 ارایـه راهکارها و پیشنهادات اعضاي کمیسیون 
به منظور حل مشکلات و دغدغه هاي معدني ها 

معصومه صالحي
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اینکه در فرآوری مواد معدنی به ســمت اســتفاده از فناوری هایی برویم که باطله ها را 
به صفر برساند.

وي گفت: ایمیدرو در زمینه حل مشــکلات معدنداران چه در زمان آقای کرباسیان و 
چه در زمان آقای غریب پور از ظرفیت های زیادی برخوردار بوده و هست. 

رییــس کمیســیون معادن و صنایع معدنــی اتاق بازرگانی ایــران در ادامه گفت: با 
افکار توســعه ای رییس هیات عامل ایمیدرو شاهد اتفاقات خوبی خواهیم بود و امروز 
نمایندگانی از تشــکل های معدنی در کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران 

حضور دارند که می توانند مشکلات حوزه خود را مطرح کنند.
وی با اشــاره به اینکه در باطله های ســنگ آهن 20 درصد ماده معدنی وجود دارد و 
خود آنها یک معدن است، گفت: در جریان هستیم که سازمان انرژی اتمی اطلاعات 
اکتشــافی خوبی دارد و می توان از این اطلاعات استفاده کرد. تا جایی که اطلاع دارم 
دکتر کرباســیان نیز بخشــی از این اطلاعات را خریداری کردند. اگر اطلاعات انرژی 
اتمی در اختیار فعالان این بخش قرار گیرد، بخشی از موازی کاری ها حذف می شود. 
در این نشست همچنین اعضای کمیسیون معدن و صنایع معدنی سخنانی را درباره 
برنامه ریزی برای تامین سنگ آهن در چشم انداز 1404، ارایه تسهیلات ویژه به فعالان 
این حوزه، توجه به اکتشــاف، تعادل در صادرات، واردات و فروش داخلی و همچنین 
تهیه بانک اطلاعاتی به روز در این حوزه مطرح کردند که بخشــي از این صحبت ها 

در ادامه مي آید.
دکتر سعدمحمدي: باید به اکتشاف نگاه ویژه کرد

دکتر ارشــیر ســعدمحمدي قایم مقام ایمیدرو نیز در این نشست با بیان اینکه برای 
چشم انداز فولاد یک پایش آنلاین در حال انجام است که مشخص کرده 32 میلیون 
تن ظرفیت وجود دارد، تاکید کرد: ســنگان باید طي 4 سال آینده به 40 میلیون تن 

تولید سنگ آهن برسد؛ از این رو باید به اکتشاف نگاه ویژه اي داشت. 
وی افزود: اطلاعات پهنه های مربوط به ایمیدرو براســاس شــرایط در اختیار بخش 
خصوصی قرار می گیرد، اما داده های خام این اطلاعات باید تحلیل شوند. به گفته وی 
کل بودجه 98 ایمیدرو 33 میلیارد تومان اســت. آیا می توان همه نیازهای زیربنایی 
را ایجاد کرد؟ متاســفانه 15 درصد حقوق دولتی هم برنگشته و هفته گذشته گفتند 
اوراق مشارکت 3 ساله می دهند، اما آیا پیمانکار این اوراق را قبول می کند؟ وی ابراز 
امیدواری کرد که نمایندگان مجلس شورای اسلامی کمک کنند تا رقم بودجه افزایش 
پیدا کند. وی در بخش دیگری از ســخنان خود از واحدهای فعال به ویژه در زمینه 
گچ و سنگ های تزیینی خواست در بخش خود تحرکی ایجاد کرده و به سمت تولید 
محصولات جدید و خلاقلانه بروند تا وضعیت بازار محصولات تولیدی این رسته نیز با 

در نظر گرفتن سلیقه مشتریان رشد کند و از وضعیت فعلی خارج شود.
شریفي: معادن در ایجاد اشتغال جایگاه مهمي دارند

احمد شــریفی دبیر انجمن ســنگ ایران هم در این نشســت اظهار کرد: در گذشته 
جلسه هایی با دکتر کرباسیان برگزار کردیم و امروز خوشحالم که دکتر غریب پور نیز 
نگاه مثبتی به عملکرد ما دارند. به گفته وی اگر قرار است به اشتغال فکر کنیم، در این 
میان معادن و صنایع کوچک جایگاه مهمی دارند. شریفی ادامه داد: یک تفاهم نامه با 
ایمپاسکو در زمینه معادن کوچک امضا کردیم. تقاضای ما این است که این تفاهم نامه 

محور قرار بگیرد تا با کمک ایمیدرو این بار به مقصد برسد.
قدیرقیافه: اکتشاف چندان مورد توجه قرار نگرفته است

قدیرقیافه عضو هیات مدیره انجمن سنگ آهن ایران نیز در این مراسم گفت: اکتشاف 
به عنوان اساســی ترین موضوع در معدن آنطور که باید مورد توجه قرار نگرفته است. 
البته از آنجا که دست دولت برای خرج  کردن بازتر از بخش خصوصی بوده، توانسته 
اقداماتی انجام دهد؛ اما بخش خصوصی نتوانسته به جایگاه در خور خود در اکتشاف 

دست یابد.
وي همچنین تاکید کرد : طي چند سال گذشته ایمیدرو به موضوع اکتشافات عمومی 
به ویژه ژیوفیزیک هوایی به خوبی ورود کرده است. در ژیوفیزیک هوایی در حال حاضر 
فعالان بخش خصوصی نیازمند دریافت اطلاعات منطقه در حوزه معادن خود هستند.

قدیرقیافه ادامه داد: بخش خصوصی آماده اســت این اطلاعات را از دولت خریداری 
کند. در این صورت می تواند سنگ آهن مورد نیاز افق 1404 را تامین کند. به گفته وي 

نهضت اکتشاف نیز مانند نهضت فرآوری باید راه اندازی شود و سازمان زمین شناسی 
در آن شرکت کند. در این زمینه می توان کنسرسیومی با حضور شرکت های بزرگ، 

ایمیدرو و بخش خصوصی تشکیل داد.
قدیرقیافــه گفت: متاســفانه در حــوزه فرآوری چیزی که مــورد غفلت قرار گرفته، 
باطله های معدنی است. با توجه به تکنیک های موجود بسیاری از باطله ها را می توان 
فرآوری کرد. در حقیقت بخش خصوصی خواهان دســتیابی به این باطله ها با کمک 

ایمیدرو برای فرآوری است.
حسینقلي: مرکز تحقیقات و فرآوري گسترده شود

حسن حسینقلي نایب رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران در 
این نشست خواستار تسهیل رابطه با ایمیدرو و تشکیل جلسه های ماهانه با آن شد. 
وي گفت: در گذشته ستاد سیاستگذاری سرب و روی در وزارتخانه وجود داشت که 
بسیار مفید بود و به معاون وزیر دسترسی داشتیم، رییس شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی نیز در آن حضور داشت، اما امروز این امکان وجود ندارد. خواسته ما این است 
که این ستادها احیا شوند و در این خصوص ضرورت وجود دارد. همچنین باید مرکز 

تحقیقات و فرآوری گسترده شود.
حســینقلی ادامه داد: دســتگاه های فرآوری زیادی در جهان وجود دارد که این مرکز 
می تواند آنها را وارد کند. وی گفت: صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
خوشبختانه فعال شده، اما متاسفانه سرمایه آن کم است. بهره ای که از معدنکار گرفته 

می شود نیز باید مورد بازنگری قرار گیرد و کم شود.
مرادلو: تعادل بر هم خورده است

یوسف مرادلو عضو کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران گفت: صنعت 
روی 475 هزار تن ظرفیت نصب شــده دارد که 22 درصد مواد اولیه از شــرکت تهیه 
و تولیــد موادمعدنی ایران و معادن کوچک و بقیه تا ظرفیت 45 درصد کارخانه ها به 
وســیله واردات تامین می شــود. در حال  حاضر همین میزان تولید کارخانه ها 6 برابر 
نیاز کارخانه های داخل است، اما تصمیم های اخیر تعادل صادرات و واردات و فروش 

داخلی آن را بر هم زده اند.
مرادلو افزود: از ســوی دیگر ما محصول مان را با تهدیدات تعزیراتی در بورس عرضه 
می کنیم، اما مشتری نیست؛؛ زیرا مشتری هم از آن طرف محدود و محدودتر می شود. 
وی ادامه داد: خواهش ما این است که پشت درهای بسته برای صنایع تصمیم گیری 
نشود. امروز کارخانه ها دچار مشکل شده اند و تا این لحظه 8 کارخانه بسته شده است.

جمشیدي: معادن سنگ توجیه اقتصادي ندارند 
رضا جمشیدی رییس کمیسیون معادن اتاق ارومیه نیز در این جلسه گفت: پهنه های 
ایمیدرو در استان به دلیل کمبود وقت راکد شده اند و فعالیتی نمی کنند. اگر مقدور 

است می توان قراردادی با نظام مهندسی دراین خصوص امضا کرد. 
وی ادامه داد: 3 سال است طرح سنگبری بزرگ  مقیاس تدوین شده، اما هنوز کلنگ 
آن به زمین نخورده اســت. از طرفی دیگر به صادرات ســنگ  کوپ که 3 مرحله روی 
آن فرآوری می شــود، 70 درصد تعرفه صادراتی بســته شده و در عمل تمام معادن را 
از توجیه اقتصادی انداخته است. از طرفی کارخانه فرآوری سنگی هم وجود ندارد تا 
سنگ های کوپ را در آن برش بزنیم. پس ضرورت دارد هرچه زودتر واحد سنگبری 
بزرگ به بهره برداری برســد تا مانع خام فروشــی شــود. بازار هدف نزدیک ماست و 

می توانیم به آن نفوذ کنیم، اما این واحد باید زودتر راه اندازی شود.
اقبالیون: صنعت گچ فراموش شده است

ابوالفضل اقبالیون عضو هیات مدیره انجمن گچ ایران نیز در این نشست گفت: امروز 
تمام توجه به صنایع بزرگ اســت؛ در حالی که پیش از انقلاب صنعت گچ کشــور 
بزرگ ترین کارخانه ها را داشت، اما در این 40 سال اتفاقی رخ نداده است. وي همچنین 
افزود: صادرات، اندک و با نرخ بسیار کم است، اما در جهان ارزش افزوده گچ از سیمان 
بیشتر است. وی افزود: ایران در مناطق مختلف خود گچ دارد و می تواند صادرات انجام 
دهد. امروز معادن به دلیل در اختیار نداشتن فناوری نمی توانند نیاز مشتری را تامین 
کنند. اقبالیون گفت: امروز نیازمند فناوری و ماشــین آلات هستیم. آیا باید جمعیت 
حاضر در صنعت گچ فراموش شــود؟ آیا صنایع کوچک و متوســط که در جهان پایه 

توسعه هستند، باید فراموش شوند؟
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در آیین تجلیل از صادرکنندگان نمونه استان اصفهان با حضور 
دکتر رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت؛ شرکت ذوب آهن 
اصفهان به عنوان صادرکننده نمونه ملی در استان مورد تجلیل 
قرار گرفت و لوح و تندیس ویژه به مهندس یزدی زاده مدیرعامل 

این شرکت اهدا شد.
به گزارش روابط عمومي شــرکت ذوب آهن اصفهان؛ در آستانه چهلمین 
ســالگرد پیروزی انقلاب شــکوهمند اســلامی ایران این آیین با حضور 
دکتر رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت و هیات همراه، استاندار 
اصفهان، تعدادی از نمایندگان این اســتان در مجلس شــورای اسلامی، 
جمعی از مســوولان بخش های دولتی و خصوصــی و همچنین فعالان 
عرصــه صادرات در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی اصفهان 

برگزار شد.
مهنــدس یزدی زاده در حاشــیه آیین مذکور ضمن تبریک کســب این 
موفقیــت به تمامي کارکنان تلاشــگر ذوب آهنی؛ عوامــل انتخاب این 
شــرکت به عنوان صادرکننده نمونه ملی را بدین شــرح بیان کرد: تداوم 
رشــد صادرات این شرکت طی ســال های اخیر، افزایش تعداد بازارهای 
هــدف صادراتــی، توجه خاص بــه صادرات محصولات به کشــورهای 
آفریقایی، آسیای جنوب شرقی و کشورهای اروپایی، صادرات محصولات 
فولادی با ارزش افزوده بالاتر، تنوع در روش های پرداخت، حفظ کیفیت 
برتــر محصولات، همکاری نزدیک با موسســات مالــی و اعتباری نظیر 
صنــدوق ضمانت صادرات ایران، ثبت جهانــی برند و لوگوی ذوب آهن 
اصفهان ESCO ،ZOBESCO  حضور موفق و پررنگ در همایش ها 
و ســمینارهای تخصصی بین المللی و ایراد ســخنرانی، استفاده بهینه از 
قوانیــن مرتبط بر واردات و صادرات کالا به ویژه در ارتباط با اســترداد 
حقوق ورودی و رفع تعهد از پروانه های کالاهای وارداتی از محل صادرات.

مهندس یزدی زاده با اشاره به رشد تولید محصولات ساختمانی در کشور 
گفت: شــرکت ذوب آهن اصفهان به عنــوان بزرگترین تولیدکننده این 
محصــولات دو هدف عمده را مدنظر دارد که شــامل تولید محصولات 
صنعتی جدید و توســعه صادرات اســت که تمامی تلاشــگران شرکت 

ذوب آهن در دستیابی به این دو هدف نقش آفرین هستند.
وی در خصــوص موانــع توســعه صــادرات گفت: در ایــن خصوص با 
چالش هــای بیرونی و داخلی مواجه هســتیم که عمــده موانع بیرونی 
مربــوط به تحریم های ظالمانه غرب اســت. موانع داخلی هم مربوط به 
تعدد بخشــنامه های دولتی اســت که وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
خصوص رفع این موانع برنامه های سازنده ای را اعلام کرد و با شکل گیری 
کارگروه های مربوطه به زودی شــاهد رفع این موانع و توســعه صادرات 

خواهیم بود.
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن با اشــاره به اینکه مجموعه مشــکلات از 
جمله تحریم ها موجب ســختی صادرات در سالجاری شده است، گفت: 
با اقدامات و تلاش های صورت گرفته امسال نیز صادرات خوبی خواهیم 

داشت و خبرهای خوبی در این زمینه به زودی منتشر می شود.
گفتنی اســت پیش از این  شــرکت ذوب آهن اصفهان در آیین  روز ملی 
صادرات نیز به عنوان صادرکننده نمونه ملی معرفی شد و نشان صادراتی، 
لوح ســپاس و تندیس ویژه به مهندس یزدی زاده مدیرعامل این شرکت 

اهدا شده بود. 
شــایان ذکر است در سالجاری ذوب آهن اصفهان تنها شرکتی است که 
در گروه محصولات فولادی به عنوان صادرکننده نمونه ملی انتخاب شد. 
این شــرکت تاکنون شش بار طي سال های 80، 85، 88، 91، 92 و 95 
صادرکننده نمونه ملی کشور و در سال 93 صادرکننده ممتاز کشور شده 

بود.

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت صورت گرفت؛

 تجلیل از ذوب  آهن 
به عنوان صادرکننده نمونه ملی استان اصفهان
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نمایشگاه و جشنواره بومی سازی فولاد را چگونه ارزیابی می کنید؟
نمایشگاه و جشنواره بومی سازی صنعت فولاد؛ ابتکار بسیار خوبی است که انجمن 
تولیدکنندگان فولاد آن را برگزار کرد. طبیعی است زمانی که شرکت های فولادی 
دور هم جمع می شوند، بهتر می توانند نیازهای خود را مطرح  کنند و شاهد توانایی  
همدیگر هســتند؛ یعنی می توانند هم افزایی ایجاد کنند و اتفاق های خوبی برای 
تعامل بیشــتر به وجود خواهد آمد. البته توانایی های بسیاری در شرکت ها وجود 
دارد که به دلیل دوری کارخانه ها برای همدیگر شــناخته  شــده نیستند. در کل 
اجتماع خوبی است که فولادی ها دور همدیگر جمع شوند تا از نزدیک با یکدیگر 
تبادل اطلاعات کنند. به نظر می رســد این گردهمایی اقدام بســیار مثبتی است. 
فولاد هرمزگان نیز با توان بالا در این نمایشــگاه شــرکت کرد. در حقیقت تحریم 
فرصت مناســبی برای بومی ســازی قطعات، تجهیزات و ماشین آلات فراهم کرده 
است؛  چراکه  به  واسطه بومی سازی می توان نیازها را بر مبنای توانایی های موجود 
برطرف کرد. هم اکنون توانایی های بسیار خوبی برای ساخت داخل کردن قطعات 
و تجهیزات مورد نیاز در کشــور وجــود دارد، اما به دلیل پراکندگی؛ اطلاعاتی از 

آنها در دست نیست که اینگونه نمایشگاه ها می تواند چنین فرصتی را مهیا کند.
 شــرکت فولاد هرمزگان تا چه اندازه تجهیزات و قطعات خود را 

بومی کرده است؟
شــرکت فولاد هرمزگان دپارتمان بومی ســازی را پیش از اینها تشکیل داده بود. 
وظیفه این دپارتمان شناســایی قطعات و مواد اولیه  و مواد مصرفی شــرکت است 
که در قالب گروه های کاری با گروه بهره برداری و بخش خرید و R&D همکاری 
کرده و ســعی می کند با همکاری شرکت های دانش بنیان و صنایع داخلی کشور 
نیازهای داخلی شــرکت را برطرف کند. ما در نمایشــگاه سعی کردیم هم توانایی 
شرکت را به نمایشگاه بگذاریم و هم کارهایی که در زمینه بومی سازی در کارخانه 

انجام شده است را نشان دهیم.
 تولید شرکت فولاد هرمزگان طي 8 ماه امسال چقدر بوده است؟

طي 8 ماه امسال شرکت فولاد هرمزگان 980 هزار تن تولید داشت و تا پایان سال 

به اهداف خود در این زمینه دست خواهیم یافت. البته با توجه به محدودیت هایی 
که در نیمه دوم سال با آن رو به  رو شده ایم؛ روند کار و تولید تا حدی سخت تر از 

نیمه نخست سال شده است.
 اهداف صادراتی شرکت فولاد هرمزگان تا چه اندازه محقق شده است؟

صادرات شــرکت تا اندازه ای تحت تاثیر تحریم ها قرار گرفته است. البته به دنبال 
راهکارهایی در این خصوص هســتیم که محدودیت های تحریم ها را کم کنیم و 

صادرات همانند گذشته ادامه یابد.
 ســال گذشته فولاد هرمزگان یکی از شــرکت های سودده بود. فکر 

می کنید این شرکت امسال تا چه اندازه می تواند سودده باشد؟
امیدواریم این شرکت براي سالجاري هم سودده باشد،؛ اما تحریم ها نیز ممکن است 
در این زمینه تاثیرگذار باشــند. البته در این خصوص به زمان بیشتري نیاز داریم 
که جلوتر برویم تا افق های روشــن تری را ببینیم، اما تمام سعی ما این است که با 
استفاده از امکانات داخلی بتوانیم تولید را سرپا نگه داریم و صادرات نیز پیگیری 

شود تا سودآوری همچنان حفظ گردد.
 آیا شرکت فولاد هرمزگان با مشکل تامین مواد اولیه روبه رو نیست؟

در تامین برخی مواد اولیه با مشکل روبه رو هستیم؛ حتی در تامین برخی موادی 
که در داخل کشور تامین می شود نیز با مشکلاتي روبه رو هستیم. به همین دلیل 
باید برای تامین مواد اولیه ای که به کشــور وارد و به ماده دیگری تبدیل می شود؛ 
فکری کرد. برای مثال برخی نسوزها وارداتی هستند که باید آنها را به کشور وارد 
و فرآوری کرد. بنابراین باید به مواد اولیه ای که پایه کار کارخانه های دیگر اســت، 
توجه کنیم؛ چراکه این شرکت ها هستند که این مواد اولیه را فرآوری می کنند و 
بــه فولادی هــا می دهند تا بتوانند به تولید خود ادامه دهند. در هر حال در زمینه 
تامین مواد اولیه می توان کارگروه هایی در ســطح وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تشکیل داد و در زمینه تامین برخی مواد اولیه فولادسازان از جمله الکترود گرافیتی 
و برخی نسوزها که در تولید و کیفیت تولید اثرگذار هستند، فعالیت کرد تا بتوان 

آنها را در داخل یا خارج به طریقی تهیه کرد.

 ارزانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
تاکید کرد:

 عبور از دره تحریم ها 
با استراتژی بومی سازی

شرکت فولاد هرمزگان با ظرفیت فولاد 1.5 میلیون تن تختال در نیمه نخست امسال با تولید ۹80 هزار تن به اهداف خود دست یافته است.
این شــرکت با ایجاد یک دپارتمان بومی سازی در داخل مجموعه؛ توجه به این امر مهم را در برنامه های خود قرار داده است. همچنین شرکت فولاد هرمزگان به 
عنوان یک شرکت توانمند در نخستین نمایشگاه و جشنواره بومی سازی صنعت فولاد که 17 تا 20 دی در تهران برگزارشد، حضور داشت. در همین خصوص فرزاد 

ارزانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت وگویی با روزنامه صمت انجام داده که در ادامه می آید:
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هم زمان با ایام فرخندۀ میلاد حضرت زینب 
کبری )س(، مراسم ســالروز افتتاح شرکت 
فولاد مبارکه با حضــور مدیرعامل، معاونان 
و مدیران، جمعــی از کارکنان فولاد مبارکه 
، مدیرعامل باشــگاه ، کادر فنی و اعضای 
تیم فوتبال فولاد مبارکۀ ســپاهان در محل 
برگزاری همایش های فــولاد مبارکه برگزار 

شد.
 به گزارش خبرنگار فولاد، در این مراســم باشکوه، 
مهندس حمیدرضا عظیمیان طی سخنانی ضمن 
تبریک ایام میلاد اســوۀ صبر و استقامت حضرت 
زینب )س(، از تلاش همۀ مدیران و کارکنان فولاد 
مبارکه از دوران ســاخت تاکنــون قدردانی کرد و 
گفت: نتیجۀ تلاش همۀ این بزرگ مردان این است 
که تولید در فولاد مبارکــه از 2/7 میلیون تن در 
ســال 1372 به 7/2 میلیون تن در ســال 1397 
افزایش یافته و تاکنون 106 میلیون تن محصولات 
این شرکت به بازارهای داخلی و جهانی ارسال شده 

است.
مدیرعامل فــولاد مبارکه از دســتیابی به رکورد 
کمترین میزان مصرف آب به میزان 2/7 مترمکعب 
بر تــن تولید تختال، رشــد 11 درصــدی تولید 
فولاد خام، رشــد 10 درصــدی تولید کلاف گرم، 
بهره برداری از طرح های توسعۀ مجتمع فولاد سبا 
و دستیابی به ســطح زرین جایزۀ EFQM بنیاد 
مدیریت کیفیــت اروپا در ســال 2018 به عنوان 
بخشی از دستاوردهای مهم فولاد مبارکه در سال 

جاری یاد کرد.
وی در ادامه با اشــاره به شرایط حاکم بر بازارهای 

داخلی و مشکلاتی که دشــمن تلاش کرده است 
برای کشــور ما به وجود آورد، خاطرنشــان کرد: 
این که دشمن تلاش دارد چرخ اقتصاد کشور ما را 
متوقف کند موضوع جدیدی نیســت؛ اما مدیریت 
و کارکنان فولاد مبارکه با درک صحیح از شــرایط 
موجود و اهداف ترسیم شــده، با کمک و همدلی 
بیشتر مصمم اند تا مشکلات را همانند قبل از پیش 
رو بردارند. به خاطر داشــته باشــیم که مشکلات 
کوچک ترین خللی در ارادۀ پولادین کارکنان فولاد 

مبارکه ایجاد نخواهند کرد.
وی از ناامیــدی به عنوان تنها عنصری که می تواند 
انسان را از پا درآورد، یاد و تصریح کرد: با توکل بر 
خدا و با برنامه ریزی های حساب شده ای که با همت 
بلند مدیریت و کارکنان تدارک دیده ایم، برای همۀ 
موضوعات به دنبال راهکارهای مناســب هستیم و 
اجازه نخواهیم داد که گام های استوارمان متزلزل 

شود.
توجــه روزافزون به بومی ســازی تجهیزات بخش 
دیگری از ســخنان مدیرعامل فــولاد مبارکه بود. 
وی در این زمینه گفت: با قوت بیشــتری نسبت به 
گذشــته در این مســیر گام برخواهیم داشــت؛ 
همچنان که در نمایشــگاه بومی ســازی تهران با 
همکاری شرکت های سازندۀ داخلی و شرکت های 
دانش بنیان به راهکارهای ارزشمندی دست یافتیم.
مهندس عظیمیان با تأکید بر این که فولاد مبارکه 
حرکت جمعی متوازن را در دســتور کار خود قرار 
داده است، گفت: ما این شعار را در کاهش هزینه ها، 
بومی ســازی تجهیزات و بهره وری و تعالی نیروی 
انسانی با قوت هرچه بیشتر عملیاتی خواهیم کرد.

مدیرعامــل فولاد مبارکه با اشــاره بــه آموزه ها و 
دستاوردهای هشت سال دفاع مقدس گفت: امروز 
دشــمن، جنگ اقتصادی به راه انداخته است، اما 
مــا در دوران دفاع مقدس یــاد گرفتیم تا آخرین 
نفس و آخرین قطرۀ خون در راه سربلندی کشور 

ایستادگی و مبارزه کنیم.
بخش دیگری از ســخنان مهنــدس عظیمیان به 
عملکرد کارکنــان اختصاص یافــت. وی در این 
خصوص تصریح کرد: کار و تلاش برای سربلندی و 
عزت کشور وظیفۀ همۀ مدیران و کارکنان شرکت 
و قدردانــی از این مجاهدت ها بــر عهدۀ مدیریت 
ارشــد ســازمان اســت که صمیمانه از همۀ این 

تلاش ها قدردانی می کنیم.
وی از تـــــــــوجه شــــــــــرکت فــــولاد 
مبـــارکه به مسئولیت های اجتماعی به عنـــوان 
یکی دیگــر از راهبردهای اصلی شــرکت یاد کرد 
و با تأکید بر این که فــولاد مبارکه همانند قبل به 
مسئولیت های اجتماعی خویش پایبند است، اظهار 
داشت: در چارچوب مقررات شرکت، در این راه نیز 
همچنان در خدمت مردم شریف کشور خواهیم بود 
و تلاش خواهیم کرد در ایــن خصوص به گونه ای 
عمل کنیم که در مسیر توســعۀ متوازن و با ارائۀ 
خدمات هرچه بیشتر به جامعه، ازجمله حمایت از 
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان و ورزش، شور و نشاط 

و امید بیشتری برای هم وطنان به ارمغان آوریم.
مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش پایانی ســخنان 
گفت: ان شــاءالله بــا همت و همدلــی مدیریت و 
کارکنان شرکت و با حمایت همۀ مسئولان، از این 

پس نیز بر مشکلات غلبه خواهیم کرد.

 مدیرعامل فولاد مبارکه در مراسم گرامیداشت سالروز افتتاح شرکت:

2۳ دی ماه سالروز اقتدار صنعت فولاد کشور است 
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محمد کشانی مدیرعامل شــرکت فولاد خوزستان برای دومین سال 
متوالی به عنوان مدیر نمونه جهادی کشــور در سال ۹7 انتخاب و لوح 

تقدیر خود را از مسئولان دریافت کرد.
به گزارش روابط عمومي شــرکت فولاد خوزســتان؛ پنجمیــن همایش ملی 
مدیریت جهادی با رویکرد "40 سالگی انقلاب، ملت ایران، ایستاده بر آرمان ها 
" و با هدف تجلیل از مدیران جهادی کشور در سالجاري در مرکز همایش های 
بین المللی صدا و سیما با حضور مسئولان بلندپایه کشوری و لشکری برگزار شد.

در ابتدای این مراســم سردار ســرتیپ ســپهر دبیرکل این همایش به معرفی 
انجمن مدیریت جهادی به عنوان یک ســازمان مردم نهاد پرداخت و تاکیدکرد: 
این انجمن بدون اســتفاده از امکانات دولتی و تنها با حمایت و کمک های مردم 
و خیرین فعالیت می کند؛ لباس ســبز سپاهی که من پوشیدم نیز لباس جهاد و 

نماد روحیه انقلابی است.
وی افزود : در این همایش از 25 مدیر ممتاز و جهادی کشــور که طی یکسال 
گذشته شناسایی شــده اند، تجلیل شد. دبیرکل همایش ملی مدیریت جهادی، 
روحیات، ایثار و ساده زیستی مدیران را از شــاخصه های اصلی انتخاب مدیران 

جهادی در این همایش عنوان کرد.
سردار سپهر با اشــاره به ماهیت انجمن مدیریت جهادی اظهارکرد: این انجمن 
بر اســاس مطالبات، رهنمودها و انتظارات مقام معظم رهبــری در حوزه عزم 
ملی و مدیریت جهادی فعالیت می کند و بر این باوریم که برای حل مشــکلات 
اقتصادی، دیپلماسی دفاعی، امنیتی و ســازندگی و خدمت رسانی نیاز به تفکر 
و مدیریت جهادی و انقلابی اســت و اعتقاد داریم همانگونه که طي 40 ســال 
گذشــته هر وقت در نقاط عطف انقلاب نیاز به یک حرکت پرتلاش داشتیم، با 
نگاه و انگیزه و روحیه جهادی آن بن بســت ها را دور زدیم و موانع را برچیدیم. 
در ادامه دکتر کاوه پزشــک رئیس انجمن مدیریت جهادی کشور تصریح کرد: 
شاکله اصلی این انجمن به عنوان یک سازمان مردم نهاد شکل گرفت تا با ایجاد 
پایگاهی دائمی براي تقویت و ترویج فرهنگ جهادی در بین مدیران و مسئولان 
کشور، شناســایی نقاط قوت و ضعف مدیران در راســتاي رشد و تعالی، تلاش 
برای ایجاد همدلی، همگرایی و اتحاد مدیران و هم افزایی قوای کشور، همچنین 
تقویت و ترویج فرهنگ حفاظت از منابع و منافع کشور بین مدیران و مسئولان 
بتواند نقش مدیریت جهادی را در سیاســت ها و تصمیم گیری های کلان کشور 

تبیین کند.

محمد کشانی مدیرعامل شــرکت فولاد خوزســتان در حاشیه این همایش 
گفت: امروز شرکت فولاد خوزستان با نگاه انقلابی و جهادی سعی بر آن دارد 
براي پیشــبرد اهداف نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران قدم های موثری 
بردارد. وی افزود : افتتاح ورزشگاه فولاد خوزستان، تولید پایدار و بدون وقفه، 
صــادرات بیش از 73 درصد از محصولات و ارزآوری برای کشــور، کلنگ زنی 
کارخانه مگامدول آهن اســفنجی و کلنگ زنی بزرگترین پســت GIS برق 
کشــور، خرید 67 درصد از سهام شــرکت صنعتی و معدنی توسعه ملی براي 
تامین کنســانتره و گندله مورد نیاز، خرید 65 درصد از سهام شرکت صنعت 
فولاد شادگان در راســتای افرایش تولید و اشتغالزایی برای جوانان منطقه از 

جمله اقدامات این شرکت است. 
مدیرعامل شــرکت فولاد خوزســتان تصریح کرد : در حوزه مســئولیت های 
اجتماعی نیز کارهای بزرگی نظیر توســعه فضای سبز به مساحت بالغ بر 500 
هکتار، کمک به مناطق محروم و مدارس، ویزیت رایگان بیماران و تامین دارو و 
راهســازی به سرانجام رسیده است که این اقدامات با نگاه و تفکر جهادی شکل 
گرفته و گوشــه ای از فعالیت های شرکت فولاد خوزســتان به شمار می رود و 
تلاش داریم در آینده با همین رویکرد جهادی و تفکر انقلابی گام های بلندتری 

برداریم .
شرط فولاد خوزستان برای بازگشت دوباره به بازار اروپا

کشاني در ادامه با بیان اینکه با راه اندازی کارخانه 2.5میلیون تنی گندله فولاد 
خوزستان در سال 98 شــاهد افزایش سوددهی این شــرکت خواهیم بود، به 
سرمایه گذاری عظیم در معادن شرق کشور اشاره کرد و گفت: مصوبه اخیر ارزی 
مبنی بر بازگشــت ارز حاصل صادرات به کشور دشواری هایی را برای ورود مواد 
اولیه مصرفی فولاد سازان ایجاد کرده است. در همین راستا از دولت خواستاریم 
این ارز را در تملک شــرکت های فولادی قرار دهند تا با تهاتر شــمش فولاد با 
مواد اولیه بتوانیم به بازارهای جدید صادراتی دسترســی پیدا کنیم. کشانی در 
پایان تاکید کرد: متاســفانه به دلیل تحریم ها شرکت فولاد خوزستان بازار اروپا 
و امارات را از دست داد و محصولات این شرکت بیشتر به آسیای جنوب شرق و 

هند صادر می شود.
گفتنی است محمد کشانی مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان برای دومین سال 
متوالی به عنوان مدیر نمونه جهادی کشور در این همایش انتخاب و لوح تقدیر 

خود را از مسئولان همایش دریافت کرد.

محمد کشانی به عنوان مدیر نمونه جهادی کشور انتخاب شد
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 پیش بینی ها نشــان می دهد که در سال 201۹ تقاضا برای فولاد رشد خود را 
ادامه دهد اگرچه شــتاب آن چندان بالا نخواهد بود. از عوامل کاهش شتاب 
در رشد تقاضای فولاد برای سال 201۹ می توان به فضای نااطمینانی به دلیل 
تداوم تنش های تجاری و بی ثباتی واحد های پولی اشاره داشت. با این حال 
در برخی از کشورها نظیر کره جنوبی و ترکیه که در سال 2018 با رکود در این 
بخش مواجه بودند، پیش بینی می شود سال 201۹ با بهبود رونق در بازار فولاد 
مواجه باشــند. از سوی دیگر، سنگ آهن به عنوان فلزی حیاتی و وابسته به 

فولاد روند کاهش قیمت خود را در سال 201۹ نیز ادامه خواهد داد.
بر اساس گزارشی که »سازمان جهانی فولاد« منتشر کرده است تقاضای جهانی برای 
فولاد در ســال 2018 رشــد 9/ 3 درصدی را نســبت به سال 2017 داشته است. این 
ســازمان همچنین پیش بینی می کند که تقاضای جهانی برای فولاد در ســال 2019 
افزایش 4/ 1 درصدی نســبت به ســال قبل میلادی را ثبت کند. در سال 2018 رشد 
تقاضا در صنعت فولاد با توجه به بهبود سرمایه گذاری در این بخش ادامه داشته است. 
انتظار می رود که رشد تقاضا برای فولاد در سال 2019 نیز همچنان مثبت باقی بماند. 
درحالی که بهبود تقاضا برای فولاد در سطح جهانی از سال 2017 به سال 2018 نیز 
ســرایت کرد، اما ریسک ها در این بخش افزایش یافته است. افزایش شعله های جنگ 
تجــاری و تغییــرات و بی ثباتی واحد های پولی موجب افزایش بی ثباتی و نا اطمینانی 
در این صنعت شده است. عادی سازی سیاست های پولی در آمریکا و اروپا می تواند بر 

واحد های پولی در اقتصاد های نوظهور نیز تاثیرگذار باشد.
بررسی وضعیت بازار فولاد 201۹

در نیمه نخست سال 2018، تقاضای چین برای فولاد با وجود عوامل محرکی همچون 
بخش مســکن و اقتصاد جهانی تقویت شــد. اگرچه اجرایی شدن اقداماتی در جهت 
متوازن ســازی اقتصاد و مقررات سرسختانه محیط زیســتی می تواند در سال 2019 
موجب کاهش ســرعت رشــد تقاضا برای این سال شود. در سال جاری چین می تواند 
همزمان با ریســک های کاهشی و افزایشی مواجه شود. ریسک های کاهشی می تواند 
ناشــی از اختلافات تجاری کنونی میان آمریکا و چین و رونق در حال کاهش اقتصاد 
جهانی ناشــی شــود. اگر دولت چین تصمیم به استفاده از عوامل انگیزشی و محرک 

بازار برای محدود ساختن رکود احتمالی در اقتصاد این کشور بگیرد درحالی که فضای 
اقتصادی در شرایط نابسامان قرار دارد، تقاضای فولاد در سال 2019 تقویت خواهد شد.

از ســوی دیگر، انتظار می رود تقاضای فولاد در ســال 2019 شــرایط مطلوبی داشته 
باشــد اما با رشــد متوسطی روبه رو خواهد بود. تقاضای فولاد رشد یک درصدی را در 
ســال 2018 در کشــورهای درحال توسعه داشته است، اما این میزان در سال 2019 
به 2/ 1 درصد افزایش خواهد یافت. تقاضای فولاد در آمریکا در ســال 2017 رشــد 
قابل توجهی داشت که افزایش استفاده توسط خریداران و سرمایه گذاری های تجاری 
که با مشــوق های مالی تقویت شــدند از عوامل این افزایش تقاضا بوده اند. با این حال 
انتظار می رود با  توجه به رشد ملایم تولیدات صنعت خودرو و فعالیت های ساختمانی، 
رشد تقاضای فولاد در سال 2019 نیز با شیب ملایمی افزایش یابد. پیش بینی می شود 
که بخش تولید نیز با در اختیار داشتن ماشین آلات و تجهیزات لازم عملکرد مناسبی 

از خود ثبت کند.
همچنین انتظار می رود که بهبود گســترده تقاضا برای فولاد در اروپا به دلیل رشــد 
تقاضای داخلی نیز تداوم یابد اگرچه شتاب آن کاهش خواهد یافت. با این حال انتظار 
می رود که در اروپا طی سال 2019 تقاضا در بخش خودرو نیز با کاهش مواجه شود. 
اگرچه بنیان های اقتصاد اروپا در سلامت به سر خواهد برد تقاضای فولاد در سال 2019 
بــا کاهش شــتاب مواجه خواهد بود که بخــش عمده ای از این حالت در نتیجه ایجاد 
نااطمینانی به دلیل اختلافات تجاری است. در ژاپن اما تقاضا در صنعت فولاد همچنان 
باثبات خواهد بود که عوامل اصلی آن نیز درآمد بالای شرکت ها، تداوم سیاست های 
انبساطی پولی، تقاضا به دلیل المپیک آتی توکیو و نیاز روز افزون به سرمایه گذاری در 
بخش ماشــین آلات هســتند. صنعت فولاد که در کره جنوبی در سال 2018 با رکود 
مواجه شد انتظار می رود در سال 2019 نیز تنها با بهبود بسیار ناچیزی روبه رو شود.

در هند انتظار می رود که تقاضا برای فولاد به آمار بالاتری دســت یابد. تقاضای فولاد 
نیز به دلیل بهبود ســرمایه گذاری و برنامه های احداث زیرساخت ها حمایت خواهند 
شد. با این حال بدهی های شرکت ها لنگری بر چشم انداز سال 2019 خواهد بود. کند 
شــدن فعالیت های ســاختمانی و تغییرات ارزش سهام موجب رشد آهسته تقاضا در 
منطقه »آسه آن« در سال های 2017 و 2018 شده است، اما انتظار می رود که تقاضای 

»سازمان جهانی فولاد« برای سال 2019 پیش بینی کرد؛

رشد تقاضای فولاد با شیب ملایم



ماهنامه جهان معدن  شماره بیست وچهارم  دی 97 41
Jahane Madan

فولاد برای سال 2019 شتاب رشد خود را بازیابد که برنامه های 
زیرساختی در سال 2019 و پس از آن، از مهم ترین محرک های 
آن اســت. ریسک هایی که در پیش روی این منطقه قرار دارد را 
می توان تنش ها تجاری میان آمریکا و چین، بی ثباتی واحد های 

پولی و بی ثباتی سیاسی دانست.
تقاضا برای فولاد در آســیای در حال توسعه به استثنای چین 
پیش بینی می شــود که با رشــد 8/ 6 درصدی در سال 2019 
مواجه شود. در وصف اقتصاد های نوظهور و در حال توسعه نیز 
باید گفت که بهبود تقاضا کندتر از آن بوده است که بتواند شتاب 
بگیرد چراکه فضای نااطمینانی در بازار داخلی و خارجی فولاد 
ایجاد شــده است. از دلایل اصلی کندی در رشد تقاضای فولاد 
می توان به اصلاحات ســاختاری، آسیب پذیری بالای بازارهای 
مالی و فشار های احتمالی بر واحد های ارزی در نتیجه تنش ها 

در اقتصاد جهانی اشاره کرد.
در کشورهای عضو شــورای همکاری خلیج فارس اصلاحات و 
تقویت بازار نفت موجب افزایش رشد تقاضا برای فولاد با شتاب 
کند خواهد شد. اگرچه چشم انداز بازار فولاد برای ایران به دلیل 
اعمال مجدد تحریم های آمریکا وضعیت مناسبی در سال 2019 
نخواهد داشــت. حتی با افزایش بهای جهانی نفت، پیش بینی 
می شــود که رشــد تقاضای فولاد در روسیه با شتاب ناچیزی 
همراه باشــد. تقاضای فولاد در ترکیه نیز در ســال 2018 و با 
توجه به بحران ارزی این کشور کاهش یافت که اقدامات دولت 
در راستای ایجاد ثبات مالی و بازگشت این کشور به رقابت بخش 

تولید انتظار می رود تا به بهبود بازار فولاد ترکیه کمک کند.
چشم انداز بازار سنگ آهن در 201۹

ابتدا بهتر است نگاهی به بهای سنگ آ هن به عنوان یکی از فلزات 
اساسی مورد نیاز بازارهای جهانی بیندازیم. آمارهای چند سال 
اخیر نشــان از آن دارد که قیمت این فلز با روند کاهشی مواجه 
بود است. بر اساس رقم اعلام شده توسط بانک کانادایی اسکاتیا، 
میانگین بهای این فلز حیاتی از 72 دلار در هر تن طی ســال 
2017 به 70 دلار در سال 2018 رسیده است. در ادامه همین 
روند پیش بینی می شود که ارزش سنگ آهن در سال 2019 به 
65 دلار در هر تن کاهش یابد. این در حالی اســت که در ســال 
2013 این رقم برای هر تن ســنگ آهن معادل 130 دلار بود. 
کارشناســان معتقدند با نگاهی به سال 2018 می توان دریافت 
که جنگ تجاری آثار مخرب کمتری بر بازار سنگ آهن نسبت 
به دیگر فلزات به مانند فولاد داشته است. این موضوع می تواند 
مهر تاییدی بر آن باشــد که وضعیــت این فلز تا حد زیادی به 
اشتیاق چین برای توســعه وابسته است. کارشناسان موسسه 
»فوکس اکونومیک« بر این باورند که نوسانات بازار سنگ آهن 
تا حد زیادی به سلامت اقتصاد جهانی وابسته خواهد بود. بر این 
اساس انتظار می رود افزایش تولید و کاهش تقاضا برای ساخت 
املاک در چین  مانند لنگری بر قیمت ها عمل کند و آن را طی 
فصل های آتی کاهش دهد. همچنین به دلیل کاهش اطمینان 
در نتیجه اختلافات تجاری میان واشــنگتن و پکن و همچنین 
در عرصه گسترده تر اقتصاد جهانی، چشم انداز بازار سنگ آهن 
در سال 2019 تیره خواهد بود. این موسسه اقتصادی پیش بینی 
می کند که قیمت این فلز تا فصل چهارم سال 2019 به 58 دلار 
برسد و با ادامه همین روند در سال 2020 نیز قیمت سنگ آهن 

به 57 دلار کاهش یابد.  

دبیر انجمن سنگ آهن ایران:

 معـــدن داران 
سال سختی پیش رو دارند

دبیر انجمن ســنگ آهن ایران با اشاره به بودجه پیشنهادی دولت در حوزه معدن و افزایش میزان بهره 
مالکانه و حقوق دریافتی اظهار کرد: در حوزه معدن، یکی از تغییرات مهم افزایش بهره مالکانه و حقوق 
دولتی معادن در لایحه بودجه به میزان حدود 43درصد است که از 10500 میلیارد ریال به 15 هزار میلیارد 
ریال افزایش یافته اســت.  سعید عسگرزاده تصریح کرد: در نقطه  مقابل، درآمد حاصل از وضع عوارض 
صادراتی بر مواد خام و کالاهای با ارزش افزوده پایین موضوع ماده 37 قانون رفع موانع تولید در ردیف 
لایحه بودجه، با کاهش 60 درصدی از 250 میلیارد ریال به 100 میلیارد ریال کاهش یافته اســت. عسگر 
زاده افزود:مجموع ارقام، بیانگر افزایش هزینه های مالیاتی معادن و تولیدکنندگان معدنی بوده که با توجه 
به شرایط تحریم، کاهش درآمدهای نفتی کشور و در نتیجه کاهش درآمدهای ارزی، افزایش مشکلات 
صادرات وبازگشــت ارز حاصل از آن و افزایش هزینه های حمل  ونقل دریایی، در مجموع موجب افزایش 
هزینه های تولید معدنی شده و به کاهش توانایی رقابت صادرکنندگان ایرانی مواد معدنی منجر خواهد شد.

وی تاکید کرد: در کنار این ارقام، شــاهد کاهش 17درصدی بودجه ایمیدرو و افزایش 7/ 14 درصدی بودجه 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور هستیم که منجر به کاهش توان ایمیدرو جهت سرمایه گذاری های 
جدید در طرح های معدنی شده؛ ولی توان سازمان زمین شناسی در بحث اکتشافات علی القاعده بهبود می یابد. 
دبیر انجمن ســنگ آهن ایران با اشــاره به لایحه بودجه سال 1398 گفت: با توجه به شرایط ویژه کشور، بودجه 
سال آتی تا حدی انقباضی نوشته شده و کل بودجه معادل رقمی بالغ بر 17 هزار میلیارد ریال است که نسبت به 
12200 میلیارد ریال بودجه سال گذشته، حدود 39 درصد رشد داشته است. هرچند بیشترین انبساط مربوط 
به درآمد شرکت های دولتی، موسسات انتفاعی و بانک ها بوده و منابع و مصارف عمومی با رشد 5 درصدی روبه رو 

شده، اما براساس تعدیل نرخ تورم، منابع و مصارف بودجه سال آتی نسبت به سال جاری انقباضی خواهد بود.
وی تصریح کرد:با توجه به کاهش درآمدهای نفتی و افزایش هزینه های جاری، ســهم نفت در بودجه از طریق 
کاهش سهم صندوق توسعه ملی از درآمدهای نفتی از 32درصد به 20درصد افزایش یافته است. دولت در بودجه 
98 تلاش کرده که با کاستن از هزینه های مالی از جمله بازپرداخت اوراق منتشره و ثابت نگه داشتن هزینه های 
عمرانی، بار افزایش هزینه های جاری خصوصا حقوق و دستمزد را کاهش دهد. ضمن اینکه دولت سعی کرده با 
افزایش 8 درصدی در دریافت مالیات، کاهش در سایر درآمدهای خود را جبران کند. وی همچنین اظهار کرد: 
نرخ تســعیر ارز در بودجه بنابر گفته رییس ســازمان برنامه و بودجه 5700 تومان در نظر گرفته شده که بر این 
اساس و با توجه به لزوم تخصیص ارز 4200 تومانی برای واردات کالاهای اساسی، بر اساس محاسبات، نرخ ارز 
برای سایر مصارف در سامانه نیما حدود 7800 تومان خواهد بود، چرا که کل درآمد دولت از محل فروش نفت 
برابر 24 میلیارد دلار است و سهم واردات کالاهای اساسی برابر 5/ 58 هزار میلیارد تومان یعنی 14 میلیارد دلار 
با نرخ 4200 تومان است. رقم باقی مانده برای سایر مصارف برابر 2/ 78 هزار میلیارد تومان یا 10 میلیارد دلار 

خواهد بود. بنابراین، نرخ فروش ارز ثانویه )نیمایی( معادل 7820 تومان برآورد می شود.
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بودجه یک کشور نشان دهنده جایگاه دولت در اقتصاد و تعیین کننده 
حدود دخالت دولت در جامعه است، بنابراین تحلیل ارقام و اعداد ارایه 
شده در بودجه تا حدودی وضعیت یکســاله اقتصادی کشور را برای 
فعالان اقتصادی و مردم به تصویر می کشــد. لایحه بودجه سال 13۹8 
نیز مانند هر ســال دچار نقاط قوت و ضعف هایی است. به طور مثال، از 
نقاط قوت این لایحه کاهش 5/ 17 درصدی »سایر هزینه ها« و در عوض 
افزایش 20 درصدی هزینه »رفاه اجتماعی« اســت که از اصلی ترین 

وظایف دولت به شمار می آید.
از نقــاط ضعف این لایحه نیز کاهــش 5/ 3 درصدی درآمدهای دولت، در کنار 
رشد 9 درصدی هزینه های جاری است که بیش از 29 درصد آن مربوط به رشد 
»جبران خدمات کارکنان« دولت اســت درحالی که هزینه های عمرانی دولت 
ثابت باقی مانده اســت. بنابراین انتظــار می رود افزایش 41 درصدی درآمدهای 
نفتــی دولت در کنار افزایش 1/ 8 درصدی درآمدهــای مالیاتی دولت به جای 
آنکه بیش تر در مســیر عمران و آبادانی هزینه شــود، صرف پرداخت حقوق و 
دســتمزد پرسنل دولت می شــود که با ماهیت اصل 44 قانون اساسی مبنی بر 
خصوصی ســازی و کوچک سازی دولت منافات دارد. درحالی که انتظار می رفت 
در صورت تحقق واگــذاری بنگاه های دولتی به بخش خصوصی از بار هزینه ای 
دولت در پرداخت حقوق و دســتمزد پرسنل کاسته شــود. با توجه به آنکه در 
حال حاضر 70 هزار طرح نیمه تمام در کشــور وجــود دارد که حدودا 10 هزار 
طرح امکان واگذاری به بخش خصوصی را دارد، بنابراین دولت می تواند با درآمد 
حاصل از واگذاری این واحد ها، از بخشــی از درآمد مالیاتی در نظر گرفته شده 

در بودجه 1398 برای واحدهای تولیدی صرف نظر کند.
همچنین با توجه به ضرورت کوچک سازی دولت و جلوگیری از بزرگ شدن بدنه 
اجرایی دولت، لازم اســت که با ایجاد اصلاحات ساختاری و بهبود شاخص های 
کسب و کار، وظیفه ایجاد اشتغال و پرداخت حقوق و دستمزد کارکنان به بخش 
خصوصی واگذار شود. برای مثال در بخش معادن کشور، 4 هزار معدن غیرفعال 

دارای پروانه بهره برداری در کشــور وجــود دارد که بخش خصوصی می تواند با 
حمایت دولت جهت راه اندازی نهضت  فرآوری، با کمترین ســرمایه گذاری، این 
معادن را به چرخه تولید بازگرداند و اشــتغال زایی قابل توجهی را برای کشــور 
به ارمغــان آورد لذا با توجه به اینکــه اکثر این معادن در مناطق محروم و کمتر 
توسعه یافته مثل استان های کردستان، سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، 
جنوب کرمان، آذربایجان غربی و... قرار گرفته اند، فعال سازی این معادن می تواند 
در کنــار تولید و ایجاد ارزش افزوده برای کشــور، آبادانی و امنیت را برای این 
مناطق به همراه آورد. بنابراین اگر دولت حمایت کند و مبلغی به میزان حداقل 
400 میلیون یورو در اختیار صندوق بیمه فعالیت های معدنی قرار دهد، می توان 
100 کارخانه با مقیاس کوچک و با سرمایه گذاری متوسط 4 میلیون یورو برای 
هــر کارخانه، حــدود 200 معدن غیرفعال را فعال کــرد و 20 هزار نفر به طور 
مستقیم و 100 هزار نفر را به طور غیرمستقیم مشغول به کار کرد که استمرار آن، 
اشتغال زایی متوازن و پایداری را در حوزه معدن و صنایع معدنی رقم خواهد زد 
که این اشتغال زایی و ایجاد ارزش افزوده جز با بهبود فضای کسب و کار و حمایت 

دولت از بخش خصوصی محقق نخواهد شد.
همچنین بــا توجه به ثابت ماندن بودجه درنظر گرفته شــده برای هزینه های 
عمرانــی کشــور، تخصیص طرح هــای عمرانی با توجه به آمایش ســرزمین و 
توســعه زیرســاخت های حمل و نقل اولویت بالایی دارد. در این راستا افزایش 
9/ 19 درصدی بودجه شــرکت مادرتخصصی ساخت و توسعه زیربناهای حمل 
و نقل کشــور می توانســت تا حدی از چالش های توسعه زیرساخت های کشور 
بکاهد درحالی که با توجه به اهداف افق 1404 نگرانی از عدم توســعه مناســب 
زیرساخت ها همچنان پابرجاست چراکه تاکنون طول خطوط اصلی ریلی کشور 
حدود 13000 کیلومتر است که در برنامه ریزی صورت گرفته برای افق 1404، 
طول خطوط ریلی 25000 کیلومتر هدف گذاری شده است، لذا جهت دستیابی 
به اهداف افق 1404، تنها در ســال 1398 سرمایه گذاری حدود 8 هزار میلیارد 
تومانی کشــور را در این حوزه می طلبد، این در حالی است که در لایحه بودجه 

لایحه بودجه سال ۹۸ با نگاهی به بخش معدن

  

     دکتر بهرام شکوری
         رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران
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ســال 1398 مبلغ 4 هزار میلیارد تومان برای ساخت و توسعه زیربناهای حمل 
و نقل کشــور در نظر گرفته شــده اســت. در نتیجه شاهد کسری بیش از 100 

درصدی بودجه در نظر گرفته شده در این بخش زیربنایی کشور هستیم.
از دیگــر نکات چالش برانگیز در لایحه بودجه 1398 افزایش درآمدهای مالیات 
در ســال آینده اســت، در حالیکه باید به این نکته توجه داشــت که وابستگی 
درآمدهای دولت به مالیات نســبت به درآمد حاصل از فروش نفت، زمانی قابل 
توجه اســت که این افزایش ناشی از گســترش و شناسایی پایه مالیاتی تعریف 
شــود، نه افزایش نرخ مالیات. در شــرایط کنونی اقتصاد ایران، اگر نرخ مالیات 
افزایش پیدا کند رکود در اقتصاد تشــدید خواهد شــد. با این حال دولت برای 
سال آینده که سال بسیار دشواری است بدون گسترش پایه های مالیاتی، برای 
درآمــد مالیاتی 153 هزار میلیارد تومان درنظر گرفته اســت. بنابراین از دولت 
انتظار می رود حداقل با درک وضعیت کسب و کار و سایه تحریم ها بر سر فعالان 
اقتصــادی، در نحوه اخذ مالیات به ویژه مالیــات ارزش افزوده بازنگری کرده و 
تســهیلات و شرایطی را برای فعالان اقتصادی در نظر بگیرد. به طور مثال دولت 
از فعالان اقتصادی انتظار دارد تا مالیات ارزش افزوده خرید و فروش را هر ســه 
ماه بــدون در نظر گرفتن وصول وجه، پرداخت کنند، درحالی که بســیاری از 
خرید و فروش هــا به صورت نقدی صورت نمی گیرد و فعالان اقتصادی به دلیل 
کمبود نقدینگی مجبور می شوند دارایی خود را بفروشند تا بتوانند ارزش افزوده 
خود را پرداخت کنند. در این راســتا خوشــبختانه با پیگیری هایی که از سوی 
اتاق بازرگانی ایران صورت گرفت، اگر طرف قرارداد دولت باشد، می توان مالیات 
ارزش افــزوده را تا زمان دریافت وجه قــرارداد، به تعویق انداخت؛ در حالی که 
ایــن امر در قراردادهــای فعالان با بخش خصوصی، مــورد موافقت دولت قرار 
نگرفته اســت. در پروژه های سرمایه گذاری نیز سرمایه گذار در دوران احداث با 
انواع هزینه ها مواجه است مانند هزینه خدمات فنی مهندسی، خرید تجهیزات، 
ماشین آلات و... بنابراین در هر مرحله باید مالیات ارزش افزوده ای پرداخت کند 
که عملا به تولید نرســیده و ارزش افزوده ای ایجاد نکرده اســت. لذا بهتر است 
دولت اجازه دهد سرمایه گذار، هر زمان که به تولید و بهره برداری رسید از محل 

فروش محصول، مالیات ارزش افزوده را پرداخت کند.
بحث ارز نیز از دیگر نقاط ضعف لایحه بودجه 1398 است، به طوری که تعیین 
نرخ دلار معادل 5700 تومانی در شــرایطی که بازار با نرخی بیش از این مبلغ 
روبه رو است، نشان دهنده تداوم سیاست چند نرخی بودن ارز و مداخله مستقیم 
دولت در بازار ارز اســت که همواره به صورت آزمون و خطا، مشــکلات آن برای 

سیاست گذاران اثبات شده اما همچنان این روند ادامه دارد.
برخی اعداد و ارقام بودجه نیز سیاســت های مستقیم با تک تک افراد جامعه را 
بازگو می کند که نه تنها برای خانوارها از اقشــار ضعیف جامعه ســودمند نبوده 
بلکه اقشــار متوســط جامعه را نیز تحت فشار قرار خواهد داد. برای مثال بخش 
»عوارض جهت خروج از کشــور« با رشد 1/ 74 درصدی مواجه بوده و پرواضح 
اســت که قشــر ضعیف جامعه پیش تر نیز توانایی خروج ازکشور را نداشتند و با 
این سیاســت قشر متوسط جامعه نیز تحت تاثیر قرار می گیرد و باعث می شود 

اقشار متوســط هم با انواع فشارها به زیر 
خط فقر ســوق داده شوند. از طرف دیگر 
افزایــش 24 درصدی هزینــه یارانه های 
دولت، به عنوان یک سیاست حمایتی در 

بودجه 1398 مطرح است.
در بخش سیاست های مرتبط با حوزه های 
تولیدی جامعه نیز گاه شاهد سیاست هایی 
هستیم که نه تنها جلوه حمایتگری ندارد، 
بلکــه باعث تضعیف بخش هــای اقتصاد 
به خصوص بخــش خصوصی و بنگاه های 

کوچک و متوسط کشور می شود. به طور مثال در بخش معدن کشور، شاهد رشد 
8/ 42 درصدی درآمد حاصل از بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن هستیم، این 
درحالی است  که با توجه به وضعیت کنونی اقتصاد کشور تحت تاثیر تحریم ها، 
امکان صادرات نسبت به سال های پیش با محدودیت هایی مواجه شده است و در 
صورت صادرات، امکان وصول وجه صادراتی با اگر و اما مواجه خواهد بود و حتی 
در صورت وصول وجه صادرات، با توجه به سیاست های ارزی دولت، صادرکننده 
مجبور به ارایه ارز صادراتی خود با نرخ دولتی در سامانه  ارزی کشور خواهد شد، 
همچنین افزایش هزینه های ارزی کشور مانند واردات ماشین آلات و مواد اولیه 
و افزایش 40 درصدی هزینه حمل تا بنادر چین، در کنار رشد 8/ 42 درصدی 
بهره مالکانه و حقوق دولتی معادن، باعث کاهش مارجین ســود صادرکننده و 

درنهایت ترک این صنعت خواهد شد.
از دیگر نقاط ضعف لایحه بودجه سال 1398 در حوزه معادن کشور، کاهش 17 
درصدی بودجه سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
به عنوان متولی بخش توسعه معادن کشور است. با توجه به آنکه هدف گذاری های 
انجام شده دولت، کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی و رشد صادرات غیرنفتی 
کشور بوده و بخش معدن به عنوان مستعدترین حوزه جهت جایگزینی نفت )در 
صورت تحقق چشــم انداز 1404( مطرح اســت، بعید به نظر می رســد اتخاذ 
سیاســت های انقباضی از جمله افزایش حقوق دولتی و کاهش بودجه سازمان 
متولی توســعه معادن کشور، سیاســت هایی راهبردی باشد.  از نقاط قوت این 
لایحه در حوزه معادن کشــور می توان به کاهش 90 درصدی »درآمد حاصل از 
یک درصد فروش مواد و فرآورده های معادن و فعالیت های صنایع معدنی علاوه 
بر عوارض آلایندگی« اشاره کرد که تا حدودی باعث کاهش نگاه صرفا درآمدی 
دولت به بخش معدن می شود. همچنین افزایش 14/7 درصدی بودجه سازمان 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشــور می تواند دربردارنده اخبار خوش در 
حوزه اکتشافات کشور در سال آتی باشد اما با توجه به اکتشافات سطحی کشور 
این بودجه نیز برای رقابت با کشــورهای معدنی دنیا کافی نیست. به طور مثال 
میزان بودجه اکتشافی در سال 2015 برای کشورهای آفریقای جنوبی، زامبیا، 
بورکینافاســو و کنگو به ترتیب برابر با 120، 72، 108 و 216 میلیون دلار بوده 
اســت، درحالی که بودجه ســازمان زمین شناسی کشور در لایحه بودجه سال 
1398 با احتســاب دلار آزاد، تنها 2/ 9 میلیون دلار برآورد می شــود. همچنین 
نباید این نکته را نادیده گرفت که نرخ بهره بالا در کنار تورم، قاچاق، عدم امکان 
تامین مالی و جهش های ارزی، توان بخش خصوصی را برای برنامه ریزی و رقابت 
با بنگاه های خارج از کشور گرفته است لذا اعمال هرگونه سیاست انقباضی مانند 
افزایش مالیات به خصوص در قبال بنگاه های تولیدی در لایحه بودجه موجبات 
نگرانی فعالان اقتصادی کشور را فراهم خواهد آورد. در عوض دولت می تواند با 
تخصیص وام های کم بهره، اعمال معافیت های مالیاتی، گســترش پایه مالیاتی و 
در عوض کاهش نرخ مالیات، توســعه زیرســاخت ها، ایجــاد ممنوعیت و بعضا 
محدودیت جهت جلوگیری از واردات کالاهای مشابه داخلی با وضع تعرفه بالا، 
جلوگیــری جدی از قاچاق کالا که صنایع داخلــی را تهدید می کند، واگذاری 
بنگاه هــا و پروژه هــای دولتــی با بخش 
خصوصی واقعی، عدم مداخله مستقیم و 
دســتوری در بازارها به خصوص بازار ارز، 
فضای کســب و کار را جهــت حمایت از 
بخــش خصوصی مهیا ســازد و با اتکا و 
اطمینان به تجربــه و فعالیت های بخش 
خصوصی، از بار مسوولیت های بنگاه داری 
خود بکاهد و به ســایر وظایف حاکمیتی 
خود کــه ارتقای رفاه اجتماعی اســت، 

بپردازد.

۹۸
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 در سومین جشــنواره ملی نوآوری محصول 
برتر ایرانی، فولاد مبارکه با معرفی دو محصول 
نــوآور برتر ایرانی موفق بــه دریافت لوح و 

تندیس شد. 
غلامرضا طاهــری مدیر برنامه ریــزی و تحقیقات 
شــرکت فولاد مبارکه در حاشــیه مراسم سومین 
جشــنواره ملی نوآوری محصــول برتر ایرانی گفت: 
محصولی که امروز ارایه شد از محصولات پوشش دار 
گالوانیزه با گرید SG355GD، فولادی با دو ویژگی 
استحکام بالا و مقاومت با خوردگی های اتمسفریک 

است.
به گفتــه وی، محصول فوق پیــش از این وارداتی 
بوده اما به دلیل آنکه اغلب فولاد های ما محصولاتی 
تجاری هســتند، توانســتیم این محصول را به بازار 
عرضه کنیم. مدیر برنامه ریزی و تحقیقات شــرکت 
فولاد مبارکه افزود: هدف شرکت استفاده از محصول 
یاد شده در کل زنجیره  فولاد بود، از این رو با استفاده 
از فناوری موجود در شرکت ورق خودرو چهارمحال 
و بختیــاری، فرآیند تکمیل این محصول انجام و به 

بازار عرضه شد.
 معرفی دو محصول نوآورانه برتر ایرانی 

توسط مبارکه
وی تصریح کرد: محصولات پوشــش دار گالوانیزه با 
گرید SG355GD در شــرکت های خودروسازی 
و عمدتا در زمینه ســازه های مرتبط با ماشین های 
ســنگین نظیر اتوبوس و کامیون کاربرد دارد که به 
واســطه ویژگی خوردگی اتمسفریک خود می تواند 

متمایز )کننده( باشد.
طاهری با اشاره به اینکه واردات محصول فوق سالانه 
بیــن 130 تا 150 هزار تــن بوده، گفت: از این رو با 
توجه با ارزش افزوده این محصول نسبت به تولید آن 

در فولاد مبارکه اقدام شد.
وی با اشــاره به چشــم انداز تولید حداقل 3 میلیون 
دســتگاه در حوزه تجاری و 120هزار دســتگاه در 
حوزه  خودروهای سنگین تا سال 1404 گفت: هدف 
ما تامین تولید محصول یاد شــده در فولاد مبارکه 

است.
مدیر برنامه ریزی و تحقیقات شــرکت فولاد مبارکه 
در بــاره کاهش میزان ارزبری بــا تولید محصولات 
پوشــش دار گالوانیزه با گرید SG355GD  گفت: 
تولید این محصول موجب کاهش ارزبری حدود 70 
تا 80 میلیون دلاری در شرکت می شود. وی با تاکید 
بــر برنامه صادرات محصول فوق در آینده از ســوی 
شــرکت، افزود: از راه اندازی مبارکه تا کنون بالغ بر 
105میلیون تــن محصول به بازار عرضه کردیم که 
از این میزان ســهم صادرات حدود 18 تا 19 درصد 

)19 میلیون تن( بوده است.
طاهری درباره برنامه توسعه ای فولاد مبارکه تصریح 
کرد: تولید محصولات پوشش دار رنگی از برنامه های 
شرکت در آینده ای نه چندان دور است. وی در پاسخ 
به ســوالی در مورد اینکه آیا محصول ارایه شده در 
جشنواره ملی محصول برتر ایرانی از نظرقیمتی قابل 
رقابت با مشــابه خارجی است، خاطرنشان کرد: این 
محصول کاملا قابل رقابت است، همان گونه که سایر 

محصولات فولاد مبارکه مزیت رقابتی دارند.
شــهرام عباسی مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان نیز در حاشــیه این مراســم با بیان 
اینکه فولاد مبارکه از بدو تاســیس روی حوزه های 
تحقیق و توسعه و نوآوری هم در درون سازمان و هم 
در قالب ساختارهای حمایتی برای انجام پروژه های 
تحقیقاتی، فعالیت کرده است، گفت: طی چند سال 
گذشته با یک بازنگری که اتفاق افتاده، سعی کردیم 
که اکوسیســتم نوآوری فــولاد مبارکه را در اطراف 
این شــرکت ایجاد کنیم، نظیر پژوهشکده  فولاد با 
مشارکت دانشــگاه صنعتی اصفهان، شرکت فولاد 

مبارکه و شرکت فولاد هرمزگان.
بــه گفته وی، همچنیــن فولاد مبارکه بــه انعقاد 
تفاهم نامه با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
با هدف کمک حاکمیت به ایجاد اکوسیستم نوآوری 
فولاد مبارکه مبادرت کرده که می توان به نخستین 
اکوسیســتم ها در صنایع شــرکت های بزرگ اشاره 

کرد. 
مدیر تحقیق و توسعه  شرکت فولاد مبارکه  اصفهان 
افزود: در سومین جشنواره ملی نوآوری محصول برتر 
ایرانــی 2 محصول را به عنــوان محصولات نوآورانه  
برتر کشــوری معرفی کردیم که یکی از محصولات 
جدید شــرکت فولاد مبارکه با عنــوان گالوانیزه  با 
استحکام بالا و دیگری دیگ سیستم پردازش تصویر 
و کنترل دیســک های واحد گندله ســازی شرکت 
فولاد مبارکه است. وی افزود: فولاد مبارکه علاوه بر 
اینکه در جهت نوآوری و توسعه  محصولات خود گام 

معرفی دو محصول نوآورانه برتر ایرانی توسط فولادمبارکه
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برمی دارد، چشم اندازی جدید برای خود تعریف 
کرده و آن توســعه تکنولوژی صنعت فولاد است 
تا بتواند دانش فنی ســاخت کارخانه های جدید 

فولادسازی را در اختیار بگیرد.
عباســی با بیان اینکه اولین پروژه های جدی که 
در حوزه )  R&Dتحقیق و توسعه( تعریف شده، 
پــردازش تصویر و کنترل دیســک های گندله 
ســازی است، تصریح کرد: این پروژه با مشارکت 
دانشــگاه صنعتی اصفهان و یکی از شرکت های 
دانش بنیان مســتقر در دانشــگاه شروع شد. در 
چند سال اخیر ابتدا نمونه های آزمایشگاهی آن و 
سپس نمونه های پایلوت ساخته شد و در آخرین 
مراحل توانستیم آن را به صورت کاملا صنعتی به 

بهره برداری برسانیم.
به گفته وی، پروژه فوق علاوه بر افزایش تولید در 
واحد گندله سازی و کاهش هزینه های ناشی از 
تولید محصول نامنطبق می تواند بهره وری نیروی 

انسانی را در واحد گندله سازی افزایش دهد.
مدیر تحقیق و توســعه شــرکت فولاد مبارکه با 
اشــاره به اینکه تکنولوژی فوق، توســعه کامل 
یافته اســت، خاطرنشان کرد: هم اکنون در صدد 
هســتیم که علاوه بر گروه فولاد مبارکه و حتی 
فراتر از گروه فولاد مبارکه بازاریابی کنیم و برای 
تامین نیاز صنایع دیگر در داخل و حتی بازارهای 

جهانی آن را توسعه دهیم.
رضا اســماعیل پور رییس واحد گندله ســازی 
شــرکت فولاد مبارکه نیز در سومین جشنواره  
ملی نوآوری محصول برتر ایرانی در باره محصول 
تکنولوژیــک کنتــرل کیفیت گندلــه خام در 
واحد گندله ســازی فولاد مبارکه با اســتفاده از 
تکنولــوژی پردازش تصویر گفت: این تکنولوژی 
قبل از این در اختیار شرکت های متسو، زیمنس 
و اتوتک بود اما اکنون با کمک دانشــگاه صنعتی 
اصفهان، حمایت بخش تحقیق و توسعه شرکت 
فولاد مبارکه و هدایــت فنی واحد بهره برداری 
گندله سازی توانســتیم این محصول را تولید و 
در اختیار بخش دیسک واحد گندله سازی برای 
بهبود کیفیت قرار دهیم، زیرا واحد گندله سازی 
بــه تولید بهتر در واحدهای احیای مســتقیم و 

فولادسازی کمک می کند.
وی تاکید کــرد: تکنولوژی یاد شــده می تواند 
در واحدهــای گندله ســازی زیادی که در حال 

بهره برداری هستند مورد استفاده قرار بگیرد. 
وی تاکید کــرد: تکنولوژی پــردازش تصویر و 
کنترل دیســک های گندله سازی توسط فولاد 
مبارکه وارد و سپس در داخل کشور بومی سازی 
شد. اسماعیل پور تصریح کرد: تکنولوژی یاد شده 
موجب می شود برگشــتی گندله  خام حدود 5 

درصد کاهش یابد.

مدیرعامل شرکت ملی مس ایران  اعلام کرد:

رکوردشکنی شرکت مس در تولید کاتد
مهندس »محمدرضا بنی اسدی راد«، مدیرعامل شرکت ملی مس گفت: در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی شرکت مس برای نخستین بار موفق به تولید 200 هزار تن کاتد طی 10 ماه شد.
»محمدرضا بنی اســدی راد« مدیرعامل شــرکت مس با بیان این مطلب و با اشــاره به اینکه تولید، توسعه و فروش سه 
کلیدواژه ای است که باید برای ارزیابی عملکرد یک بنگاه اقتصادی مورد بررسی قرار داد، گفت: با توجه به اینکه از سال 
1385 شــرکت مس یک شرکت بورسی است، اهمیت ســه رکن بالا از اهمیت دوچندانی برخوردار شده است؛ چراکه 
شرکت بورسی مثل شرکت ملی صنایع مس ایران درصورتی که در خصوص تحقق هر کدام از اهداف بالا با چالش مواجه 
شــود، اعتماد سهامدارانش را از دست می دهد و به وجهه شرکت آسیب می زند. وی با بیان اینکه با توجه به این موضوع 
شرکت ملی صنایع مس ایران استفاده حداکثری از ظرفیت تولید را در سال جاری در دستور کار قرار داد، گفت: بر این 
اساس شرکت مس تا پایان دی ماه با 4 درصد افزایش نسبت به برنامه، موفق به تولید بی سابقه یک میلیون تن کنسانتره 

مس شد.  
مهندس بنی اسدی راد با اشــاره به اینکه افزایش چشمگیر در تولید کنسانتره اثرات خود را در تولید محصولات ذوب و 
پالایشگاه نشان داد، تصریح کرد: با گذشت 10 ماه از سال 97 و برای نخستین بار در طول تاریخ شرکت مس، این شرکت 

با 11 درصد افزایش نسبت به برنامه 178 هزار و 600 تنی موفق به تولید 200 هزار تن کاتد مسی شد. 
به گفته مدیرعامل شــرکت مس این میــزان تولید کاتد حاصل عملکرد 258 هزار تنی آند کارخانه ذوب بوده اســت؛ 
به طوری که بررسی عملکرد کارخانه ذوب نشان دهنده رشد 19 درصدی تولید آند طی 10 ماه است. مهندس بنی اسدی راد 
با بیان اینکه عملکرد تولید مس محتوی معدنی شرکت مس نیز نشان دهنده رشد 4 درصدی است، گفت: شرکت مس 
طی این بازه زمانی موفق به تولید 245 هزار و 100 تن مس محتوی معدنی نسبت به برنامه 244 هزار و 680 تنی شد.

مدیرعامل این شــرکت با بیان اینکه قطعا تا پایان امسال شــاهد رکوردهای بی سابقه تولیدی خواهیم بود، اظهار کرد: 
علاوه بر حوزه تولید در حوزه عملکرد بورســی نیز شــرکت ملی صنایع مس ایران در ســه ماه سوم سال جاری در بین 
50 شــرکت فعال تر بورس اوراق بهادار موفق به دستیابی و حفظ رتبه چهارم به عنوان بهترین رتبه تاریخی شده است. 
مدیرعامل شرکت مس با اشاره به افزایش سرمایه 1800 میلیاردی شرکت مس گفت: با ثبت افزایش سرمایه شرکت ملی 
صنایع مس ایران از مبلغ 6 هزار میلیارد تومان به مبلغ 7800 میلیارد تومان این شــرکت ازلحاظ ارزش اسمی سرمایه 
در بین شــرکت های بورس در رتبه سوم قرار دارد. علاوه بر این با این افزایش سرمایه بخشی از دغدغه های شرکت مس 

درخصوص پیشبرد قدرتمندانه طرح های توسعه ای در سال های آتی برطرف شده است. 
بنی اسدی راد با اشاره به اینکه شرکت مس در کنار افزایش سرمایه به دنبال راهکارهای دیگر تامین مالی است، بیان کرد: 
در حوزه فروش داخلی و خارجی برنامه های شرکت مس به خوبی در حال پیش رفتن است. هرچند به خاطر تحریم های 
ظالمانه طی ســه ماه گذشــته روند صادرات با کندی پیش رفت؛ ولی این اطمینان خاطر وجود دارد که با اقداماتی که 
هم اکنون در حال انجام است بودجه پیش بینی شده شرکت تا پایان سال محقق شود. وی در پایان گفت: دستیابی شرکت 
مس به این موفقیت ها مرهون همکاری و همدلی مجدانه تمامی همکاران در همه ســطوح عملیاتی اســت که با اتخاذ 
روش های نوین مدیریتی چــون افزایش ریکاوری کارخانه ها، حفظ آمادگی بالای تجهیزات به رغم تحریم های ظالمانه، 

تلاش برای کاهش مصرف انرژی و افزایش بهره وری نیروی انسانی رقم خورده است.
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عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس گفت: 
بورس کالا مکان شفافی اســت که می تواند در ثبات قیمت 
کالا های اساسی و ایجاد تعادل در بازار ها نقش تعیین کننده ای 

داشته باشد.
حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شــورای اســلامی گفت: از حضور پررنگ تر بــورس کالا در 
عرصه اقتصادی حمایت می کنیم. وی درباره تنظیم بازار ها و نظارت 
بر کالاهای اساســی تصریح کرد: وجود ســلایق مختلف و بعضا دور 
از اصول اقتصــادی برای تنظیم بازار ها از جمله اتخاذ سیاســت های 
دستوری از عواملی اســت که باعث بروز مشــکلاتی در تنظیم بازار 

کالا های اساسی شده است.
نماینده مردم شاهین شهر، میمه و برخوار در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: اگــر همه نهاد های تصمیم گیر براســاس راهکار ها و قواعد 
اقتصادی تلاش کنند، تنظیم بازار کالا های اساسی همانند بازار ارز به 
نتیجه مطلوب می رســد، به طوری که در حال حاضر با اراده و نظارت 
دقیق و درست از سوی بانک مرکزی شــاهد ثبات نسبی در بازار ارز 

هستیم.
 عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی به 
نقش تاثیر گذار بورس کالا در ثبات قیمت کالا های اساســی و تنظیم 
بازار اشاره کرد و گفت: بعضا برای مدیریت بازار ها مسیر هایی انتخاب 
می شــود که برای اقتصاد هزینه های ســنگین و طولانی مدتی دارد، 
اما تجربه دنیا و بازار داخل اثبات کرده اســت که مســیر بورس کالا 
کمترین هزینه را در تعامل میان خریدار و فروشنده کالا ها به همراه 
دارد و نظارت نیز در کل زنجیره معاملات در صورت حضور همه جانبه 

تولیدکنندگان در بورس امکان پذیر است. 
وی اظهار کرد: باید توجه داشــت که بورس تنها فضای شفافی است 

که هرگونه ســرمایه گذاری، مبادلات تجاری، عرضه و خرید کالا ها، 
واریز و جمع آوری سرمایه در این بازار شــفاف بوده و به نفع اقتصاد 
کشور اســت. حاجی دلیگانی ادامه داد: اگر با برنامه ریزی درست در 
سال های گذشــته و اعتماد به بازار ســرمایه ترتیبی داده می شد تا 
حجم بالای نقدینگی که در کشــور وجود دارد به سمت بازار بورس 
سوق پیدا می کرد در ماه های اخیر این همه گرفتاری در کشور ایجاد 

نمی شد. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس شورای اسلامی 
افزود: امروز با گرفتن درس از رویداد های گذشته باید زمینه هدایت 
حجم زیاد نقدینگی را به سمت بازار ســرمایه و ابزار های مالی فراهم 
کنیم چراکه ایــن ابزار ها هم مولــد بوده و هم بــدون لطمه زدن به 

بازار های واقعی، سود مناسبی را نصیب سرمایه گذاران می کند.
وی با تاکید بر نقش سازنده بورس کالا در تنظیم بازار گفت: معاملات 
بــورس کالا برای همه قابل رصد و شــفاف اســت و عرضه کالا های 
اساســی در این بورس می تواند به پایان التهاب هــای کنونی و آینده 
کمک کنــد. نماینده مــردم در مجلس دهم افزود: حجــم زیاد پول 
پرقدرت کــه به عنوان نقدینگی در گردش در اختیار جامعه اســت و 
بنا بر گزارش مرکز پژوهش های مجلس 70 درصد این پول در دست 
یک درصد جامعه قــرار دارد و این خطر بزرگی به شــمار می رود و 
کشور را تهدید می کند که اگر به سمت بورس سوق داده شود به طور 

یقین خطرات ناشی از این حجم نقدینگی کاهش خواهد یافت. 
حاجی دلیگانی در پایان تاکید کرد: باید با نگاهی عمیق تر شــرایط را 
برای فعال تر شــدن بورس کالا و عرضه همه جانبه کالا های اساسی در 
بورس کالا فراهم کرد و مجلس نیز این آمادگی را دارد که از این بازار 
پشتیبانی و حمایت کند، چرا که بورس کالا می تواند یکی از اصلی ترین 

راهکار های برون رفت از شرایط فعلی اقتصاد کشور باشد.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس عنوان کرد:

بورس کالا ؛ کم هزینه ترین مسیر برای تعادل و نظارت
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قیمت گذاری کالاها مرگ تدریجی تولید 
هنوز بســیاری از فعالان بازارهای فلزات و پتروشیمی شرایط معاملات 
کالاها قبل از تاســیس بورس کالا را از یاد نبرده اند. شرایطی که در روند 
معاملات انواع و اقسام تخلفات و دور زدن های قانون رقم می خورد و نه نام 
و نشانی از خریداران باقی می ماند و نه اطلاعاتی از بازار مصرف در اختیار 
بود. به عبارت دیگر در آن زمان، عمده معاملات در اختیار گروه های خاص 
قرار داشت که به دلیل داشتن برخی روابط، نهایت سو استفاده را از نبود 
شفافیت بر سر بازار کالای کشور می کردند. اما از سال 82 که بورس فلزات 
تهــران و در ادامه بورس کشــاورزی و راه اندازی بورس کالای ایران رقم 
خورد، آن دســته از افراد نیز به دلیل انجام معاملات زیر چتر شفافیت، از 

گلوگاه های اصلی بازار به حاشیه رانده شدند.
به این ترتیب مقاومت در برابر رشــد و بالندگی بورس کالای ایران به عنوان یکی از 
ارکان بازار سرمایه خیلی هم جای تعجب ندارد. همچنین یکی از چالش های اخیر 
بازار کالاها، اعمال قیمت گذاری دستوری همزمان با نوسانات ارزی بود؛ چالشی که 
پس از چند ماه ارایه اطلاعات از سوی مسوولان بازار سرمایه و به همت نمایندگان 
مجلس و اتاق بازرگانی و همراهی معاون اول رییس جمهوری و وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، متوقف شــد و امروز تعادل و آرامش به واســطه کشف واقعی قیمت ها در 

تالار معاملات حاکم شده است.
در همین زمینه حسین سلاح ورزی، نایب رییس اتاق ایران عنوان کرد: بورس کالا 
به عنوان یک بازار سازمان یافته نقش چشمگیری در فرآیند عرضه، تقاضا و کشف 
قیمت رقابتی مجموعه کالاهای عرضه شــده در این بورس ایفا می کند. وی افزود: 
اهمیت بورس کالا در شــرایطی مثل امروز که تحریم و اختلالات عرضه و تقاضا بر 
بازار حاکم اســت، نمایان می شود و بیشتر می توان از توانایی های این بورس جهت 

کاهش التهاب بازارهای داخلی و بهبود وضعیت موجود در بازار استفاده کرد.
فضای اقتصاد رقابتی

ســلاح ورزی به رویدادهای چندماه اخیر ناشی از نوسانات ارزی اشاره و بیان کرد: 
هر چند که برخی از مســایل مانند بحث قیمت گذاری از ســوی برخی نهادهای 
بالادســتی در بورس کالا، زمینه ناراحتی برخی از مصرف کنندگان، صنایع پایین 
دســتی و بالادســتی را فراهم کرد، اما باید توجه کرد که در روند بازار نباید دخالت 
دســتوری رقم بخورد و همه عوامل اقتصادی باید به ســازوکار بورس کالا به عنوان 

نهادی مهم و موثر در ایجاد شفافیت اقتصادی احترام بگذارند. 
نایــب رییس اتاق ایران افزود: با توجه به اینکه بورس کالا در فضای اقتصاد رقابتی 
به عنوان یک ابزار مدرن و شناخته شده محسوب می شود و به شفافیت، ایجاد رقابت 
و عملکرد بهتر نظام بازار کمک می کند، بنابراین بهتر اســت تدابیری جهت عرضه 

محصولات تولیدی تولیدکنندگان به بورس کالا در نظر گرفته شود. 
همچنین اگر شــرایطی مهیا شــود تا کل زنجیره تولید محصولات از بالادستی و 
پایین دســتی در بورس کالا معامله شود، شــاهد یک زنجیره شفاف اطلاعاتی در 
کشــور خواهیم بود که این اطلاعات به طور حتم برای اقتصاد و فعالان اقتصادی 

ارزشمند است.
بــه گفته او، اجبار تولیدکنندگان به فروش محصولات شــان با نرخ های پایین تر از 
قیمت واقعی باعث مرگ تدریجی تولید می شود از این رو به دلیل وجود بورس کالا 
به عنوان بازاری شفاف در کشور، نیازی به قیمت گذاری دستوری نیست و قیمت ها 

در بورس کالا و در مقابل دیدگان مسوولان می تواند نظارت و تنظیم شود. 
نایــب رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: نظام قیمت گذاری دســتوری و دخالت در 
تعیین قیمت از ســابقه طولانی در کشــور و دنیا به خصوص طی 40 ســال اخیر 
برخوردار است، در اغلب مواقع، این اقدام به عنوان یک سیاست شکست خورده تلقی 

شده و هیچ گاه در کشور با نتیجه و جواب مثبتی همراه نبوده است. 

وی خاطرنشان کرد: اولین نکته قیمت گذاری دستوری این است که چنین اقدامی 
بر خلاف تفکرات، مکانیزم بازار و همچنین اصل رقابت پذیری در بازار بوده اســت 
که این اقدام، زمینه ایجاد رشــد، توســعه و افزایش کیفیت کالاها را در بازار از بین 

خواهد برد.
نادیده گرفتن هزینه های تولید

ســلاح ورزی اظهار کرد: نظام تولیدی کشــور از اجزای خاصی برخوردار اســت، 
دستمزد، هزینه های مالی، عوارض و حمل ونقل  به عنوان اجزای اصلی قیمت تمام 
شــده در تولید یک محصول به شــمار می روند که در پیش گرفتن سیاست قیمت 
گذاری دســتوری به معنای نادیده گرفتن تمام این عوامل و بروز مشکلات عدیده 

برای تولیدکنندگان می شود. 
سلاح ورزی به نقش بورس کالا در افزایش کیفیت محصولات تولیدی تاکید و بیان 
کرد: بورس کالا به واسطه مکانیزم نظارت و نیز ضرورت رصد بر کیفیت محصولات 
عرضه شده، ضمن کمک به افزایش کیفیت محصولات تولیدی به دلیل رقابتی بودن 
قیمت ها، به طور حتم بر کیفیت محصولات نهایی تاثیرگذار بوده اســت. اینکه در 
مکانی کالای باکیفیت تر با درج تقاضا و قیمت بیشــتری از سوی خریداران روبه رو 

شود، مسلما شرکت ها را به تولید محصولات کیفی ترغیب می کند.
نایب رییس اتاق ایران در ادامه به دوران قبل از تاسیس بورس کالا اشاره کرد و گفت: 
مشــکلات عدیده ای در سال های قبل از راه اندازی بورس کالا برای تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان وجود داشــت که از جمله آنها می توان به قیمت گذاری دولتی 
محصولات و سود بسیار ناچیز تولیدکنندگان، عدم شفافیت از روند تولید و فروش 
محصولات، شبکه های دلالی قدرتمند و رسیدن مواد اولیه با قیمت های بسیار بالا به 
دست مصرف کنندگان است که طی این سال ها بافت همگی این مشکلات به واسطه 
بورس کالا ترمیم شده است. سلاح ورزی معتقد است، در واقع از زمان تشکیل بورس 
کالا در اقتصاد بود که رانت و واســطه گری ها در مبادلات کالایی کمرنگ شد و اثر 

حواله و سهمیه بندی کالاها در اقتصاد به حداقل رسید.
جایگزینی ضابطه و قانون

وی در پایان جایگزینی ضابطه و قانون به جای رفتارهای سلیقه ای و برخی روابط 
در تخصیص کالاها را از دیگر مزیت های بورس کالا برشــمرد و گفت: بورس کالا، 
بازار رسمی است که هرچه این دست بازارهای رسمی و شفاف را در اقتصاد تقویت 
کنیم، به نفع تولید و مردم عمل کرده ایم. در همین راستا امروز معاملات کالاها در 
بورس از قواعد و مقررات خاصی پیروی می کنند و به هیچ عنوان نمی توان در این 

سیستم به صورت سلیقه ای عمل کرد.
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بورس کالای ایران در پایــان دی ماه ۹7 در رینگ محصولات 
صنعتی و معدنی، کشــاورزی، پتروشیمی، فرآورده های نفتی و 
بازار فرعی به اضافه طلا از ابتدای سال مالی تا پایان دی ماه ۹7 
در مجمــوع 20 میلیون و 11۹ هزار و 652 تن انواع کالا را مورد 
معامله قرار داده در بخش حجم معاملات نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته کاهش 6 درصدی دیده می شود اما ارزش مجموع معاملات به 
664 تریلیون و 81۹ میلیارد و 411 میلیون و 588 هزار ریال رسیده که 
در عین حال تا پایان ده ماهه رشد 72 درصدی را به ثبت رسانده است، 

سنجش حجم و ارزش معاملات به استثنای طلا و قراردادهای آتی در نظر 
گرفته شده است. نوع معاملات در طول این مدت به صورت نقدی، سلف 
و نسیه با احتســاب قراردادهای آتی، قراردادهای اختیار معامله، سلف 
موازی استاندارد، گواهی سپرده کالایی و صندوق سرمایه گذاری ادامه 
یافت. گفتنی اســت در طول این مدت قراردادهای آتی نیز به حجم 13 
میلیون و 482 هزار و 378 تن به ارزش 7۹8 تریلیون و 773 میلیارد و 
201 میلیــون و 663 هزار ریال و 114 کیلوگرم طــلا مورد معامله قرار 

گرفت.

در مدت ده ماهه معاملات بورس کالای ایران که منتهی به پایان دی ماه 97 محسوب می شود، رینگ محصولات صنعتی و معدنی با در اختیار داشتن 35.4 
درصد از ارزش کل معاملات با اختلاف کمی نسبت به محصولات پتروشیمی بار  دیگر در صدر جدول معاملات قرار گرفت. در این رینگ در مجموع 6 میلیون 
و هزار و 984 تن انواع محصولات صنعتی و معدنی شــامل آلومینیوم، روی، فولاد، مس، کنســانتره، کنتسانتره مولیبدن، سنگ آهن، آهن اسفنجی و سیمان 
مــورد معامله قــرار گرفت. ارزش کل معاملات این رینگ در این مدت 235 تریلیون و 672 میلیارد و 404 میلیون و 713 هزار ریال بوده اســت که علیرغم 

افزایش 50 درصدی در ارزش معاملات ده ماهه نسبت به سال گذشته حجم معاملات 14 درصد کاهش داشته است.

محصولات صنعتی و معدنی کاهش حجم 14 درصدی

تــا پایــان دی ماه 97، در گروه آلومینیوم در مجموع 77 هزار و 380 تن انواع 
آلومینیوم به صورت نقدی معامله شــده که ارزش این حجم از معامله به 12 
تریلیون و 646 میلیارد و 683 میلیون و 580 هزار ریال رسیده است. گزارش 
عملکرد بورس کالا در مقایســه با مدت مشــابه سال گذشته بیانگر این است 
کــه حجــم و ارزش معاملات آلومینیوم به ترتیب 9.65 و 109 درصد افزایش 

داشته است.

در مدت ده ماهه فعالیت بــورس کالای ایران در گروه روی، در مجموع 
3 هــزار و 800 تن روی مورد معامله قــرار گرفته و ارزش معاملات این 
گــروه در مدت ده ماه به 1 تریلیون و 21 میلیارد و 530 میلیون و 340 
هزار ریال رســید که این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 387 
درصد رشــد در حجم معاملات و 985 درصد رشــد در ارزش معاملات 

نشان می دهد.

رویآلومینیوم

در این گروه از ابتدای ســال جاری تا پایان ده ماه 175 هزار و 35 تن 
مس بــه ارزش 48 تریلیون و 725 میلیارد و 876 میلیون  و510 هزار 
ریال مورد معامله قرار گرفته که نگاهی به درصد تغییرات حجم و ارزش 
این معاملات نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 12.1 درصد کاهش 

در حجم را علیرغم  88 درصد افزایش ارزش معاملات نشان می دهد.

در گروه فولاد از ابتدای ســال تا پایان دی ماه در مجموع 4 میلیون و 875 هزار 
و 751 تــن فــولاد به ارزش 155 تریلیون و 5 میلیارد و 666 میلیون و 777 هزار 
ریال معامله به صورت نقد و ســلف معامله شــده که این میزان نسبت به ده ماهه 
سال گذشته نشان دهنده 7 درصد کاهش در حجم معاملات در ازای 35 درصد 

افزایش در ارزش معاملات است.

فولادمس

نگاهی به عملکرد بورس کالا تا پایان دی ماه 97؛

 کاهش 6 درصدی حجم معاملات بورس کالا 
علیرغم افزایش 72 درصدی ارزش معاملات

اکرم شعباني
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در این گروه از ابتدای سال تا پایان ده ماهه، 321 تن کنسانتره به ارزش 2 تریلیون و 800 میلیارد و660 میلیون و 92 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته که 
حجم و ارزش معاملات این کالا بر اساس این جدول و نسبت به مدت مشابه سال گذشته به ترتیب بیانگر 47 و 175 درصد افزایش است.

گروه کنسانتره

در طــول این دوره ده ماهه در گروه کنســانتره مولیبدن با 4 هزار و 660 تــن معامله به ارزش 2 تریلیون و 662 میلیارد و 482 میلیون و 300 هزار ریال در 
رده دوم جدول این گروه قرار گرفته است.

کنسانتره مولیبدن

در پایان ده ماهه سال جاری منتهی به پایان دی، در گروه آهن اسفنجی 191هزار و 500 تن معامله حجمی به ارزش 2 تریلیون و590 میلیارد و 32 میلیون 
ریال مورد معامله قرار گرفته که از این میزان 15 هزار تن به صورت ســلف و 176 هزار و 500 تن به صورت نقدی معامله شــده اســت؛ این گروه در مجموع 

نسبت به دوره مشابه سال گذشته 7560 درصد افزایش حجمی و 10 هزار و 365 درصد افزایش ارزشی داشته است.

گروه آهن اسفنجی

تا پایان دی ماه 97، ســنگ آهن با 365 هزار تن حجم معامله به ارزش 1 
تریلیــون و 149 میلیــارد و 740 میلیــون ریال در معاملات نقدی با کاهش 
68 درصدی در حجم معاملات  به ازای 1 درصد رشــد در ارزش معاملات 

روبرو بوده است.

سنگ آهن
شرکت بورس کالای ایران تا پایان دی ماه سال جاری 114 کیلوگرم طلا به 
ارزش 389 میلیارد و 996 میلیون و 132 هزار ریال معامله شده که اگرچه 
حجم معاملات طلا نسبت به مدت مشابه ســال گذشته 56 درصد کاهش 

داشته اما 0.01 درصد افزایش در حجم معاملات نشان داده می شود.

گروه طلا

حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادنام کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 

لغایت 28/ 10/ 1396
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 

در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 10/28/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (
000000سلف آلومینیوم

000000نسیه
%109%70,5706,054,043,25077,38012,646,683,5809/65نقدي 
%5/4%1/3%109%70,5706,054,043,25077,38012,646,683,5809/65جمع 

%0/4%0/1%985%78094,175,0003,8001,021,530,340387نقدي روي 
%30%10/30-5,415,286119,360,731,3814,857,751155,005,666,777سلف فولاد

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%350%100,6971,963,519,044269,8878,837,815,714168نقدي 
%69/5%85/4%35%7-5,517,687121,351,752,9855,127,638163,843,482,491جمع 

000000نسیهمس
%88%12/1-199,18025,859,653,575175,03548,725,876,510نقدی 
%20/7%2/9%88%12/1-199,18025,859,653,575175,03548,725,876,510جمع 

%1/2%0/01%175%2191,016,744,7573212,800,660,09247نقدی کنسانتره
%1/1%0/1%86%11-5,2301,430,667,4904,6602,662,482,300نقدی کنسانتره مولیبدن 

__%100-%100-14,30082,620,00000نقدی کک

____005,00026,000,000سلف سنگ آهن

%1-%69-1,144,5001,137,208,310360,0001,123,740,000نقدی 
%0/5%6/1%1%68-1,144,5001,137,208,310365,0001,149,740,000جمع

____0015,000188,623,000سلف آهن اسفنجی 

%9603%2,50024,750,000176,5002,401,409,0006960نقدی 
%1/1%3/2%10365%2,50024,750,000191,5002,590,032,0007560جمع

%0/013%0/37%2172%1,0001,312,00022,00029,806,0002100نقدی سیمان
__%100-__087,260,44500نقدی * خودرو 

%0/086%0/58____0034,650202,111,400نقدی روی ) معدنی :خاک روی (
%30%9/9-5,415,286119,360,731,3814,877,751155,220,289,777سلف کل بازار

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%113%27-1,538,97637,751,953,8711,124,23380,452,114,936نقدی 
%100/0%100/0%50%13/7-6,955,966157,140,187,8126,001,984235,672,404,713جمع کل

%0/01%56-256389,949,162114389,996,132نقدی ** طلا 
* به تعداد 100 عدد خودرو سراتو طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** واحد طلا : کیلوگرم
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مدیر عامل صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت هــای معدنی گفت:  با 
راه اندازی سامانه ارتباط با مشتریان )CRM( ثبت درخواست، پذیرش، 

بررسی و صدور بیمه نامه به صورت برخط انجام می شود. 
فرید دهقانی گفت: یکی از مشــکلات این صنــدوق، مراجعه معدن داران برای اخذ 
تســهیلات بود که زمان بررسی و حضور پرونده در صندوق را افزایش می داد؛ اکنون 
با راه اندازی ســامانه ارتباط با مشــتریان )CRM( ثبت درخواست، پذیرش، بررسی 
و صدور بیمه نامه به صورت برخط انجام می شــود. وی افزود: تمامی معدن داران در 
سراسر کشور می توانند در مرحله نخست بدون حضور و فقط با اسکن کردن مدارک 
مورد نیاز، شماره شناسه دریافت کنند و پس از آن بررسی پرونده هایشان آغاز می شود.

مدیر عامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی گفت: هم اکنون متوسط 
زمان درخواست متقاضی تا صدور بیمه نامه در صورت کامل بودن مدارک به 40 روز 

کاهش یافته که از سوی مشتری قابل ردیابی است. 
وی تاکیــد کرد: این مهم یکی از زیرســاخت های اساســی لازم همســو با دولت 
الکترونیک برای افزایش سرمایه صندوق و خدمات رسانی بهتر به معدن داران است.

دهقانی از صدور 1700 بیمه نامه به مبلغ 674 میلیارد تومان برای معادن کوچک 
و متوسط خبر داد و گفت: از این تعداد، مبلغ 592 میلیارد تومان بیمه نامه اعتباری 
و 1025 بیمه نامه برای اکتشاف از محل وجوه اداره شده صادر شده است.وی افزود: 
سال گذشته آنچه در کمیته فنی برای صدور بیمه نامه به تصویب رسیده حدود 409 
میلیارد تومان بوده که در مقایسه با آمار تجمعی صدور بیمه نامه از سال 80 تا 97، 
نویدبخــش حرکــت جدید و گفتمانی نو، بین صندوق و بخش خصوصی در بخش 
معدن است. مدیر عامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی  گفت: شاهد 
تحرک در بخش معادن کوچک و متوسط در نهضت فرآوری، اکتشاف و استخراج 

هستیم و بخشی از صدور بیمه نامه های ما مربوط به فرآوری است.
به گفته وی، در بخش پذیرش نیز از 129 پرونده ســال گذشــته، در ســال جاری 
339 پرونده دریافت شده که جهش جدی را نشان می دهد. ضمن اینکه در بخش 
وصول مطالبات نیز نسبت به سال گذشته بدون انجام هر گونه اقدام قضایی و صدور 
اجراییه، صرفا با مذاکره و اعتماد بین صندوق و معدن کاران رشد 43 درصدی در 
وصول مطالبات را شاهد هستیم.دهقانی در مورد صدور کارمزد بیمه نامه های بخش 
معدن گفت: در شرایط فعلی کارمزد خدمات ما یک و نیم تا 3 درصد است که البته 
هزینه های اخذ وام و دسترسی به منابع مالی در ایران بسیار بالاست اما به هر حال 

کمیته ای را تشکیل داده ایم تا مجدد کارمزد بیمه نامه ها را بررسی کرده و در صورت 
نیاز، نرخ ها را کاهش دهیم.وی گفت: به هر حال ما بررسی مجدد را روی نرخ کارمزد 

خدمات صندوق صورت خواهیم داد که امیدواریم به نتیجه مطلوب برسیم.
مدیر عامل صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی درباره میانگین زمان 
رســیدگی به درخواســت معادن گفت: متوسط زمان درخواست تا صدور بیمه نامه 
مشروط به تکمیل مدارک 40 روز است و کل فرآیند از سوی مشتریان قابل ردیابی 
است، این در شرایطی است که یکی از بزرگ ترین موانع معدن کاران مراجعه برای 
تکمیل پرونده ها بود که با توجه به راه اندازی سامانه ای برای این موضوع این مدت 
زمان به شدت کاهش یافته است، چرا که معدن کاران برای ثبت درخواست پذیرش 
بررسی و صدور بیمه نامه می توانند به صورت آنلاین پرونده های خود را رصد کنند.

وی گفت: یکی از زیرســاخت هایی که برای جذب منابع بیشــتر و افزایش خدمات 
رسانی به معدن کاران مورد نیاز بود راه اندازی سامانه کارا بود که امیدواریم بتواند در 
کوتاه ترین زمان ممکن درخواست متقاضیان را بررسی و در مورد آن اعمال نظر کند.
دهقانی افزود: تا ســال 92 ســرمایه این صندوق 10 میلیارد تومان بود و امروز این 
رقم به 143 میلیارد تومان رســیده که هنوز هم پاســخگوی معدن کاران نیست و 
تقاضای ما افزایش ســرمایه به هزار میلیارد تومان اســت. البته طبق ماده 43 و 31 
قانون معادن باید بخشی از درآمدهای معدنی به صندوق برگردد تا بتوان از آن در 

جهت حمایت از معدن کاران استفاده شود.
مدیر عامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی تاکید کرد:  صندوق بیمه 
از ریسک رکود برخوردار نیست و این امر می تواند موجب شود تا سیستم بانکی و 

مالی کشور منابع مالی بیشتری به بخش معدن کشور اختصاص دهند.
وی افزود: هم اکنون ســهم بخش معدن از منابع ارزی کشــور بسیار اندک است، این 
درحالی است که بخش معدن از مزیت زیادی برخوردار است.محمدرضا بهرامن رییس 
هیات مدیره صندوق بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی نیز در این نشست در 
مورد آمار رشــد معدن و چشــم اندازهای آتی این بخش خاطرنشان کرد: ما نیز آمار 
شفافی از رشد بخش معدن نداریم و البته با توجه به عضویت خانه معدن در سازمان 
بین المللی معدن )WMC( گزارشــی را در دســت تهیه داریم تا آمار تولید را به 
تفکیک در بخش های معدنی اســتخراج کنیم. این آمار را به تفکیک از بخش های 
تخصصی تولید و گمرکات اخذ خواهیم کرد.وی به تدوین نقشــه راه معدن اشــاره و 
تصریح کرد: نقشه راه بخش معدن اکنون کاملا مشخص است و هدف گذاری ها برای 
بخش های فلزی و غیرفلزی در آن دیده شــده این در شــرایطی است که دولت باید 
خود را از تصدی گری دور کند و تنها به مدیریت بپردازد. در این میان صندوق بیمه 
سرمایه گذاری فعالیت های معدنی یک ابزار توسعه ای است که اگر بخواهیم واحدهای 
کوچک و متوسط را احیا کنیم نیازمند تزریق نقدینگی بر اساس نقشه راه معدن به آنها 
هســتیم.رییس هیات مدیره صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی گفت: 
به دنبال این هستیم سرمایه صندوق را حداقل تا پایان سال جاری به 300 میلیارد 

تومان برسانیم که امیدواریم دولت نیز مساعدت لازم را در این زمینه صورت دهد.
وی افزود: مطابق با نقشه راه بخش معدن تمام بخش های مختلف اهداف مشخصی 
دارند و سهم سازمان زمین شناسی نیز مشخص شده که در انتهای این برنامه باید به 
کجا برسد، چرا که این سازمان یک منبع اطلاعاتی در بخش معدن است و باید اثرگذار 
باشد.بهرامن با اشاره به امضای تفاهم نامه بین خانه معدن ایران و سازمان توسعه و 
نوسازی معدن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، تصریح کرد: در ادامه تفاهم نامه ای 
با صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی منعقد شده تا با صدور بیمه نامه های 

اعتباری، تامین مالی لازم برای احیای معادن متروکه انجام شود.

مدیر عامل صندوق بیمه سرمایه گذاری معدنی اعلام کرد:

تسهیلات جدید برای متقاضیان صدور بیمه نامه
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